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Brodu, so že izvolili delegate. 
Odbor za kongres pričakuje, da 
bo do 20. maja izvoljenih vseh 
1.700 delegatov. Okrajni sindi
kalni svet v Splitu j« začel 
izdajati poseben bilten, posve
čen Kongresu. Pokrajinski sin
dikalni svet Vojvodine priprav
lja jubilejno knjigo z naslo
vom »Sedem let delavskih, sve
tov Vojvodine*. Že naslov sam 
pove, kaj vse bo knjiga vsebo
vala.

Ljudski odbor v Subotici 
proučuje sedanje odnose z or
gani delavskega upravljanja in 
sodelovanje teh organov pri 
.reševanju komunalnih vpra
šanj, Zbor proizvajalcev pa 
analizira ukrepe delavskih sve
tov, ki so jih sprejeli le-ti za 
zboljšanje proizvodnje in pove
čanje produktivnosti dela v 
svojih kolektivih.

Skratka, pri pripravah za 
Kongres delavskih svetov so
deluje veiifco število ljudi. 
Mirno lahko trdimo, da je v 
malokateri akciji doslej sode
lovalo toliko ljudi kot je to 
prav sedaj ob pripravljanju za 
prvi kongres delavskih svetov. 
V Zgenj aninu se je na primer 
ukvarjalo z referati in anali
zami ter s predavanji, ki so v 
zvezd s Kongresom, nad tisoč 
ljudi, članov raznih oblastve
nih organov in političnih orga
nizacij iter drugih.

Beograd je nedvomno sredi
šče te živahne dejavnosti, de
javnosti, ki je brez izjem za
jela vsako mesto pri nas, vsak 
kraj, vsak delovni kolektiv. 
Semkaj se stekajo raznovrstna

SO ŽE PRIŠLI PRVI OBISKOVALCI
poročila, analize, elaborati In 
drugo gradivo, ki bodo osnova 
za sestavljanje temeljnih refe
ratov, ki bodo elementi za 
razpravo. V vsakem primeru 
bo t0 bogata dn trajna doku
mentacija, najiraznovrstnejših 
sedemletnih izkušenj ene od 
najvažnejših socialističnih in
stitucij.

V delovnih skupinah, ki pri
pravljajo gradivo za komisije 
kongresa, so že precej napre
dovali). Lahko rečemo, da je 
dober del opravil glede pri
pravljanja referatov in gradiva 
za razpravo že opravljen. De
lovne skupin® sto pošiljale in 
še pošiljajo na teren svoje 
predstavnike, ki so v neposre
dni zvezi z organi delavskega 
upravljanja im zbirajo podatke 
ter izkušnje, ki bodo potrebni 
za plodno delo ustreznih 
komisij na kongresu.

Obsežne tehnične priprave za 
kongres bodo pravočasno oprav
ljene. To lahko z gotovostjo 
pričakujemo. Gre za razmno
ževanje materiala, ki ga bodo 
dobili delegati pravočasno, pre
cej pred začetkom kongresa, 
takp da bodo lahko delegati 
gradivo proučili. Seveda je tre
ba opraviti še marsikaj, saj bo
do k nam prišli številni gostje 
iz tujine in spremljali delo 
kongresa. Prve prijave je Od
bor za organizaoij.o te dni že 
sprejel.

Dvorana v Domu sindikatov 
— največja dvorana pri nas, ki 
ima okoli 2*00 sedežev — bo 
kmalu gotova. V sredo, 7. ma
ja, je bila tu letna skupščina

Zvezne industrijske zbornice. 
V to našo največjo dvorano so 
torej že prišli prvi obiskoval
ci- Samo nekaj manjših del je 
treba še opraviti, kot recimo 
urediti instalacije in oder.

V avli bo pred začetkom 
kongresa odprta razstava delav
skega upravljanja. Tu bodo 
razstavljene fotografije in do
kumenti o razvoju delavskih 
svetov.

Podobne razstave bode ~»i 
kongresom to v času njegove
ga zasedanja odprli tudi v dra
gih krajih, na primer v Novem 
Sadu, Nišu, Sremski Mitroviči 
in drugje.

Vse predpriprave za prvi 
kongres delavskih svetov Ju
goslavije bodo torej pravoča
sno opravljene. Prizadevanja, 
ki te dni niso majhna, za tako 
obsežno in pomembno zaseda
nje, so porok, da bo zbor pred
stavnikov ' delavskega uprav
ljanja dosegel osnovne smo
tre: kritično analiziral doseda
nje izkušnje to pot, ki" smo jo 
prehodili, začrtal pot, ki jo 
moramo prehoditi v bodoče to 
določil oblike dela za nadalj
nji razvoj to bistvene institu
cije socialistične demokracije,

Z. S.

SAP-
Turist
biro
Ljubljano

v

V SLOVENIJI BODO ZA PRVI KONGRES DELI VEK IH SVETOV IZVOLILI 251 DELEGATOV

VOLITVE SO V TEKU
Volitve v prve delavske svete 

Bo za nami in novi izvoljeni čla
ni so vneteje kot kdajkoli po
prijeli za delo. Kako tudi ne. 
Ob letošnjih volitvah so skoraj
da povsod temeljito razčlenili 
dosedanje delovanje organov de

lavskega upravljanja, presodili 
kaj je dobrega m česa se. kaže 
v bodoče varovati. Pri tem in ob 
podpori zlasti Socialistične zveze 
delovnih ljudi in članov Zveze 
komunistov so bile volitve ne 
samo dobra priprava za izvolitev

najboljših v delavske svete in 
temeljit obračun dosedanjega 
upravljanja, temveč tudi najpri
mernejša priprava za konferen
ce na katerih bodo člani delav
skih svetov izvolili in pripravili 
svoje predstavnike za I. kon

gres. Kajti kongres bo najpo
membnejši dogodek ne samo za 
napredek socialistične demokra
cije in njenega mehanizma pri 
nas, temveč tudi za napredek 
delavskega gibanja v svetu sploh.

Priprave za konference, kjer 
bodo izvoljeni delegati za kon
gres delavskih svetov, so v pol
nem teku.

Zelo temeljite priprave so v 
Mariboru, kjer je Okrajni sindi
kalni svet skliceval predvolilne 
sestanke, s posameznimi delegati 
pa okrajne konference, kjer so 
se pogovorili o problemih posa
meznih strok. Na osnovi teh 
ugotovitev bodo sestavili poro
čila o najbolj perečih stvareh 
delavskega samoupravljanja.

V Celju bodo okrajne konfe
rence po industrijskih panogah. 
Sftevilo konferenc se bo s tem 
povečalo, vendar bo na posamez
nih konferencah manjše število 
delegatov z namenom, da bodo 
lahko konference imele povsem 
delovni značaj.

V ljubljanskem okraju bo 21 
konferenc, na katerih bo zasto
pano preko 2100 delegatov. Te
meljito pripravljajo poročila v 
katerih bo predvsem poudarek 
na političnem in mednarodnem 
pomenu kongresa, kakor tudi po

sameznih ekonomskih proble
mih, nagrajevanju, metodi dela 
in odnosih med podjetjem in 
komuno.

Zelo temeljite priprave zasle
dimo tudi v Kranju, kjer so ne
katere konference že bile. Kon
ference za industrijo in rudar
stvo bodo po občinah, kair bo 
omogočilo še bolj temeljito ob
ravnavo dela posameznih delav
skih svetov in tudi problemov 
komunalne skupnosti.

V Kopru bodo do konca tega 
tedna končane vse konference, 
prav tako tudi v Novem mestu.

Omeniti je še kolektivi z nad 
tisoč zaposlenih, kjer sami vo
lijo delegate za kongres. Pone
kod so volitve že izvedli, drugi 
ee nanje pripravljajo. V Žele
zarni na Jesenicah, proučuje po
sebna komisija delavsko samo
upravljanje iz gmotnega vidika.

Nekateri okrajni sindikalni 
sveti pripravljajo za izvoljene 
delegate posebne seminarje, na 
katerih bodo proučevali kon
gresne teze in referate. Podobne 
sestanke bodo pripravili tudi 
Republiški odbori z delegati po 
industrijskih strokah.

Priprave so v polnem teku, saj 
se čas kongresa tako hitro pri
bližuje.

Iz vseh krajev naše domovine so pohitele mladinske štafete, da ponesejo čestitke nafljubšemu 
tovarišu za njegov 65. rojstni dan. Na sliki: Po slovesnem sprejemu v Ljubljani hite mladinci 
po ljubljanskih ulicah, da ponesejo pozdrave slovenskega ljudstva tovarišu Titu

V NAJVEČJO DVORANO PRI NAS

Spremenjena uredba o plačah delavcev In uslužbencev v veljavi

Med zelo važnimi uredbami, 
ki jih je Zvezni izvršni svet 
sprejel zadnji čas, je prav go
tovo spremenjena uredba o pl a* 
čah delavcev gospodarskih or
ganizacij. Spremembe v načinu 
delitve skupnega dohodka, zara
di razlik v načinu oblikovanja 
pLač, so terjale tud; nove. spre
menjene predpise o plačah de
lavcev. zaposlenih v podjetjih. 
Obe uredbi zagotavljata, seve
da ob doslednem izpolnjevanju, 
da bomo uresničili načela, za
črtana v letošnjem družbenem 
planu. Obenem pa nam tudi 
ustvarjata prve pogoje, da bo 
Pod jet,jg v večjem obsegu go
spodarilo » sredstvi, ki jih 
Ustvarja.

Posamezna določila nove spre
menjene uredbe o plačah pome- 
uijo spodbudo za povečanje de
lovne storilnosti. Glede revizije 
n°rm je na primer določeno, da 
to ni mogoče izvesti pred pote
kom dvanajstih mesecev, od 
dneva ko je bila norma določe
na ali spremenjena. Izjemoma 
j6 mogoče norme spreminjati

• O TEBI, TVOJEM DELU, 
• TVOJIH USPEHIH IN 
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• ENOTNOST

tudi pred potekom tega roka, 
če gre za računske napake, 
spremembe v tehnološkem pro
cesu, itd. Namen te določbe je 
zagotoviti stalnost norm in za
varovati delavce, ki delajo po 
normah.

Spremenjena so tudi določila 
glede nadomestila za plače med 
letnim, dopustom. Doslej so do
bivali‘delavci, ki presegajo nor
me, med letnim dopustom le go
to plačo po tarifni postavki. 
Med dopustom so torej imeli 
manjše dohodke, kakor če so de
lali. Zdaj pa se nadomestilo za 
plače za čas letnega dopusta 
ravna po celotnem zaslužku, do
loči pa se na temelju trimeseč
nega povprečja dejanskega za
služka neposredno pred nasto
pom letnega dopusta. Ta določ
ba torej ugodno vpliva na de
lavce, ki redno presegajo nor
mo in jih spodbuja za pravilno 
izkoriščanje letnega dopusta.

Spremenjeni so tudi predpisi 
glede pravice do dodatka za 
nočno delo. Sedanje omejitve po 
novi uredbi odpadejo in se bo 
odslej dodatek za nočno delo 
priznaval za vsako nočno delo, 
ne glede na to. ali se opravlja 
eno noč ali več noči v izmenah 
ali izven izmene. Ta ukrep je 
vsekakor daljnosežnejši, kakor 
bi lahko prisodili na prvi pogled 
Vplival bo na organe upravlja
nja, da bodo povečali obseg

proizvodnje in storilnosti, saj 
omogoča hkrati večji delež go
spodarske organizacije na do
bičku in dohodku, delavcem pa

Dvanajst let je tega, ko 
je naša osvobodilna voj
ska osvobodila Ljublja
no. Kdor je doživel ta 
dan v Ljubljani, ga ne 
bo nikdar pozabil. Ne
pozabni prizori radosti, 
veselja, snidenja po dol
gih letih. Konec je bilo 
trpljenja, vojnih let, ko
nec suženjstva, napočil 
je dan svobode, — dan, 
ko smo delavci prijeli 
za krmilo države, nove 
Titove Jugoslavije. Dva
najst let je že tega in 
kako bogata so bila ta 
leta. Danes je naša do
movina poznana širom 
po svetu, postala je sve
tal zgled, kako si osvo
bojen delavski razred 
sam gradi svojo sociali

stično državo.

lllllllllllllHll.li!illlilllllllllill|ii:!!l.

omogoča boljše nagrajevanje. O 
posameznih važnih členih Ured
be o plačah bomo še spregovo
rili v naslednjih številkah.

prireja redna potovanja 
doma in v inozemstvu 
po programu.

Organizira ekskurzije, iz
lete ln potovanja doma 
in v inozemstvo po na
ročilu sindikalnih po
družnic.

Nudi vse vrste turističnih 
uslug v svoji turistični 
poslovalnici, kot potni 
listi, vize, devize itd.

Rezervira mesta za letni 
oddih in campinge.

Izkoristite ugodnosti po
sebnega turističnega po
sojila, ki sta ga uvedla 
SAP-Turist biro in 
Mestna hranilnica 
1 j ubij anslca.

Zahtevajte informacije in 
formularje v naši poslo
valnici na Miklošičevi 
c. 17, tel. 30-645, 30-647.

Na večer pred 1. majem se je tisoče naših najmlajših zbralo 
ob spomeniku pri Urhu, da izkažejo svojo hvaležnost vsem ti

stim, ki so dali svoje življenje za svoboden prvi maj.

Volitve v delavske sveta so za nami in te dni bodo delavski sveti na konferencah iz
volili delegate za prvi kongres delavskih svetov Jugoslavije. (Slika: volitve delavskega

sveta v železarni Štore). •

Beograd, prve dni maj*.
<■

Od začetka kongresa delav
skih svetov nas loči še precej 
časa, toda po pripravah v glav
nem mestu naše države in vsej 
državi bi lahko sklepali, da bo 
kongres začel zasedati že čez 
nekaj dni. Odbor za pripravo 
kongresa v Beogradu dolbiva 
vsak dan z vseh strani gradivo 
in.analize o delu organov de
lavskega upravljanja. Poročila, 
k,i vsebujejo izkušnje iz dela 
delavskih svetov v času njiho
vega sedemletnega obstoja, po
bude ta razpravo na kongresu 
itd., je poslalo že nekaj sto 
okrajev. Sploh lahko opazimo 
veliko prizadevnost ne samo tu 
v središču, temveč v vsakem 
mesilu, v vsakem kolektivu, 
prizadevnost, de bi »e čimbolje 
pripravili na 'kongres, da bi 
zbrali bogate izkušnje, uresni
čene ideje delavskega uprav
ljanja.

V nekaterih krajih oziroma
v nekih kolektivih, kot je Dju- 
ro Djakovič v Slavonskem

PRIPRAVE ZA KONGRES DELAVSKIH SVETOV

PRVI DELEGATI IZVOLEJNI
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@ Občinski- sindikalni svet v Železnikih je na svoji 

redni seji sprejel sklep, naj se v teku tega meseca izve
dejo v občini volitve delavskih svetov. I. v.

© Na redni letni skupščini Sveta Svobod In prosvet
nih društev okraja Ljubljana so delegati ugotovili, da so 
bili' doseženi v letošnjem letu znatni uspehi. V okraju 
deluje 147 društev s preko 15.000 člani. Komisije so mnogo 
pripomogle k plodnejšemu delu posameznih društev. Pri
rejenih je bila vrsta tečajev in seminarjev. Za delo v 
letošnjem letu nameravajo izvesti seminarje z-a šolske 
odbore, zdravstvene ustanove in organe delavskega uprav
ljanja. V okraju je 80 knjižnic z 250.000 knjigami.

^ L V.
© Dramska sekcija DPD Svoboda v Zirovnici-Breznicl 

se je pred dnevi predstavila svojemu občinstvu v veselo
igro »Vremenar«. Režijo in sceno je pripravil Milan 
Mlekuž. j, v.

• © Občinski sindikalni svet v Tržiču se Je pred krat
kim pogovoril z vsemi predsedniki sindikalnih podružnic 
o delu v minulem letu. Zlasti temeljito s a razpravljali 
o volitvah v nove delavske svete. I. V.

© Rešujmo življenja! V Ribnici je bila dne 9. in 10. 
aprila izvedena akcija za prostovoljno oddajo krvi. Sindi
kalne podružnice so ob tej priložnosti objasnile članom 
sindikata pomen te plemenite akcije ter tako zagotovile 
udeležbo pri oddaji krvi. Pri tem je zlasti pohvaliti de
lavce in delavke sindikalne podružnice LIP Ribnica, ki so 
se odzvali v največjem številu. Prizadevnost vseh, ki so 
pokazali razumevanje, moramo pohvaliti z željo, da bi 
se tudi v drugih krajih odzvali tej akciji polnoštevilno.

♦ OSS Maribor je imel 3. aprila s predstavniki šol
stva, prosvete, ravnatelji šol itd. posvet, na katerem so 
se domenili, da bodo v predpripravah za volitve v delav
ske svete in I. kongres delavskih svetov zainteresirali 
šole, da izvedejo v ta namen predavanja, da se udeležijo 
zasedanj DS In bi se tako mladina spoznala s sedemlet
nimi uspehi delavskega upravljanja.

© Občinski sindikalni svet v Radovljici je na eni iz
med svojih zadnjih sej sklenil prirediti tekmovanje med 
sindikalnimi organizacijami v svoji občini. Ob zaključku 
tekmovanja, ki je predvideno do Dneva republike, bodo 
najboljše organizacije prejele lepe nagrade. — I. V.

© Pred dnevi je odpotovala iz Kranja prva mladinska 
delovna brigada, ki bo urejevala otok Stenjak, bodoče 
letovišče gorenjske mladine. V kratkem bosta odšli na delo 
še dve mladinski delovni brigadi. — I. V.

© Lani je izdal Zavod za socialno zavarovanje v 
Kranju 136 milijonov dinarjev, kar je 23°/e več kakor 
minula leta. — I. V.

© Na konferenci Zveze komunistov v tovarni »Sava« 
v Kranju so razpravljali o perečih problemih proizvodnje 
in dvigu ideološke ravni članov ZK. Ob zaključku so 
sklenili prirediti v letošnjem letu še več predavanj o naši 
tarifni politiki, delavskem samoupravljanju in delovni 
storilnosti. — I. V.

© Posebna komisija Sveta za prosveto in kulturo p ti 
OLO v Kranju je obiskala v minulih mesecih vrsto kul- 
turno-prosvetnih domov in ugotovila, da so domovi dokaj 
slabo vzdrževani. Glavni razlog je po mnenju komisije 
v tem, ker še ni razčiščeno, čigav je dom. Vsekakor pa bo 
treba v bodoče za vzdrževanje domov dodeliti več denarja 
kot doslej. — I. V.

© V industriji bombažnih izdelkov »IBI« v Kranju so 
pred nedavnim zaključili vrsto tečajev za strokovno uspo
sabljanje delavcev. Tečaje je obiskovalo preko 200 delavcev 
in uslužbencev, mimo tega pa so organizirali tudi izpopol
njevalne tečaje za delavce in uslužbence. — I. V.

© Na letni konferenci Ljudske tehnike okraja Kranj 
so ugotovili precejšen napredek, ki je plod nenehnega in 
neumornega prizadevanja marljivih članov in funkcio
narjev. Sklenili so, naj bi se delo Ljudske tehnike razširilo 
tudi*na podeželje, hkrati pa naj' bi se organizirali posebni 
pripravni tečaji, ki bi omogočili članom društev večje 
praktično in teoretično znanje. Ob zaključku so podelili 
najmarljivejšim članom društev Ljudske tehnike spomin
ska darila. — I. V.

© V ponedeljek pred prvim majem se Je zbral novi 
delavski svet železarne Štore na svoje prvo zasedanje. Za 
predsednika so izvolili livarskega tehnika tovariša Viktorja 
Opako, on bo tudi delegat na kongresu delavskih svetov 
Jugoslavije. Na zasedanju so poročali o volitvah delav
skega sveta, ki so bile prava manifestacija delavskega 
upravljanja, mimo tega pa so razpravljali še o gospodar
jenju prejšnjega delavskega sveta in upravnega odbora.

J. M.
© Pred praznikom dela so priredili v jeseniški žele

zarni prisrčno slovesnost v počastitev tovarišev, ki šo v 
tovarni že štirideset let. Take slovesnosti se vrste vsako 
leto in je dobilo doslej v železarni že 400 članov kolektiva 
najvišja priznanja, diplome in nagrade. Letos je dobilo 
devet ljudi, ki so v železarni že štirideset let, diplome in 
nagrade, prav tako tudi 30 članov kolektiva, ki so v žele
zarni že več kot 30 let. Pet članov kolektiva je bilo 
odlikovanih z ordenom dela UL stopnje, 15 pa jih je do
bilo medaljo deli — D. 2.

© V počastitev praznika dela je Delavsko prosvetno 
društvo »Svoboda« v Štorah priredilo v veliki dvorani 
doma kulture slavnostno akademijo, kakršne še ni bilo, 
odkar praznujejo ta praznik v tem kraju. Program je bil 
izredno skrbno in pestro sestavljen. Na sporedu je bil 
slavnostni govor, ki ga je imel predsednik občine Celje 
tovariš Svetek Andrej. Dalje so nastopili mešani, ženski in 
moški pevski zbor, Zlatka Žohar s solo spevi ter tambura- 
ški zbor. Ob tej priliki se je občinstvu po dolgem času 
predstavila v dobri formi godba na pihala, ki je pred 
akademijo priredila promenadni koncert. Po proslavi so 
prižgali kresove in priredili ognjemet. — J. M.

© Tik pred 1. majem so v Štorah odprli nove moderno 
urejene strojne delavnice v metalurški industrijski šoli. 
Ob otvoritvi je bila velika slavnost, združena s proslavo 
delavskega praznika.

© Svoboda iz Škofljice bo za krajevni praznik 18. maja 
priredila na prostem dramsko predstavo. Sprva so mislili, 
da se bo ta dan predstavil občanom tudi tamburaški odsek 
Svobode, pa je njihov vodja zbolel in drugega niso našli. 
Pevski odsek pa ima težave s prostori, ker šolski odbor ne 
pusti, da bi vadili v šoli, kjer je tudi harmonij. — H. F.

© Gradnja novega kulturnega doma na Škofljici je 
padla v vodo. Zato bodo raje popravili gasilsko dvorano. 
Pripravljajo že načrte, tudi material so preskrbeli, le 
denarja še nimajo. Upajo pa, da bodo odločujoči činitelji 
priskočili na pomoč. — H. F.

© Zveza borcev na Škofljici si je naložila, da bo do 
dneva republike udarniško uredila prostor pred osnovno 
šolo, kamor bodo postavili nov spomenik. Prejšnjega so 
namreč podrli zaradi tega, ker so tam zgradili avtomobil
sko cesto. Pododbor rezervnih oficirjsv pa bo do dneva 
borcev udarniško uredil spominsko ploščo osmim žrtvam 
fašizma v naselju Zalog nad Škofljico, kjer so že pred leti 
postavili grobnico. — F. H.

© Pred kratkim j* mladinska dramska sekcija »PD 
Svoboda« v veliki dvorani doma kulture v Štorah upri
zorila Pera Budaka štiridejanko »Metež«. Igro je režiral 
tovariš Franc Legvart iz železarne Štore. Pri izvedbi je 
sodelovalo 25 mladih igralcev, večina delavcev iz žele
zarne. — J. M.

© Volitve delavskih svetov so v ruški občini že kon
čane. Pokazale so, da so se delovni kolektivi na to odgo
vorno nalogo izredno dobro pripravili, sindikalne organi
zacije pa so našle pravo mesto pri tem tako važnem 
političnem opravilu. V teh dneh, ko se delavski sveti prvič 
sestajajo, volijo že tudi kandidate, ki bodo zastopali po
samezna podjetja na okrajnih plenumih. Na teh bodo 
izvolili potlej delegate za junijski kongres v Beogradu 
Tovarno dušika bo na teh plenumih zastopalo. 7 članov, 
tovarno TOBI pa štirje. — G. G.

© V Slovenskih Konjicah je bil pred kratkim rentgen
ski pregled vseh obveznikov predvojaške vzgoje. V kratkem 
pa se je pričelo taborjenje, ki bo razdeljeno na dva dela 
po 14 dni. — L. V.

0 trebanjski komuni in tamkajšnjih sindikalnih podružnicah

Dosti je laže v bogati občini 
spraviti skupaj deset milijonov 
dinarjev kot v taiki, kakršna je 
trebanjska, enega. Skrbi imajo 
oboji enake. Seveda je res, da 
imajo v občinah z močno indu
strijo še čisto drugačne proble
me, da jim manjka stanovanj, 
da je premalo trgovin, obrtnih 
delavnic, da jih tarejo skrbi zdaj 
zavoljo tega zdaj zaradi onega 
podjetja in podobno. Res je pa 
le, da se morajo v trebanjski 
občini prav tako — In še bolj 
potruditi, če hočejo spraviti 
skupaj milijon.

Na tole kaže pomisliti, kadar 
se menimo o občini v Trebnjem, 
sicer bi kdo še lahko dejal: »Ah, 
kaj le, srečni naj bodo, da ni
majo skrbi i industrijo; trgovin 
in obrtnih delavnic je tudi še 
kar za silo. Ce komu kaj manj
ka, se zapelje v Novo mesto ali 
pa v Ljubljano, če je bolj iz
birčen.«

Opekamo in tovarno 
škroba

Občina leži na k raškem svetu, 
zato tudi kmetijstvo ne daje 
kdo ve kaj dohodka. Kajpak si 
žele industrije. Na primer, to
varno škroba. Krompirja pride
lajo toliko, da bi surovin ne 
manjkalo. Načrte že pripravlja
jo. Imajo tudi zelo dobro glino, 
ki še ni kaj prida izkoriščena. 
Na občini radi pokažejo škatlo, 
v kateri so zložene miniaturne 
opeke vseh mogočih oblik in

obdelane na najrazličnejše na
čine. Strokovnjaki so jim pove
dali, da tako dobre in uporabne 
gline zlepa ne najdeš pri nas. 
Treba h; bilo kupiti peč in stro
je za obdelavo opeke, če že teh 
ne, vsaj peč. To so tudi vse že
lje, ki seveda niso majhne, toda 
vsaj glede opekarne niso preti
rane in neuresničljive. Le de
narja bi bilo treba, da bd bilo 
dela za dve sto parov rok.

In železniško postajo
Toda vse to ni niti tako bole

če, kot so nekatere druge stvari, 
v prvi vrsti železniška postaja. 
Med vojno je bila porušena in 
so potlej uredili zasilne iprosto- 
re. V baraki so uradi, skladišča 
in čakalnica. Vanjo gre komaj 
20 ljudi. Vsak dan pa se drenja 
na postaji okrog 400 potnikov na 
dežju, snegu in mrazu, kakršno 
vreme je pač. Vse prošnje in 
moledovanja, naj bi vendar že 
tudi v Trebnjem zgradili postaj
no poslopje, so bila doslej brez 
haska. Material so nekoč že pri
peljali in tudi odpeljali.,.

Načrti za kanalizacijo so jih 
stali okrog 300 tisočakov. Kamor 
pogledaš, se škoda dela, pravijo 
m bi radii to reč že uredili. 
Ljudje so pripravljeni sami za
vihati rokave ter prijeti za 
krampe in lopate. Tudi vožnje 
bi opravili zastonj, le za mate
rial in strokovna dela bi potre
bovali denar. Občinski proračun

tega ne zmore. No, vodovod 
Stična—Trebnje pa bo bržčas 
speljan letos do Trebnjega,

. Le denar
In še šole. V načrtu je nova 

šola v Trebnjem kjer je danes 
pouk v štirih hišah. Načrti- so 
pripravil jeni, zemljišče iizbrano, 
tudi les bi že bil, le denar... V 
Čatežu nimajo šole. Ena sama 
učilnica je v gasilskem domu. 
Pa še ta je taka, da še mize za 
učiteljico in morejo postaviti 
vanjo, ker ni prostora. Okraj je 
obljubil, da bo dal za to šolo 
letos pet milijonov, vaščani pa 
so pripravljeni sami preskrbeti 
les, kamen, pesek in prostovolj
no delati. Tudi oprema po šolah 
je že zdavnaj obrabljena, nikdar 
pa ni denarja, da hi jo obnovili.

Letošnji občinski proračun 
znaša 37 milijonov dinarjev. Od 
tega stane samo prosveta blizu 
18 milijonov. Za socjjalno skrb
stvo in zdravstvo je namenjenih 
13 milijonov. Kaj ostane potem 
za upravo, komunalo in drugo? 
Samo za nujne stroške bi potre
bovali 52 milijonov. Po mnenju 
vodilnih mož v občini okraj le 
preveč pobere, vsaj kmečko do
hodnino naj bi jim pustili

Osem podružnic
Seveda so tudi ' sindikalne or

ganizacije ob takšnem gospodar
skem ustroju občine maloštevil
ne in šibke. Vseh skupaj je osem 
podružnic, med katerimi je po
družnica železničarjev najmoč
nejša. Mimo te so še dve podruž
nici obrtnih ter po ena državnih 
uslužbencev, cestarjev, prosvet
nih delavcev, trgovskih in kme
tijskih delavcev. Vse štejejo 
okrog 380 članov in so domala 
vsi zaposleni organizirani.

Premalo so podružnice samo
stojne, pravita predsednik in 
tajnik občinskega sindikalnega 
sveta. Ce jih drezaš, še nekako 
gre, pravita. Sicer pa je že na-

RAZSTAVA »O RAZVOJU SINDIKALNEGA GIBANJA NA HRVATSKEM«

BOGATA TRADICIJA

vada, da občinski svet ne hvali 
preveč svojih podružnic. Med 
naj delavne j Šimi je podružnica 
državnih uslužbencev, katere 
član je seveda tudi tajnik občin
skega sindikalnega sveta, on je 
namreč obenem tudi občinski 

,tajnik. Sploh je »tajnik tajni
kov«, kot je sam dejal, saj is 
razen tega še tajnik URO J. Tudi 
v Trebnjem je tako kot še mar
sikje pri nas. Ljudje se branijo 
funkcij in potlej obesijo vse na 
nekaj ljudi, ki pa tudi vsega ne 
zmorejo. Kadar skličejo sejo, pa 
ne veš, za katero bi se odločit 
Tudi mladi se funkcij otepajo. 
Pri gasilcih so hoteli nekega 
mladinca pritegniti v odbor. 
Kaj hujšega! Če hočete, da bom 
gasilec, .me pustite pri miru, če 
ne pa še to ne bom, se je branil. 
Sami se zavedajo, da so za vzgo
jo novih kadrov kljub vsemu še 
premalo storili.

Na občini so sestavili program 
predavanj za vse podružnice. 
Največkrat morajo preskrbeti 
tudi predavatelja. To pa je velik 
napor v občini, kjer je promet 
razen po glavni cesti in želez
nici .slaibo razvit. Podružnica dr
žavnih uslužbencev na primer 
je proučila zakon o državni 
upravi in o splošnem upravnem 
postopku. Cestarji se sestajajo 
vsak mesec na izplačilni dan. 
Takrat imajo kakšno predavanje 
in še o svojih strokovnih zade
vah se pomenijo. V Mali Loki je 
gospodinjska šola, kjer pred
stavlja sindikat pravzaprav ne
ke vrste delavski svet. Tam so 
se prosvetni delavci pridružili 
podružnici, v kateri so ostali de
lavci in uslužbenci šole, ker — 
kaj naj bi' brez njih počeli, saj 
so oni, lahko bi rekli — duša 
kolektiva. Najteže gre obrtnim. 
Le-ti so raztreseni daleč nara
zen, se težko sestanejo in zato 
so tudi vezi med njimi dokaj 
tanke.

Takole je v trebanjski komu
ni: industrije ni, kmetijstvo ne 
preveč donosno. Saj bi začeli s 
kakšno farmo ali s čim drugim, 
kar ne zahteva velikih investi
cij. Vedno pa zadenejo ob ista

probiemia: kadri In denar. Štren 
kovnjska v ta kraj težko dobiš. 
Se s stanovanjem bi bile težave. 
Družbeno življenje, takšno, ka
kršnega si želi takle študiran 
človek, pa je šele doli v Novem 
mestu. Vendar niso čisto brez 
kulturnih prireditev. O, nei Zgo
daj spomladi jih je obiskal slo
venski oktet, potlej so koncer
tirali solisti ljubljanske opere, 
vijolimist Rupel itd. Za take obi
ske skrbi Kultumo-prosvetmo 
d uštvo »J. Jurčič«. Za »razve
drilo« pa poskrbi še pet gostiln, 

■ki so vse v privatnih rokah, ki
no in potniki, ki se vozijo po 
veliki cesti. V. J«.

SPET DVOJE ŽRTEV 
V ŠTORAH

Pred nedavnim se Je na 
elektroplavžu v Štorah smrtno 
ponesrečil strojni ključavničar 
in vnet družbeni delavec Tone 
Srebotnjak. Biil je zaveden, ve
sten in -marljiv delavec teir 
zgleden tovariš, zaradi česar je 
bil v kolektivu z^lo priljubljen. 
Kljub slabemu zdravju je vne
to sodeloval pri sindikatu, saj 
je imel vedno kakšno funkcijo. 
Nekaj let je bil tudi tajnik sin
dikalnega odbora elektroplavža. 
On ima največ zaslug, da so 
bili vsi delavci iz tega ob- ta 
naročeni na naš list.

V noči od 27. na 28. april pa 
se je v livarni iste Železarne 
smrtno ponesrečil mladi delavec 
France Planko. V tovarni je 
delal komaj dva meseca, ven
dar si je že v tem času zaradi 
svoje skromnosti pridobil veli
ko prijateljev.

V zadnjih dveh letih Je to že
šesta smrtna • nezgoda v tej že
lezarni. Vsaka izmed njih ves 
kolektiv in vse nas močno pre
trese. Uprava železarne in or
gani delavskega upravljanja, 
naj bi se resno lotili zaščite 
varnosti delavcev in naj ne 
opozarjajo šele smrtne nezgode 
na tisto, kar bi lahko že prej 
storili. '

Na dan pred praznikom dela 
je Republiški svet sindikatov 
Hrvatske odprl v Radničkem 
domu v Zagrebu prvi del raz
stave, ki na dokumentaren na
čin ponazarja zgodovinski raz
voj sindikalnega gibanja na 
Hrvatskem.

Razvoj delavskega gibanja v 
Evropi je tesno povezan z Mar- 
xovim »Kapitalom« in revolu
cionarnim letom 1848., ki je 
imelo odmev tudi na Hrvat
skem. Tu še tedaj ni bilo raz
vite Industrije, zato šele po tem 
letu, v dobi do 1871, leitia, ki jo 
Lenin imenuje »doba revolucij«, 
srečamo na Hrvatskem prve 
začetke organiziranega delav
skega gibanja. Prvo delavsko 
društvo, neodvisno od nazad
njaških cehov, je bilo ustanov
ljeno v Zagrebu 1869, leta in 
prav o tem so zbrani dokumen
ti v prvem oddelku razstave.

Celotno gradivo je namreč 
razstavljeno v enajstih oddel
kih.

Drugi oddelek nas seznanja s 
pr v o delavsko organizacijo Hr
vatske, ki so jo osnovali tipo
grafi. Le-ti so bili že tedaj vo
dilna stroka v delavskih vrstah. 
Ko so leta 1872, osnovali v Za
grebu delavski pevsk; zbor, se 
je iž njega že naslednje leto 
razvilo »Zagrebačko radr'"’-o 
društvo«, ki je izdajalo tudi 
svoje glasilo, samostojni »Rad- 
nički list — P.adnički prijatelj«. 
S tem nas seznanja tretji del 
razstave.

V četrtem oddelku je raz
stavljeno gradivo, kj. nam pri
kazuje delovanje Društva ti »ka
ra i slovara Hrvaitske 1 Slavo
nije. To je bilo v glavnem pod
porno društvo, (od 1870. leta 
dalje), ki pa pomeni prvi zače
tek sindikalne organizacije Hr
vatske.

Z ustanovitvijo samostojnih 
socialistično usmerjenih delav
skih združenj, sindikata, se Je 
pričela sistematična borba de
lavskega razreda za osnovne 
pravice: za svobodo zborova
nja, združevanja, kredite za 
ustanovitev delavskih zadrug, 
enako volilno pravico za vse 
državljane, šoloobveznost in 
prepoved dela za mladoletnike 
in omejitev delovnega časa za 
žene. Dokumenti iz te dobe. ki 
s! jih bomo ogledali v perem 
oddelku razstave, nam nazorno 
pričajo o težavah borbe delav
skega razreda za temelfne mo
ralne in politične pravice.

V šestem oddelku nas raz
stavljeni dokument; seznanjalo 
o razsežnosti potekov in uspe
hov stavk, s katerimi so se de
lavci borili za izboljšanje svo
jega ekonomske*;, položaja-

Delavski razred je spoznal, 
da vsa življenjska vprašanja

lahko reši le sam, s svojo enot
nostjo in z lastno borbo. Tudi 
hrvatski delavski sindikati so 
osnovali blagajne za medseboj
no pomoč in bolniške blagajne, 
ki so bile povezane z drugimi 
enakimi ustanovami v državi. 
Tudi o tem so razstavljeni do
kumenti.

Naslednji oddelek nas sezna
nja z dejavnostjo, ki je bila za 
delavski razred v tedanji dobi 
življenjskega pomena, a je oc
ene,m kazala prve rezultate 
skupne organizirane borbe šir
ših delavskih množic.

Hrvatski delavski sindikati 
So bili tesno povezani s socia
lističnim gibanjem v drugih de
želah avstroogrske monarhije 
in tud; z onimi preko njenih 
meja. Te zveze s sindikalnim 
gibanjem izven hirv&taklh meja

nam prikazuje osmi razstavni 
oddelek.

Druge organizacijske oblike 
delavskih združenj Hrvaitske so 
prikazane v devetem oddelku.

Nastanek 'n širjenje delav
skega gibanja v ostalih indu
strijskih središčih in mestih 
Hrvatske nam prikazuje deseti 
oddelek. O skrbi za lastno iz
obrazbo, kulturno prosvetno 
delo in razvedrilo delavskih or
ganizacij nam govori zaključni, 
to je enajsti oddelek 'razstave, 
ki v celoti obsega zgodovino 
delavskega gibanja Hrvateke od 
leta 1860 d0 1880.

Razstava bo odslej stalno od
prta in jo bodo še naprej izpo
polnjevali, tako, da bo res pri
kazovala vso zgodovino delav
skega gibanja do današnjih dni.

Knapi?

RfiZPIS
za tečaj Politične šole pri CK ZKS

(od 2. septembra 1957 do 30. januarja 1958)
Tečaj politične šole Je namenjen predvsem delavcem 

ln delavkam v industriji in kmetijstvu, ki že delajo v 
organih delavskega in družbenega upravljanja in jim je 
zato nujno potrebno osnovno znanje iz politične ekono
mije in znanstvenega socializma.

Prijave z osebnimi podatki, s podatki o dokončanih 
šolah, tečajih, o osnovnem poklicu, zaposlitvi, višini me
sečnih prejemkov ter tudi o stažu in funkcijah v politič
nih organizacijah in družbenih organih, pošljite do 25. VI. 
1957 na upravo Politične šole pri CK ZKS, Ljubljana, 
Parmova 39 in tudi na svoj občinski komite ZKS.

Sola ima tudi svoj internat za slušatelje, ki so doma 
izven Ljubljane.

O sprejemu v tečaj bo vsak posameznik pismeno ob
veščen, in sicer najmanj 14 dni pred pričetkom tečaja. 
Podrobnejše Informacije dobite na upravi šole, oziroma 
na občinskem komiteju svojega območja.

ROBU DOGO D K O V

O atomski oboroževalni mrzlici in njenih strahotnih posledicah
V teh dneh, ko v Londonu zaseda 

pododbor Združenih narodov za raz
orožitev in ko poslušamo optimistične 
napovedi o skorajšnjih začetnih raz- 
orožitvenlh kompromisih, je tekma v 
atomskem oboroževanju in poizkusih s 
različnimi vrstami Jedrskega orožja 
zavzela takšno širino kot še nikoli. Na 
zasedanju Sveta ministrov Atlantskega 
pakta, ki je bilo pred dnevi v Bonnu, 
so sklenili, da bodo v prihodnjih me
secih oborožili članice pakta z jedr
skim orožjem. Velika Britanija se pri
pravlja na poizkuse z vodikovo bombo 
na Božičnih otokih v Tihem oceanu, 
ZDA so za prihodnje dni napovedale 
atomske eksplozije v Nevadi. Obenem 
pa se na svetu vedno bolj širi pro
testno gibanje proti takšni neodgovor
ni politiki, ki grozi, da bo pahnila člo
veštvo ,v pogubo. Številnim opominom 
državnikov In politikov se je pred ne
davnim pridružilo več nemških, ame
riških in britanskih atomskih znanstve
nikov, ki pozivajo človeštvo, naj se 
upre proizvodnji in preizkušanju jedr
skega orožja.

Protestno gibanje proti proizvodnji in 
uporabi atomskega orožja se je začelo že 
tedaj, ko so med drugo svetovno vojno 
začeli uporabljati atomsko energijo za 
vojne namene. Dne 6. avgusta leta 1945 je 
padla prva atomska bomba na japonsko 
mesto Hirošimo in v drobcu sekunde 
usmrtila več deset tisoč ljudi ter pov
zročila ogromno razdejanje. Dne 9. avgu
sta se je isto ponovilo v Nagasakiju. Spo
minjamo se, kako je tedaj Einstein, slavni 
znanstvenik in »oče atomske dobe«, pov
zdignil svoj glas proti atomskemu orožju, 
kako je opozarjal človeštvo, da mu atom

ska energija lahko prinese le blagostanje 
ali smrt, drugega ne. Pridružili so se mu 
številni učenjaki, toda državniki velesil 
niso upoštevali njihovega protesta. Atom
ske energije tudi po vojni niso začeli iz
koriščati le v miroljubne namene. Blo
kovski elementi, ki so povzročili hladno 
vojno in vse strahote, ki jih je ta prinesla 
s seboj, so atomsko energijo uporabljali 
za oboroževanje in grožnje.

In napravili so nova, še strahotne j ša 
orožja. Novembra 1952 je eksplodirala 
prva ameriška vodikova bomba. Leto dni 
kasneje je v Sovjetski zvezi eksplodirala 
litijska bomba, v ZDA so začeli govoriti 
o kobaltni bombi, o dušikovi... V Sov
jetski zvezi so napravili atomski ledolo
milec, v ZDA atomsko podmornico. Izde
lali so podvodne atomske bombe, usmer- 
jevane izstrelke, medcelinske atomske 
rakete, atomske granate...

Razdiralna moč prve atomske bombe 
je bila enaka eksploziji 24.000 topniških 
granat kalibra 10,5 cm. Vodikova bomba, 
ki je eksplodirala leta 1954, je bila tisoč
krat močnejša. V ZDA in Sovjetski zvezi 
Imajo sedaj vodikove bombe, od katerih 
lahko vsaka povzroči takšno razdejanje 
kot 2.250 prvih atomskih bomb ali 54 mi
lijonov topniških granat kalibra 10,5 cm. 
Eksplozija desetih vodikovih bomb, ki bi 
jih ovili s kobaltovim ovojem, pa bi resno 
ogrozila obstoj človeštva.

Tako hiter razvoj jedrskega orožja je 
omogočila blokovska razdelitev sveta. Re
ševanje mednarodnih vprašanj z blokov
skimi računi je tako močno zastrupilo 
odnose med bloki, da človeštvu stalno 
g'rozi vojna nevarnost. V vojni z vodiko
vimi bombami pa ne bi bilo zmagovalca. 
Takšna vojna bi pomenila katastrofo za

vse človeštvo. Tega se zavedajo tudi dr
žavniki velesil. Toda velesile hočejo na 
vsak način zadržati pozicije, ki so jih pri
dobile z blokovsko silo. Tako je prišlo 
do »teorije« o preprečevanju vojne s kre
pitvijo armad, z atomskim oboroževa
njem.

Dandanes uživamo mir, ki Je zasnovan 
na zastraševanju, na nestabilnem ravno
težju do zob oboroženih velesil, ki stoje 
na vulkanu nasprotij in nerešenih pro
blemov. In ko se svet vrti v začaranem 
krogu nasprotij, je dirka v oboroževa
nju vedno hitrejša in nihče ne more vi
deti konca.- Kolikor bolj so velesile obo
rožene, toliko slabši so mednarodni odno
si, in spet, kolikor slabši so mednarodni 
odnosi, toliko hitreje se velesile oborožu- 
jejo. Zelja po prestižu ip strah pred na
sprotnikovo premočjo silita bloke, da iz
delujejo nove vrste jedrskega orožja, da 
z njimi oborožujejo nove in nove države.

S poskusi v Nevadi, Nebrasci in na Ti
hem oceanu, v Sahari, v sibirskih tajgah, 
v Yucca Fiatu, Singjangu in Woomeri 
velesile straše druga drugo, pri tem pa 
odklanjajo vsako misel na to, da zastrup
ljajo ozračje in ogrožajo zdravje člove
štva. Ameriški učenjak in Nobelov nagra
jenec profesor Pauling je na primer ugo
tovil, da bo eksplozija britanske vodikove 
bombe na Božičnih otokih povzročila 
smrt tisoč ljudi zaradi levkemije, kakih 
20.000 ljudi pa bo obolelo zaradi kostnega 
raka. Predsednik britanske vlade Mac- 
millan pa je to opozorilo odklonil, češ 
da je »svetovni mir odvisen od tega, če 
bosta Britanija ln ZDA imeli strahovito 
orožje za preprečitev agresije«; to orožje 
pa ne more biti »dovolj učinkovito, če ne 
bo preizkušeno njegovo delovanje«.

Do nedavnega so proizvajali jedrsko 
orožje le v ZDA, Sovjetski zvezi in Veliki 
Britaniji. Pred meseci se je tem velesilam 
pridružila še Francija, te dnt pa že Nem
čija zahteva pravico do proizvodnje atom
skih bomb. Jedrsko orožje se je spreme
nilo v »edino možnost, da smo veliki, 
močni tn neodvisni«, kot je dejal Ade- 
nauer. Nobena, velika država noče bili
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BESEDA BRALCEV

V Mariboru se Je na Glavnem 
trgu kljub dežju zbrala velika 
množica, ki je z velikim zani
manjem sledila govoru pred
sednika Izvršnega sveta ljud
ske republike Slovenije tov.

Borisa Kraigherja. 
r- V Ljubljani pa je bil 
IH) zborovanju, na katerem 
je govoril zastopnik delav
skega sveta Litostroja, Jože 
Jager, koncert združenih 
pevskih zborov in godb 

JLA in Ljudske milice.

Letdšnjl prvomajski prazniki 
So potekali v znamenju dežja. 
Tisti, ki je n-a praznik zjutraj 
poslušal radijski prenos s pr
vomajske parade v Beogradu, 
je z dokajšnjo nevoščljivostjo 
slišan , kako v Beogradu sije 
sonce. Pri nas pa se je vreme 
skisalo prav za praznike in ta
ko smo ostali doma kljub veli
kim načrtom.

[ Pivi maj v Ljubljani
Vendar prazničnega razpolo

ženja tudi dež ni skvaril. V 
Ljubljani je bila na predvečer 
Po mestu veiika baklada. Ko so 
z Gradu zagrmeli topovi, je na 
Trgu revolucije zadonela pesem. 
Združeni mladinski zbori so za
peli pesem -pomladi im dela. Z 
Gradu so se medtem usipali ce
li šopi rake-t. Mtadi-n-a je ob 
zvokih godbe zaplesala kolo.

2e ob petih zjutraj so godbe 
na pihala v raznih delih mesta 
zaigrale koračnice, ob devetih

IKA&
pa je bilo pred Nnrodniim do
mom veliko zborovanje. Tisoči 
Lj ubij-a-nča-nov so prikorakali v 
sprevodih n-a zborno mesto. Za
stopnik delavskega sveta Lito
stroja tovariš Jože Jager je 
spregovoril o pomeniu medna
rodnega- delavskega praznika, o 
vlogi Partije med revolucijo, po
menu kongresa delavskih svetov 
in Zveze komunistov Jugoslavi
je, ki bo jeseni v Ljubljani. 
Združeni pevski zbori so nato 
Zapeli nekaj pesmi, vmes pa sta 
igrali godbi JLA in Ljudske mi
lice. Veličastno zborovanje, ki 
so se ga udeležili tiso-č; Ljub
ljančanov; so zaključili z inter
nacionalo.

V Mariboru je govoril pred
sednik Izvršnega sveta LRS 

tovariš Boris Kraigher
V delavskem svečano okraše

nem Mariboru se j'9 L maj a zbra
la velika množica na Glavnem 
trgu. Ogovoril je predsednik Iz
vršnega sveta LRS tovariš Boris

;s m. a, .......
immuii/imumimiiiimiiinmnmmmiiiiiiminuuuuii

Kraigher. Naglasil je, da smo 
pravzaprav šele na začetku poti, 
ki si jo je začrtal delavski raz- 

. -red, ko j-e -pred sto 1-edi v-stial z 
geslom: Proletarci vseh dežel, 
združite se! Zato je prav, da na 
prvomajskih zborovanjih pre
gledamo, kaj smo že storili za 
napredek in kakšne naloge nas 
še čakajo.

Zdaj etopam-o v najtežjo fazo 
bojia. v obdobje utrjevanja in 
razvijanja socialističnih odno
sov med -ljudmi, v fazo, v kateri 
je ena izmed bistvenih nalog 
skrb za blaginjo delovnih ljudi. 
Nato je poudaril, kako važna je 
prav zdaj -povezanost komunal
nega sistema in delavskega sa
moupravljanja- z načeli interna
cional tema. Zelo škodljivo *a 
razvoj socialističnih odnosov bi 
bi-lo, če bi se uveljavile Hokati- 
stične in pairtikularteHčne tež
nje. Vprašamj socializma nam
reč ni moč reševati a »tališča 
ene komune ali delovnega ko
lektiva. marveč skladno • kori
stmi skupnosti.

Nepozabna parada mladosti 
in naše moči v Beogradu
Tokrat je bila vojaška parada 

le v Beogradu. Ne častni tribu
ni so bili »brani predsednik re
publike tovariš Tito, predsednik 
Zvezne ljudske Skupščine tov. 
Petar Stambolič, podpredsedni
ki Zveznega izvršnega »veta to
variš Kardelj, Ran-kovič, Vuk- 
manovič in Colakovlč ter drugi 
naši voditelji.

Parada se j« načeta natanko 
ob osmih. V njej eo sodelovale 
skoraj vse vrste naše Ljudske 
armadie. Izpričala je ponovno, 
da Je naSa Ljudska armada mo
čan branik naše dlomovin-e. Za 
njo se je »ač«l mimohod 60.000 
sodelujočih: na čelu člani šport
nih in tetesmovzgojnih organi
zacij, nate člani Lj-udske tehni-. 
ke in motociklisti, »a njimi pa 
s strumnim korakom pripadni
ki pred vojaške vzgoje. Ko so 
prišli pionirji je postat Bulevar

revolucije ena sama vedra mla
dost. Potlej se je zvrstilo v 
spre-v-odu še 40.000 Beograjča
nov, ki so z navdušenimi vzkli
ki pozdravljali tovariša Ti-ta,

Velika zborovanja tudi 
v ostalih glavnih mestih 

republike
V Zagrebu je na velikem mi

tingu govori« član Izvršnega 
komiteja ZK Hrvatske tovariš

uspehe zadnjih let v Jugosla
viji.

V glavnem mestu Makedonije 
so proslavili mednarodni de«av- 
ski praznik na-dvs-e svečano. Na 
mitingu se je zbralo več dese-t- 
tisoč prebivalcev, ki jim je spre
govoril predsednik Okrajnega 
ljudskega odbora Skopi j a tov. 
Naurn Nau-movski. Poudari« je 
zlasti velik napredek Skopi j a 
po osvoboditvi, saj je naraslo od 
70 na 160 tisoč prebivalcev. Prej

Drugi dan praznika se Je 
malo zvedrilo in ta trenu
tek smo porabili za kratek 

sprehod v naravo

atomsko odvisna od druge. Vsaka hoče 
imeti čimveč atomskega orožja, da bi bila 
čimbolj neodvisna, da bi vlivala nasprot
niku čimveč strahu. Vsaka hoče imeti čim 
modernejšo armado, oboroženo z jedr
skim orožjem, v kateri ne bi bilo veliko 
vojakov, bila pa bi mnogo močnejša kot 
sedanja. In vsaka država se sklicuje na 
druge, na njihove grožnje, na njihove na
padalne priprave.

Hruščev je 18. marca letos dejal japon
skemu novinarju Hataraku, da bi Sovjet
ska zveza prenehala preizkušati jedrsko 
orožje, če bi to storile tudi druge države. 
Zaenkrat pa bi »takšno prenehanje zausta
vilo tehnični napredek Sovjetske zveze. 
To ne bi koristilo miru, kajti ostati mo
ramo močni, da bi se lahko uprli impe
rialističnemu taboru«.

Eisenhower pa je 22. marca izjavil: 
»Danes, ko je nadvse potrebno, da ob
varujemo mir, se mora svobodni svet na
sloniti na smrtonosno moč atomov kot 
na čuvarje svobode in glavno sredstvo 
Proti agresiji.«

Rezultat takšnih blokovskih pogledov 
je atomsko oboroževalno tekmovanje, ki 
povzroča nove nevarnosti, nove medna
rodne zaplete. Poizkusne jedrske eksplo
zije še nadalje zastrupljajo ozračje. Na 
Zahodu je s tem v zvezi nastala teorija 
o večjem ali manjšem tveganju. Član ko
misije za atomsko energijo ZDA, dr. Vil- 
lard Liby, ki je eden od zagovornikov te 
teorije, je pred nedavnim dejal: »Resnični 
vzrok zaskrbljenosti niso poizkusne eks
plozije ampak povečanje radioaktivnosti, 
kar bi lahko bilo posledica uporabe atom- 
skega orožja v morebitni atomski vojni. 
V tem primeru bi milijoni ljudi v najbolj 
haseljenih središčih sveta sprejeli doze, 
ki bi izzvale rak, levkemijo in druge smr
tonosne bolezni. Genetične posledice bi se 
Pokazale na otrocih in vnukih. Nauk, ki 
sledi iz tega, je: »Če poizkusi koristijo 
Preprečevanju atomske vojne, potem so 
b°lj kot koristni. Zato bi prenehanje ali 
Omejitev poizkusov napravilo slabo uslu- 
Eo sedanjim in bodočim pokolenjem.«

Sef obveščevalne službe ameriški obo
roženih sil pa se je proslavil s takšnole

cinično ugotovitvijo: »Name sploh ne vpli
va dokaz, da je atomska bomba nečlove
ško orožje. Jaz osebno ne vidim nobene 
druge razlike med atomsko bombo in na
vadno kroglo, razen cene in rentabilnosti.«

Številni znanstveniki, državniki in po
litiki, ki jih podpira široko javno mnenje 
v vseh državah, se upirajo takšnim »teo
rijam« in protestirajo proti atomskemu 
oboroževanju. Vedno več je ljudi, ki opo
zarjajo:

»Nekaj vodikovih bomb in od tisoč
letne naporne hoje človeštva k spoznanju 
in resnici, od vseh njegovih dosežkov in 
idealov, bi ostal le kup pepela.«

»Prišli smo do meje nevarnosti. Kaj bo 
s človeštvom?«

»Politiki in .generali se ukvarjajo s 
poizkusi in niti pojma nimajo o njihovih 
strahotnih posledicah.«

»Ves svet so spremenili v laboratorij 
in ljudi ,v poizkusne živali.«

»Nobenega oklevanja. Gre za človeštvo, 
civilizacijo.«

»Kobaltova bomba bi v atomsferi raz
pršila 7 in pol ton radioaktivnfega kobalta. 
To bi bila katastrofa za ves svet. V petih 
ali šestih dneh bi zračni tokovi raznesli 
te oblake po vseh celinah. Na svoji poti 
bi vse uničili.«

»Oblaki groze potujejo po svetu in iz 
njih pada radioaktivni prah.«

Einstein je razočaran in zaskrbljen za
pisal v svojo oporoko: »Atomska energija 
je vse spremenila, razen našega načina 
mišljenja in pojmovanja bodočnosti... 
Odstranite nevarnost, usmerite jo v drugo 
smer — to je najnujnejši problem našega 
časa.«

Od tedaj se je nevarnost, na katero je 
opozarjal Einstein, podvojila, močno pa 
se je okrepilo tudi gibanje proti atom
skemu oboroževanju in jedrskim poizku
som. V zadnjem času se v boju proti poiz
kusnim nuklearnim eksplozijam uveljav
lja zlati Japonska, kjer je zaradi številnih 
eksplozij nevarnost največja. Japonska 
vlada je pred tedni zahtevala, naj Bri
tanci preprečijo eksplozijo na Božičnih'

otokih. Konservativci so njeno zahtevo 
odklonili, laburisti pa so jo podprli. Tedaj 
so se oglasili tudi nemški atomski znan
stveniki iz Gottingenna, ki so sklenili, da 
ne bodo sodelovali pri proizvodnji, poizku
sih in uporabi atomskega orožja v Zahod
ni Nemčiji. Njihovo deklaracijo, ki je 
»apel razuma proti nespametni in nevar
ni Adenauerjev! politiki«, kot je zapisal 
Bilten nemških socialnih demokratov, je 
podprla velika večina človeštva. In konč
no je spregovoril še Nobelov nagrajenec 
in znani učenjak dr. Albert Schweitzer. 
Dejal je, da je nevarnost tako velika, da 
se mora javno mnenje vseh dežel kar naj
hitreje pridružiti .zahtevam Japonske in 
opozorilom znanstvenikov ter odločno za
htevati sporazum o atomski razorožitvi. 
»Podcenjevati ali zanemarjati nevarnost 
nuklearnih poizkusov in njihovih posledic, 
nevarnost atomskega orožja,« je dejal 
Schweitzer, »pomeni norost, ki lahko člo
veštvo drago stane ...«

»Zakaj se morajo danes ljudje bati 
enega od največjih odkritij človeške mi
sli?« se obenem s tovarišem Titom spra
šuje ves svet. Zakaj mora človeštvo tre
petati pred nevarnostjo atomske vojne, ko 
bi lahko s pomočjo atomske energije 
ogromno zboljšalo razmere, v katerih živi. 
Tam, kjer ni premoga in vode, nafte in 
plina, bi zgradili atomske elektrarne. S 
pomočjo atomske energije bi destilirali 
morsko vodo in namakali puščave. Iz mor
ja bi dobili velikansko rudno bogastvo in 
hrano. V puščavah bi zrastla nova mesta. 
Dobili bi zdravila za doslej neozdravljive 
bolezni. Proizvodnost bi se veliko pove
čala. Potovali bi v vesolje. Revolucionar
ne spremembe v tehniki bi preobrazile 
ves svet. Zabeležili bi hiter razvoj kemije, 
fizike, biologije, medicine itd. Vse to pa 
bi bil šele začetek. Začetek, ki bi vzbudil 
veliko upanje ...

Protesti proti atomskem oboroževanju 
so obenem tudi zahteve. Zahteve, naj se 
velesile uklonijo volji človeštva, sklenejo 
sporazum o atomski razorožitvi, atomsko 
energijo pa uporabljajo za miroljubne 
namene, za napredek in blagostanje člo
veštva.

Karlo Mrazovlč. Množice 25».
grebčamov so prihitele na trg 
v dolgih sprevodih te 17 mest
nih občin z zastavami in trans
parenti.

Na mitingu v Sarajevu se je 
zbralo kakih 50.000 ljudi. Govo
ril je predsednik republiškega 
izvršnega sveta tov. Karabego- 
vič. Naglasil je zlasti, da si je 
naša država pridobila v, svetu 
zelo velik ugled zaradi svoje 
dosledne zunanje politike, slo
neče na načeiih miroljubnega 
sodelovanja med narodi. Pouda
ril je še velike gospodarske

Na večer pred praznikom Je 
bil v Novem Beogradu velik 

ognjemet

so imeli eno, zdaj šest fakul
tet, proizvodnja pa je za štiri
krat večja kot pred vojno. Ra
zen tega s0 zgradi«! v mestu 
5000 stanovanj.

Z zgraditvijo nekaterih indu
strijskih objektov se bo Črna 
gora uvrstila med industrijske 
pokrajine naše države, je dejal 
na zborovanju v Titogradu pred
sednik Ljudske skupščin© Črne 
gore tov. Blažo Jovanovič. Mi
mo tega je še omenil velike 
uspehe Jugoslavije glede zu
nanje politike in naglašal, da 
je bila pri nas med prvimi 
uresničena stoletna težnja de
lavskega razreda, da delavci
sami upravljajo tovarne.

*

Seveda je to le bežen pogled 
na to, kako smo praznovali naš 
de«avski praznik. V vsakem ko
ličkaj večjem kraju naše dor 
movine so bila zborovanja, naj
različnejše prireditve, skoraj ga 
n; bilo kolektiva, ki ne bi ta 
dan posebej proslavil. Dvanaj
stič smo ga praznovali letos v 
svobodni domovini in k«jub te
žavam, ki nas še tarejo, smo le 
ponosni na prehojeno pot.

DELAVSKI SVET V ŽELEZARNI 
ŠTORE IZVOLJEN

Dne 23. aprila je kolektiv Že
lezarne v Štorah volil delavski 
svet. Delavci so volili na devetih 
voliščih. Volišča so bila skrbno 
pripravljena, volitve so poteka
le v najlepšem redu in najbolj
šem razpoloženju. Volilo je 92% 
volilnih upravičencev. Le 7 čla
nov kolektiva ni volilo, ostali pa 
so bili upravičeno odsotni. Ve
čina članov kolektiva je volila 
že v zgodnjih jutranjih urah. V 
obratu elekitroplavž in gradbe
nem oddelku so volitve zaklju
čili že ob pol sedmih zjutraj, 
V novem delavskem svetu je od 
60 izvoljenih 9 mladincev, 3 že
ne in 24 članov Zveze komu
nistov. • M.J.

VSE NA POTROŠNIKA
Elektrika se je podražila.

V časopisih sem bral z debeli
mi črkami napisano, da se tok 
za gospodinjstvo pri nas ne bo 
podražil. Prav to je tisto, kar 
me je — kar po pravici povem 
— močno »privzdignilo«. Po ne 
zato, da mi to ne bi bilo všeč. 
Ne! Marveč zato, ker bi iz pi
sanja lahko zaključil, da po
trošniki ne bomo nič prizadeti.

Za gospodinjstva se je po
dražil le števnina in' to zo 30 
dinarjev na mesec. Tri kovače 
gor ali dol, to res ni, da bi se 
bilo vredno razburjati. Tok pa 
se je podražil tudi obrtnikom 

- podjetjem, da ne omenim
družbenih organizacij, ki bodo morale samo v naši 
republiki plačati na leto 15 milijonov dinarjev več za 
elektriko (torej toliko več dotacij)■ Vsi ti bodo zara
čunali višje stroške za tok pač v materialne izdatke in 
za toliko, če ne za več, se bo tudi blago podražilo. 
Konec koncev bo to plaval le potrošnik, čeprav se tok 
za gospodinjstva ni podražil razen tistih treh kovačev 
za števnino.

Isto se je zgodilo tudi s temi povišanji plač. Dosti 
je bilo napisanega, da zavoljo višjih plač cene ne bodo 
višje. Teoretično vzeto res ne bi smele biti višje, če 
bi bil trg tako založen, da bi polnil naraslo povpra
ševanje. Ali kaj, ko je vsak v glavnem porabil to povi
šanje za to, da je kupil hrano in najnujnejšo obleko in 
obutev. Tako so cene seveda poskočile. Zlasti pa je 
Občutno povišanje obrtnih uslug, kjer so plače bistveni 
del stroškov. Zena pravi, da plača za pranje glave pri 
frizerju še enkrat več, striženje se je podražilo za 
kovača. Moj krojač je podražil delo obleke za celega 
jur ja, pri čevljarju sem plačal račun, da sem se kar za 
glavo prijel. Olje se je podražilo za 30 dinarjev pri 
litru, testenine od 20—30 dinarjev, cikorija prav toliko, 
pa mast, meso ki ima že nedosegljive cene. Kovača 
sem kovača tja in »povišica« je šla, da sam ne vem 
kako.

Zdaj bomo menda v Ljubljani plačevali še odvoz 
smeti, kar bo spet zneslo okrog 200—300 dinarjev na 
mesec za vsako stanovanje, če se ne motim in tako 
gre vse »za potrošnika«.

Ob koncu vas, tovariš urednik, prosim za odgovor 
na dvoje vprašanj: ali bo podražitev elektrike vplivalq 
na cene blaga, ali je morda predvidena kakšna druga 
rešitev? In drugo vprašanje: kakšni ukrepi so predvi
deni za ustalitev trga, kajti lanski, kot vse kaže, niso 
dosti pomagali, kar potrošniki najbolj občutimo. L. T.

Opomba uredništva: Na ti vprašanji bomo skušali 
najti odgovor in ga bomo objavili v prihodnji številk i.

ZAKAJ TAKA POTRDILA?
Spominjam se, da sem velikokrat slišala, kako so 

se vdove pritoževale: »Toliko poti sem že napravila, 
pa še vedno nisem zbrala vseh papirjev, ki so potrebni 
kot priloge k prošnji zo pokojnino.«

Letos sem tudi jaz postala prosilka za družinsko 
pokojnino. Mnoge znanke in znanci so mi nasvetovali, 
kaj moram storiti, izkazalo pa se je, da mnogi tudi 
napačno. Ne zamerim jim, saj vem, da ni bilo zlo
namerno. K sreči sem prav tiste dni opazila v poslopju 
Okrajnega zavoda za socialno zavarovanje na Miklo
šičevi cesti v Ljubljani pisarno, ki ima na vratih napis 
»Informacije za pokojnine in invalidnine«. Ker v njej 
uradujejo samo vsak drugi dan, sem prišla spet nasled
nji dan. Povedali so mi, kakšne priloge moram imeti. 
Kmalu sem jih zbrala in vse skupaj predala vložišču 
Zavoda za socialno zavarovanje. Po treh tednih sem 
dobila odločbo, da je moja prošnja rešena in da bom 
dobivala pokojnino v tem in tem znesku.

Znesek je majhen, vendar sem si oddahnila. Za
deva je rešena, glavno je, da bom dobivala pokojnino, 
saj nimam drugih dohodkov, razen teh štiri tisoč 
dinarjev.

Čez nekaj dni sem znova vzela v roke odločbo. 
Premišljevala sem, kdaj bom dobila prvo pokojnino in 
prebrala odločbo od začetka do konca — in šele tedaj 
opazila, da sem nekaj prezrla. Nekje na drugi strani 
je pripisano: »Prosilka mora v roku enega meseca 
predložiti Zavodu še potrdilo o nekaznovanju pokoj
nega moža.* Predložila sem že potrdilo, da nisem bila 
jaz kaznovana — to verjetno ni bilo dovolj. Da pa tudi 
to, da je mož, ki je umrl v 91. letu, do zadnjega spre
jemal pokojnino — saj mislim, če bi bil kaznovan, je 
ne bi — ni zadostovalo, pa me čudi. Ne verjamem, da 
tega na Zavodu niso vedeli. Mogoče pa mora tako biti.

To potrdilo bom že dobila, sem si dejala, čeprav 
bom spet imela nove poti. Saj imam čas, le stara sem, 
bolj težko hodim, pa bo že šlo.

In tako sem storila. Vse huje bi bilo, če bi bil moj 
pokojni mož kdaj kaznovan ... Potem te »nadloge* ne 
bi niti imela in če pa premislim, se niti ne morem 
pritoževati. Naj mi le pišejo, če še kaj manjka, za vse 
se bom potrudila.

Vprašam pa se le, če so res taka potrdila, ki jih 
zahtevajo, vedno potrebna? Saj vendar moj mož, od
kar leži v grobu, res ni mogel nikomur nič hudega 
naredit i. C. C.

ZMAJ NAS ZAPOSTAVLJAJO?
Težko se je odločiti in napisati kritiko, vendar bom 

le povedal nekaj, kar mene in moje tovariše teži.
Sredi aprila smo pri nas, v steklarni »Boris Kidrič« 

v Rogaški Slatini, volili delavski svet. Kandidate za 
delavski svet je predlagal izvršni odbor sindikalne 
podružnice, iz naših dveh brigad v grobi brusilnici, v 
kateri nas je skupaj okrog 70, pa ni bilo nikogar na 
kandidatni listi. To smo videli šele, ko smo prišli na 
volišče in nismo hoteli voliti. Direktor nas je potem 
tolažil, naj volimo, da pride lahko nekdo izmed nas v 
upravni odbor ne da bi bil član delavskega sveta. Tudi 
iz sindikata so nam povedali, da so na nas pomotoma 
pozabili.

Jaz pa mislim, da je tako delo nepravilno, da ne 
rečem kaj hujšega. Sploh nas v grobi brusilnici zadnje 
čase zapostavljajo, kar se je zgodilo tudi ob sestav
ljanju tarifnega pravilnika. Leta 1950 smo bili s ste
klarji za 10 dinarjev narazen, danes pa smo za 24. Delo 
v grobi brusilnici pa je med najbolj nezdravimi.

Zato prosim uredništvo, da ta članek objavi.
Bervar

Opomba uredništva: Nekaj je bilo pri tej stvari le 
narobe. Ko je izvršni odbor sindikalne podružnice 
sklicati sestanek kolektiva in mu povedati, kateri ljud
je naj bi po njegovem mnenju izvolili v delavski svet. 
Tako bi imeli kolektiv sam priložnost, da popravi, če 
se mu zdi kaj narobe, ali če so koga »pozabili«. Tako bi 
imeli tudi delavci iz grobe brusilnice možnost, da še 
svojega človeka predlagajo na kandidatno listo. Če tega 
izvršni odbor ni storil, se delavci kar upravičeno raz
burjajo.

Druga pa je stvar, če je tak sestanek bil, pa niko
gar iz tega oddelka ni bilo zraven. Potlej si morajo pač 
sami sebi pripisati, če se niso niti toliko zanimali, kdo 
kandidira v delavski svet.
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Priporoča kvalitetna steklenična vina:

TRAMINEC, RIZLING, MUŠKATNI SILVANEC, ŠIPON,
BELI PINOT, SILVANEC, RANINA
DINGAČ, 0P0L0, PLAVAC, MODRI PINOT, CABERNET

NAMIZNO BELO VINO, NAMIZNO RDEČE VINO, CVIČEK, 
SLIVOVKO IN OSTALE ALKOHOLNE PIJAČE

NE POZABITE NA NAŠO OSVEŽUJOČO 
BREZALKOHOLNO PIJAČO

cockta cockta

IZ TOVARNE »IVO LOLA-RIBAR« V ŽELEZNIKIH

Tarama strojev »Ivo Lola- 
Rib»r« v Železnikih pri Beo
gradu sodi med naša največja 
in najbolj znana podjetja, 
zgrajena Po vojni. Obratovati 
je začela prvega januarja 1948. 
leta. ko j,o je spustil v pogon 
tovariš Tito. Številnim našim 
podjetjem, predvsem pa žele
zarnam, je bila oditlej omogo
čena dobava raznih strojev ln 
naprav, kt so jih začeli izde
lovati v Železnikih.

Kdo bi si mislil, da v tehle 
delovnih prostorih izdelu

jejo...

OBISK V TOVARNI ALUMINIJASTEGA POHIŠTVA 
IN STROJEV V ŠENTJURJU PRI CELJU

ALPOS

Proizvodi te tovarne kot so 
na primer ekscentrične stiskal
nice, zračna kladiva, prenosni 
vrtalni stroji,, škarje itd., so 
omogočili številnim našim pod
jetjem povečanje proizvodnje. 
Tl in drugi proizvodi Tovarne 
»Ivp Lola-Ribar« so našli vsa
ko leto več in več 'odjemalcev.

Do decembra lani je obrato
vala tovarna s polno zmoglji
vostjo. Večino proizvodov je 
izdelovala za železarni v Ze
nici in Nikšiču. Ko smo začeli 
zmanjševati sredstva za inve
sticije in jih namenili vse več 
za objekte življenjske ravni, 
se je položaj tovarne poslab
šal. Večina potrošnikov ni več 
naročala najraznovrstnejših na
prav in strojev. Zato je moralo 
podjetje poiskati novih možno
sti za prodajo proizvodov in 
tudi preusmeriti proizvodnjo.

To ni bila lahka naloga. Ta
krat, ko so posamezna podjetja 
odpovedala pogodbe, je tovarna 
80 odstotkov svojih zmogljivo
sti še vedno izrabljala za izde
lavo opreme. Vendar je delav
ski svet dorastel tako težkemu 
položaju. Po razpravi s kolek
tivom in sindikalno organizaci
jo je vodstvo podjetja skleni-

Nedaleč od železniške posta
je, blizu glavne ceste, stoji za 
poslopjem občinskega ljudskega 
odbora podolgovata stavba z 
napisom: Tovarna poljedelskih 
strojev in aluminijastih izdel
kov. Povedali so mi, da je ta 
napis danes zastarel, kajti no
vejši naslov te tovarne je: 
ALPOS, to je tovarna alumini
jastega pohištva in poljedelskih 
strojev.

»Tovarna je še mlada«, je de
jal železostrugar tovariš Zabu- 
kovšek »saj je bila ustanovljena 
šele leta 1948. Ti prostori so bili 
sprva namenjeni kino dvorani. 
Ko sem prišel leta 1948 v ta 
obrat, smo najprej napeljali 
elektriko, potem pa montirali 
nacionalizirane stroje, nekatere 
pa smo tudi kupili. Strokovnih 
delavcev ni bilo mnogo in tudi 
material smo težko dobili.

Toda kolektiv je prebrodil 
svoje težave. Izdelovati je pri
čel kmetijske stroje, mlatilnice, 
razne mline, luščilce in drugo. 
Kmalu se je uveljavil pri na
ših kmetovalcih v vsej državi. 
Ko pa je .povpraševanje neka
terih poljedelskih strojev upad
lo, je bil kolektiv postavljen 
pred odločitvijo: ali tovarna
razpade, ali pa se preusmeri na 
proizvodnjo kakšnih novih stva
ri. Ves kolektiv je resno raz
mišljal na kaj naj se »vrže« in 
zmagala je prizadevnost in iz
najdljivost. Preusmeritev na 
proizvodnjo aluminijastih izdel
kov, za kar se je kolektiv odlo
čil, ni bila lahko stvar. Nikjer 
ni bilo potrebnega orodja, no
benih vzorov, nobenih izkušenj.

Tovariš Zabukovšek se takole 
spominja takratnih težav: »Ko 
smo se odločili, da bomo izde
lovali izdelke lz aluminija, se 
niti zavedali nismo kako bo to 
težko. Nismo niti vedeli, kakšno 
orodje je za izdelavo alumini
jastih izdelkov sploh potrebno 
in manjkale so nam izkušnje. 
Imeli pa smo samo pridne roke. 
Mesec dni smo samo študirali, 
kakšno orodje potrebujemo, če 
hočemo izdelovati nove- izdelke. 
Sami smo se »kunštovali«, kako 
je treba zakrivljati, polirati... 
Šele praksa nam je pokazala, 
kakšno orodje potrebujemo, in 
tega smo napravili.«

Da, ti požrtovalni delavci so 
si sami napravili orodje za le
ganje pločevine, za zakrivljanje 
cevi, stroje za poliranje, rezkar- 
je za rezkanje cevi, krožne žage 
in krožne škarje. Še jim mar
sičesa manjka toda iz hudega 
so že.

»Kdo ve, kje bi danes bili,« 
je pripomnil neki delavec, »če 
se ne bi sami lotili dela, čeprav 
nismo vedeli, ali bomo uspeli 
ali ne.«

In tovariš Bevc Franc, pred
sednik upravnega odbora, po 
poklicu ključavničar in vodja 
oddelka za stavbeno pohištvo je 
pristavil: »Januarja 1957 smo
začeli s preusmeritvijo; posku
šali smo eno in drugo. Bistrica 
nam je ponudila delo na hidro- 
centrali Mavrovo. Brez vsakih 
Izkušenj smo šli tja, kjer smo 
z dobro voljo in z združenimi 
močmi dobro opravili. Pri tem 
smo dobili bogate izkušnje za 
izdelavo novih izdelkov.«

Ne samo v mehanični delav
nici, tudi v tem oddelku so si 
delavci sami napravili orodje, 
pred kratkim pa so dobili še 
električni varilni aparat. Naro
čil imajo veliko — preveč. Se
daj delajo izložbene okvire za 
Jadransko linijsko plovbo v 
Ljubljani, potem pa bodo delali 
predelno steno za Unionsko dvo
rano v Mariboru. Doma izdelu
jejo na terenu pa tnontirajo.

In tako se je temu kolektivu, 
ki .danes poleg aluminijastih iz
delkov izdeluje še poljedelske' 
stroje, posrečilo prebroditi za
četne težave. Seveda pa s tem 
ni še rečeno, da nimajo težav 
Kje pa jih ni! Tudi tu so še, 
toda ne več takšne, kakršne so 
bile pred meseci. Aluminijasti 
material jim dobavlja tovarna

IMPOL Slovenska Bistrica. In 
kdo bi mislil, če gledaš-te na
vadne cevi, da postanejo iz njih 
tako lepi, udobni in praktični 
izdelki, tako lepe in praktične 
garniture: ■ vrtne, klubske, re
stavracijske in pisarniške, kdo 
bi mislil, da se tu izdeluje tako 
lepa in cenena oprema za sejne 
dvorane, bolnišnice in drugo.

"Cevi najprej režejo, nato kri
vijo, zatem pa jih v varilnici 
varijo. Od tod gredo v prostor, 
kjer zavarjena mesta pilijo, v 
polirnici pa dobijo izdelki lep 
sijaj. Nato jih še opremijo z 
lesom in drugimi dekorativnimi 
sredstvi. Poudariti pa moramo, 
da so vsi prostori te tovarne — 
tako pisarniški kakor obratnj — 
mnogo pretesni.

»Kako vam kaj gre?« sem 
vprašal varilce, ki so previdno 
varili posamezne kose, bili so 
ravno pri stolih. Varilec Grdina 
Franc, me je nekako začudeno 
pogledal, kakor bi hotel reči; 
saj vidiš, kakšno delo imamo. 
Malo je pomislil, potem pa de
jal: »Spočetka je bilo hudo, ker 
ni bil nobeden navajen takega 
dela, pa tudi slab material smo 
dobivali. Najbolj nevšečen nam 
je bil plin pri varjenju. Sedaj 
smo se ga že privadili in vsak 
dan gre bolje. Vsako leto bo
mo pač morali na pregled 
pljuč.«

Ker je toliko povpraševanja 
prav po aluminijastih izdelkih, 
sem povprašal direktorja tovar
ne tovariša Zoreta, kakšne na
črte imajo. Povedal je, da alu
minijaste izdelke izvažajo v raz
lične kraje naše države, sklenili 
pa so tudi pogodbe z afriškimi 
deželami. »Dolgo smo razmišlja
li,« je dejal, »končno pa smo le 
sklenili, da bomo začeli graditi 
novo dvorano, katere prostori 
bodo služili le za predelavo 
aluminija. V sedanjih prostorih 
pa bomo izdelovali kmetijske 
stroje, ker te sedaj delamo v 
delavnicah, ki so v privatnih 
prostorih. Sredstva za zidavo 
nove dvorane že imamo. Pred
videvamo, da bodo novi pro
stori letošnjo jesen gotovi. Te
daj bomo proizvodnjo alumini
jastih izdelkov dvignili na 440 
milijonov dinarjev.*

V kolektivu so povečini samo 
kvalificirani delavci. Nekaj jih 
stanuje blizu tovarne, nekateri 
pa se vozijo s kolesi ali z vla
kom. To je poseben problem 
kolektiva. Samo poglejmo ne
kaj primerov: Strojni ključav
ničar Jeranko Janko se vozi iz 
Rogaške Slatine. Tako mi je 
povedal: »Zjutraj vstanem ob
treh, kajti od doma do postaje 
imam tri četrt ure, vlak pa od
pelje iz Rogaške Slatine ob šti
rih zjutraj. Pot je nerodna, zla
sti pozimi, kadar je veliko sne
ga. V Šentjur pridem ob pol 
šestih. Od šestih do dveh vde
lam v tovarni, potem pa moram 
tri ure čakati na vlak, ki pelje 
okrog petih. Ne zdi se mi prav, 
da tisti vlak, ki vozi ob treh 
popoldne iz Celja, vozi na Po
nikvo, kamor se vozi le okrog 
petnajst delavcev, namesto da 
bi peljal proti Rogaški Slatini, 
kamor se vozi preko sedemde
set delavcev. Tako pridem do
mov šele ob sedmih zvečer. »Zdi 
se mi, da sam sebi kradem živ
ljenje, ko tako zapravljam čas, 
v Šentjurju pa ne morem do
biti stanovanja.«

Golež Ivan, po poklicu ko
vač, se od leta 1952 vozi 11 km 
daleč iz Dramelj v Šentjur. 
Pravi, da poleti gre, pozimi pa 
je hudo,' saj mora zjutraj ob 
pol štirih vstati, nato pa celo 
pot gaziti sneg. Še težjo pot ima 
mizar Bobek Franc, ki se vozi 
s kolesom 13 km daleč pe grdi 
in hriboviti cesti iz Košnice v 
Šentjur.

Kako temu odpomoči so več
krat razpravljali na sejah de
lavskega sveta, pa tudi sindikat 
se je za to zanimal. Stanovanj 
v Šentjurju ni. za nova stano
vanja pa tovarna nima denarja. 
Predsednik sindikata tovariš

Oset Ivan, po poklicu strojni 
ključavničar, nam je povedal, 
da sodeluje sindikat na vseh 
sejah delavskega sveta in 
upravnega odbora. Sodeloval je 
tudi pri sprejemanju tarifnih 
pravilnikov. »Izposlovali smo«, 
je dejal tov. Oset, »da dobivajo 
tisti delavci, ki imajo težje de
lo, na primer varilci In delavci 
pri poliranju vsak dan pol litra 
mleka.«

»Kako pa kaj vaša plača?« 
sem ga vprašal. »Na uro zaslu
žim 52 dinarjev, na mesec mi 
pa pride okrog 10.500 dinarjev. 
S tem sem kar zadovoljen.« To
variš Oset je povedal še, da je 
brez staršev; te so mu Nemci 
ustrelili. Sodeluje pri ljudski 
tehniki in pri gasilskem in pla

ninskem društvu. Rekel je, da 
bo sindikat pripravil igro, mo
goče ustanovil tudi pevski zbor. 
Delavci gadi igrajo in imajo ve
selje do kulturnih prireditev. 
Težave so le, ker mnogi tako 
daleč stanujejo.

To je majhen pogled v delo 
prizadevnega kolektiva te to
varne. Čeprav ima tesne pro
store, primitivno orodje in še 
malo izkušenj, vseeno dobro 
izvršuje svoje poslanstvo. Le 
krepko naprej In mnogo uspe
hov. L. M.

lo: poiskati novih možnosti za 
vnovčevanje proizvodov, za
ostriti boj za odstranjevanje 
notranjih slabosti, posvetiti po
sebno. pozornost kakovosti pro
izvodov, začasno zmanjšati 
obratovanje in število zaposle
nih. Uspehi niso izostali.

Letos 20- marca, ko je de
lavski svet tovarne razpravljal 
o proizvodnih vprašanjih, je 
Ugotovil, da je položaj že pre
cej boljši, kot pa je bil de
cembra 'lani in januarja letos. 
Proizvodnja je spet začela na
raščati, .razmere v tovarni so 
vsebolj urejene.

Vzporedno s tem ee je izbolj
ševala tudi "vsebina dela delav
skega sveta. Delavski svet po
staja v polnem smislu besede 
vodeči organ v kolektivu- Vsa 
važna vprašanja- izredno teme
ljito proučuje. Tudi upravni 
odbor si prizadeva odstraniti 
razne slabosti v kolektivu. De
lavski svet in upravni odbor 
sta zahtevala od vodstvenega 
osebja, da posveti odslej veliko 
večjo pozornost varčevanju, 
delovni! disciplini, kakovosti 
proizvodov itd.

»Težak poležat v katerem 
smo bili, nas je tako rekoč po
učil, kako moramo delati«, je 
dejal Božidar Ar.naut, doseda
nji predsednik upravnega od
bora.

Sindikalna organizacija je 
organom delavskega upravlja
nja nudila veliko pomoč pri 
reševanju nalraznovrstnejišji 
vprašanj. Razen tega, da je 
predlagala, kako izboljšati po
samezne stvari, je nenehno 
opozarjala na slabosti, ki so 
delo zavirale in cstro grajala 
člane organov upravljanja, k! 
niso bili doviolj .prizadevni. Od 
delavskega sveča In upravnega 
odbotra je zahtevala, da več
krat poročata kolektivu o svo
jem delu, kajti lani sta ta dva 
organa to Ie malokdaj storila.

Del krivde za to nosi tudi sin
dikalna organizacija, ki ji ni 
vedno uspelo zbrati dovolj čla
nov na sestanek, kjer bi lahko 
člani delavskega sveta poročali 
o svojem delu.

Ob pripravah za volitve no
vega delavskega sveta si je 
sindikalna organizacija priza
devala, da bi bili v rte organe 
izvoljeni najboljši člani kotok- 
tiva. Ko so pretresali delo de
lavskega sveta, so ugotovili, 
da lahko polovico članov znova 
kandidira. Pri kandidiranju so 
si predvsem .prizadevali izbra

ti za nov delavski svet strokov
no in gospodarsko izobražena 
ljudi, skratka tiste, ki bi lahko 
vplivali na boljše delo delav
skega sveta. Nov delavski svet 
b,o nedvomno s pridom izkori
stil izkušnje dosedanjega de
lavskega sveta in omogočil .ko
lektivu doseč; še večje delov
ne zmage- Sindikalna organi
zacija, ki je precej pomagala 
že staremu delavskemu svetu, 
tn sicer takrat, ko je bilo pod
jetje v izrednih težavah, pa bo 
to storila tudi v bodoče.

Branko N. Djufetč

NAŠIM DIJAKOM CIMBOLJŠE UČNE PRIPOMOČKE

Glas potrošnikov uslišan
Tovarna »Niko« v Železnikih 

je pričela leta 1949 izdelovati 
šestila in razne druge učne pri
pomočke. Nadejala se je, da bo
do potrošniki tako ali drugače 
ocenili njihov proizvod in ji 
sporočili morebitne slabosti. To
da do zadnjega roditeljskega 
sestanka na Gradbeni srednji 
šoli tovarna ni prejela nobene
ga kritičnega sporočila potroš
nikov. Na tem sestanku pa so 
starši spregovorili. Starši, pro
fesorji in dijaki so namreč ugo
tavljali, da šestila oblikovno ne 
ustrezajo, da so navoji, konice 
in peresa iz mehkega jekla, pe
res za tuširanje ni mogoče bru
siti iitd. Starši so naprosili upra
vo šole, naj pošlje v njihovem 
imenu tovarni »Niko« v Železni
kih resolucijo, jo opozori na 
slabo kakovost proizvodov in za
hteva kakovostnejše učne pri
pomočke.

Vodstvo tovarne »Niko« se je 
razveselilo teh opozoril. Oblju
bilo je, da bo zboljšalo kakovost 
šestil tako, da šestila ne bodo

zadovoljevala samo domače, 
temveč tudi tuje kupce. Podjetju 
je sedaj uspelo dobiti denar za 
prenovitev tovarne, tako da bo 
lahko z novimi stroji izdelovala 
kakovostnejše proizvode.

Seveda vse ni odvisno samo od 
vodstva tovarne »Niko«. Ta 
namreč izdeluje šestila in neka
tere izdelke skupno z drugimi 
podjetji. Vijake dobe na primer 
iz tovarne »Iskra« v Kranju in 
iz podjetja »T-ulip« v Lipnici. 
Konice dobiva iz tovarne igel v 
Kobaridu, risalna peresa pa iz
deluje sama. Vodstvo tovarne si 
bo torej prizadevalo izboljšati 
kakovost risalnih peres, upamo 
pa, da si bosta prizadevali tudi 
ostali dve, oziroma tri tovarne.

Vodstvo tovarne »Niko«, v Že
leznikih je bilo torej veselo opo
zoril potrošnikov. Vsaka tovar
na pri nas bi morala s prav 
takšnim veseljem pozdraviti ob
vestila potrošnikov in ukreniti 
prav vse, da izboljša kakovost 
svojih proizvodov, ne glede na 
to ali proda veliko ali malo iz
delkov. M. V.

...takele lepe vrtne garni
ture in drugo pohištvo is 

aluminija •V • •

NOSILCI RAZŠIRJENE REPRODUKCIJE

Razprava o bodočem razvoju 
kmetijstva in zadružništva pri 
r.ais, ki je bila v središču pozor
nosti na zadnjem zasedanju 
Zvezne ljudske skupščine ni 
važna samo za kmečke proizva« 
jalce, temveč za nas vse. Ce nič 
drugače, zaostalost našega kme

tijstva občutimo vsak dan, ka
dar kupujemo najrazličnejše 
kmetijske prehrambene proizvo
de. Suša, poplave, sneg, kot na 
primer te dni, vsak tak izreden 
vremenski dogodek nas vrže s 
tira. Naši donosi pridelkov v 
kmetijstvu so še zelo nizki in 
vsaka najmanjša nepredvidena 
stvar vpliva na nihanje cen. 
Medtem, ko je kmetijstvo s mo
jimi pridelki še vedno na pred
vojni ravni, je naraslo število 
prebivalstva, spremenila se je 
njegova struktura in zato zaosta
janje kmetijske proizvodnje hu
do, hudo občutimo. Vsako leto 
moramo uvažati žito in mast in 
tudi druge kmetijske pridelke, 
da z uvozom živil zadostimo po
trebe in obdržimo cene na ko
likor toliko uravnovešeni ravni. • 
Prav zato je postalo povečanje 
kmetijske proizvodnje nujni po
goj za rešitev vrste perečih go
spodarskih in družbenih vpra
šanj, saj povzroča nezadostna 
proizvodnja stalne težave v zve
zi s prehrano In življenjsko rav
nijo prebivalstva in povzroča 
stalne primanjkljaje v naši zu
nanjetrgovinski bilanci.

Kmetijstvu, ki je tako postalo 
resna motnja za nadaljnji gospo
darski in družbeni razvoj naše 
države, posvečamo in bomo po
svečali sedaj neprimerno več 
pozornosti. Za to so ustvarjeni 
tudi potrebni gospodarski teme
lji. Naša industrija je že tako 
močna in njena proizvodnja že 
tako pestra, da lahko zagotavlja 
kmetijstvu sodobne stroje in na
prave, da razširja in stabilizira 
trg in spreminja socialno struk
turo prebivalstva ter s tem raz
bremenjuje kmetijstvo presežne 
delovne sile. Spremeniti torej 
velja materialne osnove v kme
tijstvu, spremeniti proizvodne 
procese in stremljenja, ki naj 
privedejo do sodobnega načina 
Izrabe zemlje, živine, nasadov, 
vode in vseh drugih razmeroma 
ugodnih klimatskih oiniteljev. 
To bomo lahko dosegli z uporabo 
modernih proizvajalnih sredstev, 
z dolgoročnimi in kratkoročnimi 
krediti, s tem, da bomo za kme
tijstvo izvolili čimveč strokov
njakov.

Toda pri pospeševanju kmetij
stva gre še za več. Gre za to, da 
bo postal kmet proizvajalec v 
družbenem smislu, da se bo 
združeval, da bodo glavni nosil
ci razširjene reprodukcije in or-1 
ganlzatorjl kmetijske proizvod
nje organizirane socialistične si
le v kmetijstvu. Čeprav imamo 
že precej velikih družbenih .go
spodarstev, ima naše kmetijstvo 
še vedno drobnolastniški značaj. 
In iz tega drobnodastniškega, 
značaja, iz razdrobljenosti pose
stev izvirajo tudi težave glede 
nizkih donosov. Niso redki pri
meri, da daje kmet zemljo v na
jem ati jo obdeluje s tujimi pro

izvajalnimi sredstvi. Kmetijstvo 
zato le počasi napreduje. Veli
kih nalog v kmetijstvu ne bomo 
mogli reševati na podlagi seda
njega drobnega, razmetanega in 
zaostalega kmečkega gospodar
stva, ki izključuje kakršne koli 
spremembe v kmetijski proiz
vodnji.

Pri preobrazbi našega kmetij
stva, p_ri njegovem nadaljnjem 
razvoju, se moramo torej naslo
niti na tiste činitelje, ki bodo 
kmetijstvo pospeševali, ki bodo 
individualnega kmeta spremi
njali v proizvajalca v družbenem 
smislu. Te organizacije pa so: 
kmetijska posestva, kmečke de
lovne zadruge, zadružne ekono
mije in splošne kmetijske za
druge, ki se vsebolj uveljavljajo 
in ki so s svojimi odseki in 
obrati najmnožičnejša oblika ko
operacije kmetov. Temeljna na
loga kmetijskih zadrug je, pove
zati zemljo, osnovna sredstva in 
delovno silo zasebnih proizva
jalcev z družbenimi delovnimi 
in finančnimi sredstvi. Ko bomo 
dosegli to v čim širšem merilu, 
bo kmetijska proizvodnja začele 
hitreje naraščati, dosegli bomo 
visoke donose v kmetijstvu, trg 
bo bolje založen, cene kmetij
skih pridelkov bodo nižje in po
slovanje kmetijstva nasploh bo 
donosnejše. Kmetijske zadruge 
bodo torej spreminjale procee 
dela iz zasebnega v družbeni in 
tako postopoma spreminjale 
strukturo vsega kmetijstva. Se-- 
vedia pa bodo za zasebnega 
kmečkega proizvajalca zadruge 
gospodarsko zanimive le tedaj, 
če si bodo prizadevale pospeše
vati kmetijstvo, če bodo razpo
lagale s sodobnimi proizvajalni
mi sredstvi, skratka, razmerje 
med zadrugo in člani mora te
meljiti na obojestranski gospo* 
danski privlačnosti,

V razpravi o perspektivnem 
razvoju kmetijstva in zadruž
ništva v naši državi je sodelo
valo 35 ljudskih poslancev. Oo 
zaključku pa je Zvezna ljudska 
skupščina sprejela resolucijo, ki 
med drugim poudarja, da lahko 
dosežemo napredek v kmetijstvu 
le s pospeševanjem socialističnih 
kmetijskih organizacij, ki naj 
postanejo nosilci razširjene re
produkcije, pri čemer bo težišče 
na delu kmetijskih zadrug, kme
tijskih posestev, kmečkih delov
nih zadrug in zadružnih ekono
mij. V resoluciji je tudi predla
gano, naj se v prihodnjih .letih 
precej povečajo investicije za 
kmetijstvo, ustalijo cene kmetij
skih pridelkov in izvedejo pla
nirani tehnični ukrepi.

Preklic sindikalne knjižice
Flego Anica, rojena 3. VI. 1930 

v Šmartnem pri Litiji, preklicu
jem Izgubljeno sindikalno knji
žico.
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tovarni usnja »Konus« že obratuje prvi oddelek za umetno 
usnje. Načrti ra novo tovarno so že pripravljeni.

V tovsMii usnja »Komis« v 
Slovenskih Konjicah s-o z za
dovoljstvom pričakovali volitve 
novega delavskega sveta, Pred
stavnik; organizacij in organov 
upravljanja tec vodstvo pod- 
ietja eo nekajkrat razpravljali 
koga naj bi kandidirali za mo>v 
delavski svet. Precej časa so 
izgubili za izbiro kandidatov. 
Ko je bila kandidatna lista se
stavljena, s0 jo predložili fco- 
'ektivu v razpravo. Delavci, ki 
so se zbrali v enem izmed od- 
i»lkx>v, kandidaitne liste niso 
bistveno izpremenili. Predla
gali so le še nekaj kandidatov.

Vsi, k| so imeli v »Konusu« 
karkoli opraviti z volitvami, so 
iih pričakovali z nekakšnim 
' amozad-ovoli st vom, češ, vsako 
leto so volitve dobro potekale 
in tudi letos ne bo nič slabše. 
Toda volilna komisija je samo
zadovoljstvo podrla. Stela je

OB ZASEDANJU DELAVSKEGA SVETA DOLENJSKEGA GRADBENEGA
PODJETJA V GROSUPLJE H

in kolektiva je mogoče ribariti le, če se ta dva ne zavedata svoje vloge
V 17. številki našega lista z dne 19. aprila smo poročali 

v članku »Al| bodo spregovorili« o drugem izrednem zase
danju delavskega sveta Dolenjskega gradbenega podjetja v 
Grosupljem. Delavski svet je takrat poslušal poročilo Tržne 
Inšpekcije OLO Ljubljana, ki je med drugim ugotavljalo: 
da je vodstvo podjetja preprodajalo razni material: zapo
stavljalo pri oddaji obrtniških del socialistične obrtne obrate, 
zasebnim obrtnikom pa nudilo precejšnje ugodnosti; da ni 
dovolj opravičilo velikih izdatkov za reprezentanco in da je 
bil v podjetju udomačen običaj zaračunavanja večjih dnev* 
nie. kot so posamezniku pripadale.

V drugem delu poročila (celotno poročilo obsega nad 70 
strani), ki Bo ga člani poslušali, na nadaljevanju zasedanja 
Pa sta organa Inšpekcije naštela še vrsto nepravilnosti: za
računavanje dnevnic elanom upravnega odbora, čeprav so 
zasedali le uro ali dve in to med delovnim časom; nesmotrno 
Izrabo osebnih in tovornih vozil (podjetje je prevažalo raz
nim zasebnikom, s katerimi je bilo v poslovnih stikih, za 
minimalno odškodnino ali pa celo brezplačno drva, krom
pir itd.), nakup vina od zasebnika po pretirano visoki ceni 
glede na kakovost: nakupovanje lesa po pretiranih cenah, 
seveda od zasebnikov, ob zaključku leta Pa odpisovanje 
vrednosti lesa.

Od naštetih nepravilnosti, 
Ugotovljenih le za zadnjih ne
kaj mesecev, se človek upravi
čeno vprašuje, za vzroki ki so 
Podjetje speljali na stranski tir 
Sospodarjenja. Upravičeno se 
sprašuje, ali so v podjetju sploh 
delovali o-rga-ni delavskega go- 
spodarjenja in kako. ali ca le 
Prišla tu do izraza vodstvena 
linija, oziroma je upravljanje 
Vzelo v zakuo nekaj vodilnih 
Uslužbencev. Eno in drugo dr- 
ti. ,Poglejmo.

2e samo priprava na d.rugo 
Izredno zasedanje delavskega 
•veta je odkrila ranljivo točko 
Organov delavskega upravlja
nja. Opozorilo je na slabo me
todo dela. Na drugem rednem 
Nasedanju So imeli na dnevnem 
tedu: razpravo o tarifnem pra
vilniku, oziroma pripombah na 
Pravilnik, razpravo in sklepa
nje o pravilniku za higiensko- 
tshnična ln zaščitna sredstva in 
Poslušanje sicer nepopolnega. 
Vendar okoli 50 strani obsega
jočega poročila Tržne inšpekci
jo. To poročilu naj bi seveda 
Cedila razprava.

Dnevni red preobsežen
Ddevni red je bil torej dokaj 

Pbilen. Namesto, da bi dobili 
člani delavskega sveta nekaj 

pred zasedanjem pravilnik
0 higlenskotehnlčnl zaščiti na 
Vpogled, ga prebrali in se lahko 
*a razpravo pripravili, so ga 
Pjall kar na zasedanju. T0 je 
^la. če nič drugega, izguba ča- 
6a- Toda to še ni vse. Težko je

kdo od članov delavskega 
fveta si je lahko zapomnil ne- 

,al deset členov pravilnika, 
•kratka, kdo naj bi o taki stva-

1 glasoval in to glasoval s pre- 
u^arkom. če mu drugi na hi- 
r,oo bere to. o čemer naj bi on

^bieljirto razmislil in' se še po- 
®v'5tova1 s svojimi volivci.
. Nepripravljenost članov de- 
J^vskega sveta na zasedanju in 
5® n-atrpanost dnevnega reda 
^ar je v tem podjetju prav go- 
“°Vq ustaljena praksa), onemo- 
®°ča delavskemu svetu kot ee- 

da bi vsakokrat razpravljal 
Politiki gospodarjenja in si-' 

t f razpravljal podrobno in pre- 
utano sklepal o stvareh, ki so 

ažne za podjetje, za kolektiv 
skupnost. Naimanj kar M 

^ oral) in bodo morali v bodoče 
delavskem svetu teea podjet

ja doseči, je. da delavski svet 
T sklepa o nobeni stvari, če 

e.avec ne ve o čem sklepa, če 
aU ni prej proučil če mu 

^Bani podjetja niso predložili 
dpi prej na vpogled gra-

o tem. o čemer bn moral 
'očatr

delovshi svet pomisH
^,®e’avski svet podietla kot 
«, ''To ob tem primeru n! uve. 

takšne metode dela Ta- 
kot se ie pripravil r.a to za

sedanje, se je verjetno priprav
lja! neštetokrat dotlej. Vse na 
vrat n,a nos, brez predpriprav 
in potlej je povsem razumljivo, 
da ljudje komaj čakajo kdaj 
bodo odšli domov, ali pa da po
trpežljivo paslušajo nekaj vodil
nih uslužbencev, ki delavskemu 
svetu vsiljuje svoje mišljenje.

Ce delavski svet ni zaintere
siran za stvari (zavoljo takšne 
metode dela), če pušča vajeti 
iz rok. potem seveda gospodari 
v podjetju nekdo drugi, O na
kupu počitniškega doma v Pi
ranu je na primer delavski svet 
sklepal tri tednd potem, ko se 
je vodstvo podjetja še tako re
koč dokončno domenilo za na
kup hiše. Da se razumemo, no
beden nlma ničesar proti na
kupu stavbe za počitniški dom, 
kot so to nekateri člani sveta 
razumeli na zadnjem zasedanju. 
Napak in graje vredno je le to. 
da delavski svet sklepa o na
kupu osnovnih sredstev potlej, 
ko je stvar že tako rekoč skle
njena bre znjega. O' tako pro
blem stičnih stroških v tem 
podjetju, kot so dnevnice in 
povračila za vožnjo, delavski 
svet ni nikoli razpravljal. Naj
brž e tudi upravni odbor ni kaj 
pogostokrat razpravljal o tem, 
ali pa vsaj ni pregledal potnih 
obračunov, saj bi si drugače ne 
mogli posamezniki zaračunavati 
deset in deset tisočakov dnev
nic več kot bi sl jiih smeli. 
Upravni odbor ni poročal nikoli 
obširneje o svojem delu in 
ukrepih delavskemu svetu, tako 
je izjavil eden od članov sve
ta.

Delavski svel nai bo 
odločujoč organ

Skratka, delavski svet je imel 
v podjetju bolj ali manj podre
jeno vlogo. Verjetno le. da so 
ljudje pogostokrat le formalno 
razpravljali o neki stvari, for
malno glasovali, glasovali o 
stvareh, kj jim niso bile pov
sem ia«ne. Id jih niso prej pro
učili. Razumljivo je, da potlej 
tudi niso terjali od odgovornih 
uslužbencev raznih poročil in 
analiz o gospodarjenju, niso 
nasprotovali stvarem ki niso v 
skladu z dobrim gospod arje- 
niem. To slabost organov uprav
ljani* $o Izkoristili posamezni 
uslužbenci in gospodarili mar- 
sikdaj tako kakor se le niim 
zahotelo. Podcenjevani« orga
nov upravlianta le podčrtala tu
di izjava kom er ci olista na zad- 
niem zasedanju. Ta je menil, 
da je bilanca do neke mere po
slovna tainost podietia in da bi 
se s podatki o polažaju podjet
ja lahko okoristili drugi kolek
tivi pr« 'icitaelj,ah ln da zavo
ljo takšne poslovne ta’nostt 
n-odapdnik delavskega sveta ni 
dobil pred razprav,, 0 zakliuč- 
nem računu podatkov o gospo
darjenju.

Iz doslej povedanega je mo
goče razbrati, da je za hrbtom 
delavskega sveta in kolektiva 
mogoče ribariti, če s« ta dva 
ne zavedata svoje vloge in svo
jih pravic.

Kakorkoli je razprava sprva 
zahajala na tir osebne obrambe 
prizadetih, je vendarle pozneje 
načela najbistvenejšo stvar, 
namreč kakšna je bila in kak
šna naj bo v bodoče metoda de
la delavskega sveta, da »e bo v 
podjetju uveljavil kot odloču
joči organ gospodarjenja. In iz 
te razprave so potlej tudi sle
dili zelo jasni zaključki. Poseb
na komisija delavskega sveta 
naj bi pregledala znova vsa de
lovna mesta ln sestavila shemo 
podjetja ter porazdelila delo in 
pristojnosti. Delavski svet naj 
hf odslej posvečal več pozor
nosti splošnim vprašanjem go
spodarjenja. Vsake tni mesece 
naj bi mu vodstvo podjetja 
predložilo v razpravo bilanco 
ln zadržal naj hi se predvsem 
pri stroških podjetja.

Upravni odbor je po tem skle
pu delavskega sveta dolžan na 
vsakem zasedanju poročati o 
svojih ukrepih, o svojem delu. 
Zg nove člane delavskega sveta 
nai bi pri,redili poseben tečaj, 
da bodo vedeli za svoje pravice# 
in svoje dolžnosti.'” Za ugotovi
tve tržne inšpekcije pa mora 
zvedeti po mnenju delavskega 
sveta ves kolektiv.

Skratka, delavski svet se je 
s temi svojimi zaključki že ne
koliko bolj približal smotrnejši 
metodi dela in če bodo sklepe 
dosledno uresničevali, se teme
ljito pripravljali na zasedanja, 
zahtevali od uprave podjetja 
analize, podatke, pojasnita, od
govore, potlej se bo delavski 
svet v podjetju uveljavil kot 
odgovorni činitelj. Dore

volilne listke, veljavne ln ne
veljavne. Kupček neveljavnih, 
prečrtanih glasovnic je nara
ščal. Deset, dvajset, petdeset, 
devetdeset neveljavnih volilnih 
listkov. Skoraj petina kolek
tiva se ni strinjala s predla
gano kandidatno listo- Skoraj 
petina kolektiva ni hotela vo
liti nov delavski svet.

Vzroki, posledice, rešitev? 
Predsednik sindikalne po

družnice o vzrokih itakšne ne
ljube abstinence pravzaprav ni 
vedel kaj povedati. Odšel sem 
v obrate, posamezni delavci s° 
dejali, da marsikdo ni volil no. 
vega delavskega sveta, oziroma 
da je prečrtal -volilni list za
radi tehle stvari:

»Nekateri pri nas še podce
njujejo delavski svet... «

V delavski svet so kandidi
rali preveč mojstrov. Nerodno 
je, če je mojster član delav
skega sveta, saj ne veš, kdaj 
je mojster ln kdaj Siam delav
skega sveta ...

Preveč mladincev so kandi
dirali. Kaj vedo Iti 0 življenju, 
bodo ti mladi nam solili pa
met. Za nas stare delavce se 
ne zmenijo...

Direktor podjetja j.e dobil 
300-000 dinarjev in inženir 
200.000 dinarjev nagrade. Ne 
vemo zakaj, iz kakšnih sred
stev? Aili sta upravičena?

Nekaj delavcev bo podjetje 
nagradilo in jih odlikovalo z 
zlatimi in srebrnimi značkami. 
Zakaj nagrajujejo in odlikuje
jo samo nekaj ljudi, samo Ne
katere? Zakaj ne dobi odliko
vanja moj sosed (o sebi ni no
beden govoril, najbrže pa je 
kdo tudi sebe mislil...) «

Precej pripomb, nekaj upra
vičenih in nekaj neupravičenih. 
Toda že teh nekaj pripomb nam 
pove, kakšno je ozadje črtanja 
volilnih listkov. Ljudem mar
sikaj, kar se v podjetju dogaja, 
ni jasno. Za marsikatero stvar 
ne vedo. Sekretariat organiza
cije Zveze komunistov in sin
dikat sta razpravljala o vzro
kih, da so volitve tako slabo 
potekale. Ugotovitev: del kriv
de je vsekakor v tern, ke,r smo 
delavcem vse premalo pojas
njevali pomen gospodarjenja, 
ker delavci niso vedeli dovolj 
o ukrepih ,in sklepih delavske
ga sveta, skratka, krivdo za to 
nosijo komunisti, sindikalni 
odborniki in dlani delavskega 
sveta.

Le redki člani delavskega 
sveta so doslej kdaj pa kdaj 
poročali volticem o svojem de
lu. Sestanki po delu, predvsem 
množični se ne obnesejo. Vsak 
hiti čimprej domov, da nekaj 
postori na polju ali kjerkoli je. 
Člani delavskega sveta se niso 
spomnili, da bi med malico po
vedali vdlilcem o čem bodo ju
tri razpravljali ali o čem so 
včeraj sklepali. Ce bi bilo teh 
razgovorov, ne predavanj, raz
govorov več, potem nobeden n-e 
bi podcenjeval delavskega sve
ta. Potem se/ljudje ne bi bra
nili mladih ljudi v delavskem 
svetu, potem bi vedeli, da sta 
direktor podjetja ln inženir 
dobila nagrado, ker sta spra
vila v pogon obrat’ umetnega 
usnja, s katerim je našemu 
gospodarstvu v treh letih pri
hranjen izdatek 140.000 dolar
jev, ker smo zmanjšali uvoz 
kož. Vedeli bi, da je na njuno 
pobudo in z njuno prizadevnost
jo sestavljen elaborat za novo

tovarno umetnega usnj-a.ki bo 
prinašala na leto okoli 400 mi
lijonov dinarjev čistega do
bička. kjer bodo letno izdelali 
iz odpadkov 1.300 ton usnja, 
kjer bodo zaposlili vratc novih 
delavcev, če bi člani delavske
ga sveta, sindikalni odborniki 
ali kdorkoli drugi pred volitva
mi pojasnili delavcem, kako je 
z nagrado, da sta jo dobila di
rektor in inženir iz sklada za 
samostojno razpolaganje in ne 
iz dobička, (iz dobička bi jo 
morala dobiti že poprej, toda 
tega niste hotela), potem bi 
brilo vzdušje v kolektivu dru-

vdajati samozadovoljstvu. In 
to zrno resnice so že našli« 
Sklenili eo, da bodo člani de
lavskega sveta pred vsakim za
sedanjem dobili par dni poprej 
gradivo in da bodo o vseh stva
reh razpravljali pred zaseda
njem z volivci. Po zasedanju 
pa bodo člani delavskega sveta 
spet poročali volivcem, o čem 
so sklepali. Sindikalna podruž
nica bo delavski svet opozarja
la na ta sklep, opozarjala vod
stvo' podjetja, da nudi delav
skemu svetu vse potrebne po
datke.

P. D.

gačno; In volitve bi bolje po
tekle kot so.

To, kar se je letos dogodilo 
v »Konusu«, kolektivu in or
ganizacijam ni v ponos. Toda 
to je šola, Sola, ki je draga in 
iz katere bodo najbrže izluščili 
zrno resnice in sicer, de velja 
delati drugače, da se ne velja

Delavski svet grosupeljske
ga gradbenega podjetja je 
sklenil: odslej več pozor
nosti splošnim gospodar- 
«kim vprašanjem, vsake tri
nesece razprava o bilanci, 
ea nove člane delavskega 

sveta tečaj...

GIBANJE PROIZVODNJE V ZAGORSKIH PODJETJIH

Več premoga, apna • e e

Čeprav so industrijska pod
jetja v občini Zagorje lani iz
polnila le 101 % planiranega 
bruto produkta lahko trdimo, 
da je industrijska proizvodnja 
porasla.

V rudniku rjavega premoga 
so lani nakopali 595.000 ton 
premoga, 45.000 ton več kakor 
leta 1955 in presegli plan za 
35.000'ton. Rudarji so dosegli 
doslej najvišjo proizvodnjo. 
Tudi rudniška storitev je po
rasla za 6 odstotkov. To so že 
prvi uspehi uvajanja mehani
zacije in drugih izboljšav.

Industrija gradbenega mate
riala, ki je največje tovrstno 
podjetje pri nas, je »skuhala« 
38.005 ton apna. Še več apna 
bi proizvedli, če jim ne bi od 
avgusta dalje manjkalo želez
niških vagonov in električne 
energije. Zavoljo tega so pro
izvedli okoli 4.000 ton apna 
manj in izguba znaša skoraj 
15 milijonov dinarjev. Podje
tje je lani dogradilo novo ja
škovno peč. Obrat Cementnlna 
izdeluje razen betonskih cevi 
oblikovnikov ter drugih izdel
kov tudi jamske opornike, id 
jih rabijo rudarji v zagor
skem premogovniku in dru
god. Letos bodo proizvodnjo

jamskih opornikov še povečali
Tovarna konfekcije Sava je 

med najslabšimi, izpolnila je 
komaj 60 odstotkov plana, to
da ne po svoji krivdi. Štiri me
sece ni imela električnega to
ke in 30 delavk je bilo man) 
zaposlenih kot. v začetku leta 
Podjetje je lani dogradilo ob
ratno poslopje. Delavci so pri 
gradnji opravili okoli 1.800 
prostovolinih delovnih ur.

M. L.

IZ SLOVENSKIH KONJIC

Premog odkrivajo
V okolici Zreč in Slovenskih 

Konjicah so v zadnjih tednih 
pričeli z temeljitimi raziskava
mi premogovnih ležišč. V tem 
področju je bilo svoječasno že 
več rudnikov (Stranice, Rada- 
na vas, Križevec), ki pa so bili 
kasneje opuščeni med njimi 
zadnji na Stranicah I. 1946. 
Pred leti so nekaj malega iz
kopavali v Križevcu, kar pa so 
kasneje zopet opustili. Premog 
na Stranicah ima zelo veliko 
kalorij ter je zlasti primeren 
za kovačije. Predvidevajo, da 
ga bodo lahko predelovali tu
di v koks.

GOSPODARSKE
VESTI

Za dva milijona dolar
jev gradbenih strojev

Zvezni izvršni svet je 
sklenil, da bodo dobila 
gradbena podjetja, ki gra
dijo ceste, gradbene stroje, 
ki so bili kupljeni iz sred
stev gospodarske pomoti 
ZDA. Podjetja bodo lahko 
kupila kompresorje, pre
mične vrtalne stroje, dam- 
perje, skreperje, buldožerje 
itd. ter razne instrumente 
najnovejše izdelave. Sekci
ja za gradbeno operativo 
Zvezne gradbene zbornice 
bo sestavila skupaj z grad
benimi podjetji spisek 
upravičencev, ki bodo la
hko kupili gradbene stroje, 
instrumente itd- ki smo 
Jih dobili v rednosti dveh 
milijonov dinarjev.

Kako je z obmejnim 
prometom na Trža
škem in Goriškem
V mesecu marcu je bil 

največji promet na bloku 
pri Rdeči hiši. Ta blok je 
prešlo z obmejnimi pre
pustnicami 15.433 Jugoslo
vanskih in 84(16 italijanskih 
državljanov. Iz Jugoslavije 
je bilo čez ta blok prepelja
no v marcu tudi 86.776 cen
tov blaga, k nam pa smo 
pripeljali 6510 centov.

V prvem četrtletju letos 
pa Je na prehodih v Trst 
z rednimi prevoznimi sred
stvi potovalo na obe strani 
skupaj 105.366 ljudi.

Tramper »Marjana
Novi turbinski tramper 

»Marjan« z nosilnostjo 10.270 
ton je krenil 27. aprila na 
svojo prvo pot v Severno 
Ameriko. Izdelali so ga de
lavci splitske ladjedelnice. 
Do leta 1961 bo splitska 
ladjedelnica izdelala še 24 
potniških !n trgovskih la
dij velike tonaže, izmed teh 
pet še letos. Tramper 
»Marjan« Je dolg 146 me
trov, ima turbine s 4200 
konjskimi silami, ki so jih 
Izdelali v tovarni »Jugotur- 
blna« v Karlovcu.

Na Goriškem 
prvo češnje

Kmetijske zadruge v oko
lici Nove Gorice že odku
pujejo prve češnje. Letos 
so dozorele 17 dni prej kot 
lani. Kmečka vrtnarska za
druga v Šempetru pri Go
rici je odkupila prve češnje 
po 80 dinarjev za kilogram, 
zadruga v Kronbergu po 
110 dinarjev Itd. V Novi 
Gorici so češnje prodajali 
po 125 do 130 za kilogram, 
Posamezni kmetje ln tr
govci so že začeli izkori
ščati trenutno konjunktu
ro. Prodajajo jih tudi za 
60 dinarjev tiraie pri kilo
gramu. Nekatera podjetja 
so sklenila pogodbe za Iz
voz češenj v Avstrijo, 
Nemčijo ln Anglijo.

NejvečjI plavž v lužni 
Ulriki gradijo

V bližini Pretorie so za
čeli graditi plavž, ki bo 
največji v Južni Afriki. 
Plavž bodo dogradili pri
hodnje leto in bodo z njim 
proizvajali polovico \-eč že
leza oziroma jekla kakor 
doslej.

Nižji stroški — 
večji dobiček

V velenjskem rudniku so 
v treh mesecih, ko so pre
segali proizvodni načrt, 
znižali polno lastno ceno 
za 30 dinarjev pri toni. 
Tako so ustvarili 84 mili
jonov dinarjev dobička. 
Polovico dobička so Izpla
čali delavcem, drugo polo
vico pa vložili v sklad za 
prosto razpolaganje.

»Peko« izvaža
Tovarna obutve »Peko« v 

Tržiču bo v kratkem izvo. 
žila v vzhodne države več
jo količino obutve, ker je 
dosegla zelo ugodne cene. 
Upravni odbor podjetja 
meni. da domači trg zaradi 
tega ne bo občutil pomanj
kanja.

.PR O iz VOD N J A j V E T U

Voditelj podjetja 
racionalizira svoje delo
Prepričan sem, da ni splošne me

tode, na osnovi katere bi lahko voditelj 
podjetja prilagodil svoje delo, kajti 
nanj vplivajo trije člnitelji: vrsta pod
jetja, značaj in temperament voditelja, 
značaj in temperament sodelavcev.

Zdi se mi "potrebno, da delo vodite
lja podjetja in njegovega štaba kritič
no ocenjuje neodvisen opazovalec, po
dobno kot v dobro organiziranem pod
jetju spremljajo voditelji delo nižjih 
organov. Cim odgovornejši položaj ima 
nekdo v podjetju, pa naj si bo to de
lavec ali uslužbenec, tem večja je ško
da, če kdo po nepotrebnem troši delov
ni čas. Največja škoda pa seveda na
stane, če je delo voditelja podjetja ne
organizirano.

Kolikor vem, je začel to proučevati 
profesor Carlson na stockholmski uni
verzi. Delo dvanajstih voditeljev veli
kih švedskih podjetij so opazovali šest 
tednov. Vsako opravilo so točno do mi
nute zapisali. Rezultati so bili prese
netljivi. Profesorja Carisona je na pri
mer zanimalo navidezno nepomembno 
vprašanje, in sicer koliko časa porabi 
voditelj podjetja za razmišljanje in 
osebno delo.

Eden od zelo ^ivahnih voditeljev 
nekega podjetja je v 31 dneh ostal 
vsak dan popolnoma sam v pisarni uro 
in 28 minut. Ta čas je Izkoriščal za 
nemoteno razmišljanje o vodenju pod
jetja.

To je bil zelo pameten šef podjetja 
Vemo pa, da številni voditelji nimajo 
tako mirnih dni, da so njihovi delovni

dnevi veliko bolj nemirni. Prav tako 
vemo, kako nerodno je, če nas vsako 
minuto nekdo nadleguje in to tedaj, 
ko o neki stvari razmišljamo. Zato 
moramo pozneje vedno znova prouče
vati akte, predračune, skratka, znova 
razmišljati o stvari, razčlenjevati raz
loge, ki govore za neko stvar ali proti 
nji. To je občutna izguba časa, občutna 
Izguba, ker mora voditelj podjetja 
prav tedaj prekinjati delo in ga znova 
začenjati, ko mogoče razglablja o naj
važnejšem vprašanju podjetja ali pro
izvodnje.

Vzemimo, da porabimo samo dve 
minuti, predno se pripravimo k reše
vanju neke stvari, če je voditelj pod
jetja vseh 88 minut pri miru, tedaj mu 
je predpriprava odvzela le nekaj več 
kot 2°/o časa. če pa smo voditelja de
setkrat nadlegovali in je vsakokrat 
izgubil po dve minuti, da se je znova 
osredotočil na stvar, ki jo je prej pro
učeval, potem je izgubil brez haska 
četrtino svojega delovnega časa, ki ga 
je posvetil nekemu vprašanju. Mar ni 
nenavadno, da vodstva podjetij žrtvu
jejo milijone zato, da bi našlo najboljši 
način dela za delovna mesta v obratih, 
pozabljajo pa, kako izkoriščajo vodi
telji proizvodhje svoje delo in pozab
ljajo na racionalizacijo njegovega dela

Profesor Carlson se je zanimal med 
drugim tudi s kakšnimi posli se ukvar
jajo voditelji podjetja. Tu ni bilo ni
kakršnega plana Precejšen del delov
nega časa so voditelji potrošili za raz
govore. ki niso bili tako važni za pod

jetje, da bi jih morali opravljati prav 
oni. Razlog, da so se pomenkovali s 
posamezniki o manj važnih stvareh, je 
bil v tem, ker so obiskovalci uspeli 
prepričati sekretarko ali šefa, da mo
rajo govoriti prav z njim.

Tako je ostalo najmanj časa za nje
gove glavne vodeče funkcije: za raz
mišljanje, planiranje, koordiniranje, 
nadzor — namesto, da bi bilo obratno. 
Zato Carlson pravi:

»Do sedaj sem si voditelja podjetja 
zamišljal kot dirigenta orkestra. Sedaj 
pa se mi zdi, da vidim pred seboj ma
rioneto, ki mora igrati tako, kakor 
skupina ljudi brez zveze potiska vo
ziček.«

Naše podjetje je sklenilo najeti 
zunanjega svetovalca, da nam pomaga 
pri sprostitvi in organizaciji dela. 
Sklenili smo, da nam v 32 predavanjih, 
ki 'bodo trajala po tri ure, razloži, 
kako naj delo organiziramo. Ta pre
davanja so bila namenjena za osebje 
uprave podjetja in šefe oddelkov. Pet 
predavanj po šest ur pa naj bi obisko
vali srednji in nižji voditelji. Preda
vanja za voditeljski štab je včasih obi
skovala tudi direktorjeva tajnica. Po
zneje smo ugotovili, da bi morala prav 
ta obiskovati ves tečaj, ker je naloga 
tajnice zelo pomembna za oblikovanje 
in analizo direktorjevega dela. Zato 
mora ona dobro poznati teoretične 
osnove planiranja direktorjevega dela.

V začetku je predavatelj razlagal 
klasične primere ročnega dela in sicer 
zato, da bi znali obiskovalci vsak gib 
razčleniti in pri tem sistematično vpra
ševati: kaj se dela? zakaj? kje? kdaj? 
kdo?

Potem smo prešli na uporabo te me
tode za pisarniške posle. Lotili smo se 
recimo razčlenitve reklamacij. Tako)

smo ugotovili, da je od obstoječih 32 
operacij, polovico nepotrebnih. Ugoto
vili smo, če šestnajst odvisnih operacij 
ukinemo, lahko rok za interno obde
lavo reklamacij skrajšamo od 6 tednev 
na tri dni.

Potem je prišlo na vrsto novo ln 
originalno delo: podrobna razčlenitev 
dela višjih voditeljev, med njimi tudi 
delo glavnega direktorja. Tajnice so 
morale ves čas zapisovati naše delo: 
študij in razmišljanje (po možnosti 
zapisati tudi predmet); telefonske raz
govore (s kom in zakaj); obiske v pi
sarnah in izven podjetja; predmet in 
namen razgovora; konference izven 
podjetij. Statistika je pokazala, da se 
število raznih poslov (razgovori, kon
ference itd.) giblje od 24 do 63 v enem 
dnevu. Za neki posel smo porabili le 
30 sekund,-najdaljšega pa smo opravili 
v 1 uri in 28 minutah. Ko smo oprav
ljali neko delo, ali imeli obiske, nas 
je petkrat nekdo zmotil, v času, ko smo 
študirali neko vprašanje, pa celo 25- 
krat.

Izredno zanimivi so bili izračuni, 
koliko delovnega časa (v°/e) odpade na 
posamezne vrste poslov: na razgovore, 
konference, dnevno pošto, razmišlja
nje, študije itd. Prav tako smo izraču
nali, koliko časa smo v pisarni, v 
obratu, koliko izven podjetja, s kom 
smo se največkrat poslovno sestali, 
koliko časa so trajali ti sestanki itd. 
Ugotavljali smo tudi, koliko internih 
razgovorov je bilo na pobudo šefov iu 
koliko na pobudo njegovih podrejenih.

Ko smo vse to razčlenili in izraču
nali, smo bili strašno presenečeni za
voljo Izgube časa. Vsakomur je bilo 
'akoj Jasno, da lahko obstoječe stanje 
'hSntno Izboljšamo.

'Nadaljevanje prihodnjič)
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Dopust
»Mura«, Murska Sobota: AU pripada letni dopust delavcem, 

ki sami odpovedo delovno razmerje po lastni volji? — Odgovor: 
Gospodarska organizacija mori imeti letni razpored dopustov 
tako razdeljen, da zagotovi enakomerno odhajanje na dopust 
in s tem nemoten potek proizvodnje tako po količini kot po 
asortimentu. Pri tem letnem razporedu direktor sporoča delav
cem dan nastopa in čas trajanja dopusta, če bi tak razpored 
imeli in se po njem ravnali tako kot zahteva navodilo k uredbi 
o rednem letnem dopustu, potem bi gornje vprašanje najbrž 
ne moglo nastopiti. Čim nastopi čas po omenjenem razporedu, 
delavec nastopi svoj redni letni dopust ne glede na to ali je 
morda podal odpoved ali ne. Seveda če pa je predviden zanj 
nastop dopusta v času po izteku odpovednega roka, potem pa 
nima pravice zahtevati, da mu podjetje v času odpovednega 
roma omogoči izkoristiti dopust ali pa plača! odškodnino za 
neizkoriščeni dopust. Taka obveznost je samo v primeru, kadar 
odpoveduje podjetje. S tem pa seveda ni rečeno, da podjetje 
takhemu delavcu ne sme omogočiti dopusta. Lahko mu, samo 
delavec nima možnosti iztožiti oz. tožba ne more biti uspešna.

Sindikalna podružnica BPT Tržič: Ali lahko upravni odbor 
določi vodilnim uslužbencem poleg rednega dopusta še dodatni 
redni letni dopust od 21 do 30 dni? — Odgovor: Če je upravni 
Odbor sprejel tak sklep, potem je bila dolžnost direktorja, opo
zoriti ga na to, da sedaj veljavna uredba dopušča največ 30 ko
ledarskih dni trajajoči redni letni dopust. Če bi upravni odbor 
kljub temu vztrajal pri svojem sklepu, bi ga direktor ne smel 
Izvršiti, temveč izvršitev sklepa zadržati in potem zadevo pred
ložiti delavskemu svetu, da odpravi nezakonit sklep upravnega 
Odbora. Sicer pa je bolj zanimivo, kdo je bil pravzaprav pobud
nik za tak sklep, ki naj bi šel v prid samo vodilnim uslužbencem. 
Ker ima sindikalna organizacija pravico zahtevati, da predsednik 
'delavskega sveta skliče delavski svet, je lahko izvršni odbor po
budnik, da se odpravi ta nezakoniti sklep, če ga ni nihče od 
pristojnih organov v podjetju že preklical.

D. R. Zagorje o/S: Delavcu je priznan 30 dni trajajoči dopust. 
Kastopi ga 20. aprila, izteče pa mu 19. maja. Toda ker sta vmes 
dva dneva prvomajskega praznika, ali se v takem primeru dopust 
podaljša za dva dni tudi preko 30 dni. Kako pa je ravnati, če ima 
'delavec samo 25 dni dopusta in prav tako padeta v‘čas tega do
pusta dva dneva omenjenega praznika? — Odgovor: Še vedno 
velja uredba, po kateri je trajanje dopusta določeno okvirno ter 
po koledarskih in ne po delovnih dnevih. Glede na to se pravi
loma ne more podaljšati dopust, pa čeprav pade v čas dopusta 
kakršenkoli državni ali narodni praznik, ki je dela prosti dan. To 
Velja za vsak primer ne glede na trajanje dopusta.

Razno
P. M., Kropa: Vaša zadeva ne zadeva noben predpis. Delav. 

evet sam je pristojen, da odloči, ali velja njegov sklep tudi za 
Vaš primer oziroma ali je primemo tudi Vam priskočiti na 
pomoč na isti način kot ostalim članom kolektiva, ki pa so 
morda v težjem položaju. Sicer se V načelu deloma strinjamo 
z vami, vendar pa je stvar presoje vseh primerov, ali bi bilo 
primemo tudi vam nuditi uslugo, če je morda drugih bolj 
potrebnih, kar je treba upoštevati spričo omejenih denarnih 
sredstev. Ne zamerite nam, če odkrito povemo, da negativen 
odgovor v vaši zadevi nima prav nič skupnega z zakonitim 
predpisom, da 'je premoženje, ki si ga zakonca ustvarita, njuno 
skupno premoženje. Priporočamo, da stvar še enkrat premislite 
in če smatrate, da ste v enaki ali podobni situaciji kot ostali 
delavci, ki so se odločili zgraditi svoje hišice, potem se obrnite 
6 pismeno vlogo na delavski svet. Naj on odloči na seji; pred
sednik sam nima nobene pravice odločanja.

S. A., Krtina: Izposlujte sl najprej sodno odpoved. Za to 
izpolnjujete pogoje. Cim preskrbite stranki ustrezno stanovanje, 
tako, da na to pristane tudi občinski ljudski odbor, potem si 
lahko na podlagi sodne odpovedi izposljujete tudi prisilno iz
selitev.

Sindikalna podružnica Remont-Ljubljana: Deloma zaradi po
manjkanja finančnih sredstev deloma pa zaradi pomanjkanja na- 
»očil. podjetje ni imelo dovolj naročil in zato delavci niso bili 
vedno zaposleni vse delovne dni. Za take dneve, ko ni bilo dela, 
podjetje delavcem ni plačevalo nadomestila plač, temveč so de
lavci ostajali doma. Finančna inšpekcija je sedaj odredila, da 
mora podjetje za vse te izostanke plačati prispevek za socialno 
zavarovanje po 80 dinarjev za vsak dan izostanka in sicer za 
vsakega delavca. — Odgovor: Menimo, da izostankov zaradi po
manjkanja dela, tako kot pišete v svojem pismu, ni mogoče sma
trati za neplačan izredni dopust in zato ni mogoče uporabiti sklep 
Zveznega zavoda za socialno zavarovanje, po katerem se plača 
pavšalni prispevek samo za čas, ko je nekdo na izrednem ne
plačanem dopustu. Točno je tolmačenje revije »Samouprave so
cialnega zavarovanja«, da je izredni neplačani dopust samo tak 
izostanek, do katerega je prišlo po delavčevi lastni pobudi, na 
delavčevo lastno prošnjo. Potemtakem je možno utemeljeno 
oporekati odločitvi finančne inšpekcije, ki ni stanja pravilno pre
sodila. Priporočamo, da se zoper odločitev pritožite.

H. K. Murska Sobota: Sedaj imate 9-urni delovni čas. Ker 
dojite, delate samo štiri ure dnevno. Prejemate mfesečno plačo. 
Toda podjetje vam izplačuje samo za štiri ure, od zavoda za so
cialno zavarovanje pa prejemate polovico svoje mesečne plače. 
Vprašujete, kdo vam je dolžan plačati še eno uro. — Odgovor: 
Menimo, da imajo pri Vašem podjetju dokaj čuden odnos do 
pravic, ki so jih deležne doječe matere. Ali so pri vsaki stvari 
tako natančni? Sicer je res, da imajo po suhi črki predpisa prav. 
Toda mesečna plača ostaja nespremenjena, čeprav se spreminja 
delovni čas glede na sezono in vremenske razmere. Zato bi prav 
storili, da vam izplačajo polovico mesečne plače. Priporočamo, 
da se obrnete na pristojni inšpektorat dela, če ne bi uspeli.

V. I. Gornji grad: Čeprav ste položili strokovni izpit za stroj
nika, Vam podjetje noče povečati plače in bi radi vedeli, koliko 
znaša strojniška plača? — Odgovor: Ni mogoče povedati, koliko 
znaša strojniška plača, ker ta ni nikjer predpisana. Vsaka gospo
darska organizacija ima svoj tarifni pravilnik in v njem so dolo
čene tarifne postavke. Te pa morajo biti določene po delovnih 
mestih in ne po osebah. V tarifnem pravilniku vašega podjetja 
mora biti delovno mesto strojnika parne lokomotive 50 KM in za 
to mesto ustrezna tarifna postavka. Ce so delovno mesto pravilno 
ocenili, ko so določali tarifne postavke, so morali tudi pravilno 
oceniti stopnjo strokovnosti in po vseh okoliščinah določiti tako 
tarifno postavko, kot je primerna za delo na tem mestu. Ce niste 
imeli za strojnika še potrebne izobrazbe, potem Vam ne bi smeli 
priznati polne tarifne postavke. Do te ste postali upravičeni šele 
sedaj, ko ste položili izpit. Kaže pa, da ste že doslej imeli polno 
tarifno postavko. Ker delovnega mesta niste spremenili in ostali 
pri istem delu, ni nobenega razloga za zvišanje tarifne postavke. 
Plača se namreč ravna po delovnem mestu in po delu; ne plačuje 
se namreč kvalifikacija, temveč delo. Zato ni pravilno vaše mne
nje, da bi morali prejemati plačo, ki ustreza vaši kvalifikaciji. 
Upravičeni ste zahtevati tarifno postavko po delovnem mestu, ki 
ga zasedate.

S. J. B. B.: Ste sezonski gozdarski delavec in čeprav ste 
vedno v sezoni zaposleni, Vam niso priznali 1956. leta terenskega 
'dodatka. Tudi vaši ženi, ki je prav tako zaposlena v gozdarstvu, 
niso priznali terenskega dodatka zaradi večjega števila ne
plačanih izostankov. — Odgovor: Do terenskih dodatkov so upra
vičeni samo tisti delavci, ki so pri gospodarski organizaciji v 
stalnem delovnem razmerju. Za stalno delovno razmerje velja 
tisto delovno razmerje, ki traja brez presledka 12 mesecev ali 
najmanj 20 mesecev v zadnjih dveh letih. Iz vašega opisa pa 
smemo sklepati, da niste izpolnili tega pogoja in da zato niste 
imeli pravice do terenskega dodatka. Prav tako pa je tudi vaša 
žena izgubila pravico do terenskega dodatka, ker je imela preveč 
neplačanih izostankov.

M. T.: Odgovarjamo samo na podpisana pisma. Prav tako pa 
ni mogoče presoditi vaše zadeve, ker niste povedali, kakšen naziv 
imate, v katerem plačilnem razredu ste in pri kakšni državni 
ustanovi ste zaposleni in ki ima kot pišete »svoj pravilnik«. Od 
»državnih ustanov« nima nobena svojega pravilnika razen zdrav
stvenih zavodov. Torej pošteno podpisano ime in pa omenjeni 
podatki — pa bo mogoče dati zaželen odgovor.

PRED OBČNIM ZBOROM DRUŠTVA SOCIALNIH DELAVCEV

je enako važna kot tehnična

Po modi: Mamice ni, očka ni — kdo jo bo potolažil?

V tovarni »Iskra* v Kranju 
so se odtooiili, da bodo Uvedli 
novo delovno mesto in sicer — 
socialne,ga analitika ...

Prav tako v Kranju je uprav
nik samskih domov iste tovar
ne na Planini tovariš Mlakar 
predlagal upravnemu odboru, 
da nastavi v domu vzgojitelji
co, odnosno socialno delavko, 
ki bi skrbela z® medsebojne 
odnose v ženskem delavskem 
samskem domu in pomagala pr,i 
vizgoj.i otrok in drugače skrbe
la za red v hiši ...

Socialnih dellaivcev primanj1- 
kuje tudi drugod, tudi na ti- 
etem edinem področju, na ka
terem sedaj delajo in se uve
ljavljajo: v ljudskih odborih
občine in okraja, kjer vodijo 
oddelke socialnega skrbstva. 
Tu se ukvarjajo v gliavnem z 
neobičajnimi (patološkimi), za
to pa nič manj pogostimi vpra
šanji kot so alkoholizem v dru
žini, skrhe za otroke, ki žive 
v neurejenih razmerah ali so 
vzgojno (iztirjeni. sferbe za ne
preskrbljene dela nezmožne 
osebe, pomagajo nezakonskim 
materam, tu so še dekleta, ki

ČUDNA POLITIKA NAŠE IZVOZNE TRGOVINE

Žabi je meso dražje?
Cene mesu v maloprodaj; so 

Se v zadnjem času naglo in ne
običajno dvignile. Ves povišek 
plače je kmalu splahnil zaradi 
nekaj kilogramov mesa sli sla
nine, ki jo je gospodinja pri
nesla s trga.

»To je zaradi Izvoza«, razla
gajo gospodinjam. Toda zakaj 
mora zaradi izvoza trpeti po
trošnik? Zakaj izvažajo prav v 
tem času, ko prične paša in ko 
je tako in tako manjša ponud
ba živine!

Bistvo podražitve pa je v na- 
, slednjem: živine je v naši dr
žavi letos manj v primerjav; z 
letom 1955. Tudi kakovost ži
vine je še vedno slaba in to ker 
še do danes niso vsklajene cene 
živine in močnih krmil, zaradi 
premajhnih razlik v ceni z ozi
rom na kakovost živine in za
radi izvoznih premij, ki nikakor 
ne spodbujajo gojitev dobre ži
vine. Na domačem trgu proda
jajo kakovostno slabšo živino, 
pa tudi tista, k; jo izvažajo, ni 
najboljše kakovosti, tako. da jo 
na zunanjem trgu prodajajo po 
nizkih cenah. Našo živino ino
zemski kupci dopitajo sami in 
tak,o poberejo tudi večji dei do
bička.

Zaradi tega so pričele zadruž
ne organizacije v Sloveniji skle
pati pogodbe s proizvajalci za 
pitanje mlade goveje živine, 
prašičev in perutnine. Pitana 
živina bi bila v glavnem name
njena za izvoz. Te količine 
(10.000 glav mlade goveje živi
ne, 30.000 prašičev in zraven še 
100.000 piščancev) so manjše od 
izvoženih v letu 1956 in ta izvoz 
ne bi vplival na prodajne cene 
doma. V tujini bi tako dosegli 
stalno tržišče in z manjšim to

da kvalitetnejšim izvozom tudi 
pol milijarde deviznih dinarjev 
več izkupička. Zato so zadružne 
organizacije predlagale, da bi 
premirali samo ono živino, za 
katero bi prej sklenili s proiz
vajalci pogodbo, da jo bodo pi
tali.

V letošnjem marcu in aprilu 
so začele cene živine, kot smo 
v začetku omenili, rasti. Res 
je, da je bilo pričakovati delni 
dvig cen v tem času, vendar je 
to, kar se je .žgodilo letos, ne
razumljivo. Saj znašajo v Slo
veniji maloprodajne cene svinj
skega mesa 380 dinarjev, tele
tine 300, govedine 260, prekaje
nega mesa 500 dinarjev itd. 
Svinjsko meso so podražili to
rej za 100 dinarjev pri kilo
gramu, govedino za 30 ali več, 
teletino 45, prekajeno meso pa 
60 dinarjev pri kilogramu.

Vzrok vsemu temu pa je, da 
so izvozna podjetja pričela pla
čevati dražje vso živino. Pod
jetja so premirana ne samo za 
pitano živino, temveč vso živi
no, torej tudi ono slabše kako
vosti. Res so bile take nove 
premije uradno objavljene v 
Glasniku Narodne banke FLRJ 
17. aprila t. E. in z veljavnostjo 
od 26. marca 1957. To je povzro
čilo izreden dvig cen in onemo
gočilo tudi pričeto akcijo pita
nja, ker so povišane odkupne 
cene za živino presegle pogod
beno ceno za pitano živino.

Takšen izvoz, takšni izvozni 
koeficienti in premije gotovo 
niso v skladu s postavljenimi 
načeli v družbenem planu za 
leto 1957, ki predvideva ustali
tev cen in stabilizacijo notra
njega tržišča.

Zato potrošniki upravičeno

protestirajo proti podražitvi me
sa. Zahtevajo od merodajnih 
činiteijev pojasnila, zakaj taka 
podražitev, od izvoznikov pa 
več odgovornosti pred potroš
niki.

Po pojasnilih, ki smo jih do
bili, se moramo vprašati, komu 
takšen izvoz živine sploh ko
risti, saj proti temu protestirajo 
poleg potrošnikov tudi proizva
jalci in tudi Sekretariat za bla
govni promet LRS.

so zašla s prave poiti •.. in še 
vrsta drugih vprašanj.

Tudi na drugih področjih po
trebujemo človeka, ki bi se 
ukvarjal z drobnimi ali veliki
mi, vsakdanjimi težavami člo
veka; velikokrat le, da bi kaj 
svetoval. Ze vemo, da bi to 
moral biti socialni delavec. Se
znanjeni smo s tem nazivom, 
čeprav pri nas uradno takšne
ga naziva in takšne stroke še 
ni. Sedaj velikokrat nadome
ščajo socialnega delavca druž
bene organizacije, ki dajejo 
svoj delež pri reševanju vseh 
perečih vprašanj. Ponekod 
prednjači sindikat. drugod 
Zveza prijateljev mladine, tam 
spet Zveza borcev. Toda ljudje, 
kj se ukvarjajo kot člani teh 
organizacij med drugim tudi iz 
vsemi današnjimi socialnimi 
vprašanji, opravljajo svoje delo 
prostovoljno, poleg svoje redne 
zaposlitve. Prav zato pa vedno 
občutimo potrebo po poklicnem 
socialnem delavcu.

V Ljubljani deluje od jeseni 
1955. leta Sola zia socialne de
lavce, ki vzgaja poklicne so
cialne delavce. Kot piše v pro
gramu šole, jih usposablja za 
pomoč posameznim osebam, ki 
so trenutno potrebne socialne 
pomoči, da bi se vse te osebe 
aktivneje vključevale v naš 
družbeni red.

Šola usposablja socialne de
lavce za delo na področju so
cialnega varstva v organih 
ljudske oblasti, za delo na pod
ročju zdravstva pravosodne 
službe, za delo med delovnimi 
kolektivi, z.a službo posredova
nja dela in za delo v družbe
nih organizacijah.

Šola tiraj a štiri semestre. 
Profesorji, so izbrani iz vrst 
predavateljev pravne, ekonom
ske, medicinske in filozofske 
fakultete in iz vršit strokov
njakov, ki delajo na področju 
socialne politike. V učni pro
gram so vključeni predmeti iz 
treh učnih skupin: družbene in 
politične ureditve FLRJ, zdrav
stvenega im socialnega varstva,

Vse preveč nesreč
Pred prehodom na dnevni red 

je predsednik skupščine izročil 
denarne nagrade kolektivom, ki 
so v minulem letu skušali naj
uspešneje preprečevati obratne 
nesreče. Nagrajeni so biili kolek
tivi Kemične tovarne iz Most, 
podjetij, »Kamnik«, »Stola« ki 
Duplice, Litostroja, Papirnice 
Količevo, Lesnoindustrijskega 
podjetja Podpeč, Ljubljanske 
kurilnice, Papirnice Vevče, To
varne usnja iz Kamnika in ko
lektiv Gradisa.

Dejavnost okrajnega zavoda 
za socialno zavarovanje se je v 
minulem letu zelo izboljšala. 
Lani se je' povečalo število 
splošnih in obratnih ambulant. 
Le-iteh je zdaj v ljubljanskem 
okraju 67. Kljub temu pa te 
ambulante še ne zadostujejo 
stvarnim potrebam, saj pride 
komaj ena na 5.810 prebivalcev. 
Na vsakega ambulantnega zdrav
nika pa pride 3157 zavarovancev.

Vse preveč je nesreč, saj se 
je samo lani p,ri delu ponesre
čilo 9208 ljudi. Smrtnih prime
rov je bilo 26, hudih pa 2.300.

Neprevidnost, slaba strokovna 
vzgoja in malomarno uvajanje 
v delo, so bili glavni vzrok' 
nesreč. In še to: Po starosti od
pade 64%> nesreč na delavce de> 
petindvajsetega leta.

Razpravljali so tudii o poročilu 
komisij.e za rehabilitacijo inva
lidov in pa obrazložitvi preven
tivnega odbora o namenski raz
delitvi sklada za preventivo. 
Obravnavali so tudi nekatere 
predloge za spremembe v novem 
statutu.

Delegati so v razpravi med 
ostalim dejali, da ovirajo delo 
'zavoda tudi neskladnosti pri 
priznavanju pravic do otroškega 
dodatka in pri pokojninskem za
varovanju. Tudi zobozdravstve
na služba je prešibka. Ker je 
premalo stomatologov, ni bilo 
prav, da so ukinili šolo za den- 
tiste. Nadalje so na sobotni 
skupščini govoriti še o številnih 
drugih vprašanjih, ki bi jih naj 
rešili, da bi zavod za socialno 
zavarovanje dosegel še boljše 
uspehe od dosedanjih.

OB ŠTIRIDESETLETNICI VELIKE OKTOBRSKE REVOLUCIJE

PRED VIHARJEM
Odlomek iz knjige Johna R eeda: »Deset dni, ki so pretresli svet«

Bližala se je zima — strašna ruska zima. 
Poslovne ljudi sem slišal govoriti takole: 
»Zima je bila vedno najboljša prijateljica 
Rusije. Morebiti nas bo sedaj rešila revo
lucije.« Na zmrzujoči fronti so uboge armade 
še naprej stradale in umirale — brez navdu
šenja. Železnice so bile v razsulu, hrane je 
zmanjkovalo, tovarne so zapirali. Obupane 
množice so dolžile buržoazijo, da sabotira 
življenje ljudstva in povzroča poraze na 
fronti.

Zdi se neverjetno, t*.a se mora razredna 
vojna razviti do take višine. Toda osebno 
sem srečal oficirje na severni fronti, ki so 
odkrito dajali prednost vojaškemu porazu 
pred sodelovanjem z vojaškimi komiteji. 
Tajnik petrograjske podružnice kadetske 
stranke mi je dejal, da je polom gospodar
skega življenja v deželi del kampanje, ki 
naj bi spravila revolucjio na slab glas. Neki 
zavezniški diplomat, čigar imena raje ne 
omenim, mi je to potrdil iz lastne izkušnje. 
Vem za neke premogovnike blizu Markova, 
ki so jih njihovi lastniki požgali in popla
vili, poznam tekstilne tovarne v Moskvi, 
v katerih so inženirji — pred svojim odho
dom — polomili stroje, vem za železniške 
uradnike, ki so jih delavci zalotili pri uni
čevanju lokomotiv ...

Velik del premožnih Nemcev je dajal 
Nemcem prednost pred revolucijo — in celo 
pred Začasno vlado — in je brez pomisle
kov to tudi izjavljal. V ruski družini, pri 
kateri sem stanoval, se je razgovor po ko
silu skoraj vedno sukal okoli prihoda 
Nemcev, ki bodo prinesli »zakon in red« . . . 
Nekoč sem preživel večer v hiši moskov
skega trgovca; med čajanko smo vprašali 
11 ljudi, ki so bili pri mizi, dli imajo raje 
»Viljema ali boljševike«. Razmerje glasov 
je bilo deset proti enemu — za Viljema . . .

Špekulanti so izkoristili splošni nered, da 
so si kopičili bogastvo, ki so ga porabljali 
za fantastično veseljačenje in za podkupo
vanje vladnih uradnikov. Hrano in kurivo 
so kopičili ali pa skrivaj pošiljali iz dežele 
na Švedsko. V prvih štirih mesecih revo
lucije so na primer skoraj javno razgrabili 
rezervno hrano iz velikih mestnih skladišč, 
tako da se je zaloga žita, ki je prej zado
ščala za dve leti. toliko zmanjšala, da ne hi 
ob njej mesto v/držalo niti en mesec. . . 
Po* uradnem poročilu zadnjega ministra za 
preskrbo v Začasni vladi so. kavo na debelo

kupovali v Vladivostoku po dva rublja za 
funt, potrošnik v Petrogradu pa jo je pla, 
čeval po 13 rubljev. V vseh skladiščih veli
kih mest je bilo na tone hrane in obleke, 
kupiti pa so jo mogli le bogataši.

V nekem podeželskem mestu sem poznal 
trgovsko družino, ki se je bavila s špeku
lacijo — bili so plenilci (marodjorji), kakor 
temu pravijo Rusi. Trije sinovi so se s 
podkupnino izmazali iz vojaške službe. Eden 
je špekuliral z živili, drugi je na skrivaj 
prodajal zlato iz lenskih rudnikov tajnim 
družbam na Finskem. Tretji je postal glav
ni delničar v tovarni za čokolado, ki je pre
skrbovala kooperativna združenja — s po
gojem, da so mu ta dobavljala vse, kar je 
potreboval. Medtem, ko so ljudske mno
žice dobivale na krušne karte po četrt funta 
črnega kruha na dan, pa je ta imel na 
pretek vsega: belega kruha, sladkorja, čaja, 
slaščic, peciva, surovega masla ...

V tem ozračju nepoštenosti in pošastnih 
polovičnih resnic pa se je dan na dan glasil 
jasen zvok, naraščajoči glas boljševikov: 
»Vso oblast sovjetom! Vso oblast neposred
nim predstavnikom milijonov in milijonov 
delavcev, vojakov in kmetov. Zemljo, kruh, 
in konec nesmiselni vojni, konec tajni diplo
maciji, špekulaciji in izdajstvu ... Revolu
cija je v nevarnosti in z njo stvar ljudstva 
po vsem svetu.

*
Naslednje tabele plač in cen sta sestavila 

oktobra 1917 Komite moskovske trgovske 
zbornice in moskovska sekcija ministrstva 
za delo, objavila pa jih je »Novaja žizn« 
26. oktobra 1917:

Dnevne plače (mezde) —
(V rubljih In kopejkah)

vilo ministrstvo za delo kot značilne za vso 
Rusijo, da se plače niso dvignile takoj po 
revoluciji ampak šele postopoma. Plače so 
se povečale povprečno nekoliko več kot za 
500 odstotkov ...

Toda istočasno je padla vrednost rublja 
na manj kot eno tretjino prejšnje kupne 
moči, in cena življenjskih potrebščin se je 
strašno zvišala.

Naslednjo tabelo je sestavila Mestna duma 
v Moskvi, kjer je bilo hrane več in je bila 
cenejša kot v Petrogradu.

Cena hrane — (V rubljih in kopejkah)
Avgust Avgust Dvig V

1914 1917 %
Crn kruh (funt) 0.02 0.12 330
Bel kruh (funt) 0.05 0.20 300
Govedina (funt) 0.22 1.10 400
Teletina (funt) 0.26 2.15 727
Svinina (funt) 0.23 2.00 770
Slaniki (funt) 0.06 0.25 767
Sir (funt) 0.40 3.50 754
Surovo maslo (funt) 0.48 3.20 557

556 %, torej za 51 odstotkov več kot plače.
Kar se tiče ostalih potrebščin so cene 

strahovito narasle.
Naslednjo tabelo je sestavila ekonomska 

sekcija Moskovskega sovjeta delavskih od
poslancev in jo je sprejelo kot pravilno mi
nistrstvo za preskrbo v Začasni vladi:

Cene ostalih potrebščin —
(V rubljih in kopejkah)

Dvig v
%

Avgust
1914

Avgust
1917

Kktun (aršln) 0.11 1.40 1.173
Bombaževina (arš.) 
Blago za

0.15 2.00 1.233

obleke (aršln) 2.00 40.00 1.900
Klobučevina (arš.) 6.00 80.00 1.233
Moški čevlji (par) 12.00 144.00 1.097
Moška obleka 40.00 400—455 900—1109
Milo (pud) 4.50 46.00 780
Kurivo (tovor) 10.00 120.00 1.000
Oglje (tovor) 
Različni kovinski

0.80 13.00 1.525

predmeti 1.00 20.00 1.900

Obrt Julij Julij Avgust
1914 1916 1917

Tesar, mizar 1,60—2.00 4.00—6.00 8.50
Kopač 1.30—1.50 3.00—3.50
Zidar 1.70—2.35 4.00—6.00 8.00
Slikar, tapetn. 
Kovač

1.80—2.20 3.00—5.50 8.00
1.00—2.25 4.00—5.00 8.50

Dimnikar 1.50—2.00 4.00—5.50 7.50
Ključavničar 0.90—2.00 3.50—6.00 9.00

Kljub številnim zgodbnm o velikanskem 
dvigu plač takoj po februarski revoluciji 
leta 1917 kažejo te številke, ki jih je obja-

Povprečno se je raznim vrstam potrebščin 
dvignila cena več kot za 1.109 odstotkov, 
več kot dvakrat toliko, kot so se dvignile 
plače. Razlika je *la seveda v žepe špeku
lantov in trgovcev.

Septembra 1917, ko sem prišel v Petro
grad, je bila povprečna dnevna mezda kva
lificiranega industrijskega delavca — na pri
mer jeklarskega delavca v putilovski to
varni — približno 8 rubljev. Istočasno so 
bili dobički ogromni .. . Eden izmed last
nikov Thorntonovih tovarn za volneno bla
go (angleškega koncerna v okolici Petro
grada) mi je povedal, da so se medtem, 
ko so se mezde dvignile za 300 odstotkov, 
njegovi dobički povečali za 900 odstotkov.

psihologije, pedagogike in me
tode socialno-skrbstvenega de
la*

»Veliko predmetov, toda prav 
to bo omogočilo diplomantom 
naše šole, da bodo lahko sode
loval; s strokovnjaki drug® 
strok (psihologi, pravniki, 
zdravniki in drugimi), s kate
rimi bodo velikokrat deilali 
skupaj v posvetovalnici, na 
ljudskem odboru ali v upravi 
podjetja«, mi je pojasnila tova
rišica Jančarjeva, direktor So
le za socialne delavce. Popro
si;! sem 3o za razgovor. Pove
dala je še nekaj miisll o delu 
socialnega delavca in o šoli.

Predvsem b; morali socialno 
službo razširiti na zdravstvo, 
sodstvo in delovne kolektive. 
V tovarni hi poleg osebnih te
žav delavcev reševali tudi 
vprašanje socialnih institucij 
in druga vprašanja. (Odvoz iu 
dovoz delavcev na delo, dopu
sti, menza, mialice, medsebojne 
odnose, vprašanje vajencev, za
vetišče za otroke zaposlenih 
mater in drugo-)

Danes je v obeh letnikih 54 
gojencev. Veliko jiih je, ,ki s® 
se že ukvarjal; s socialnim de
lom, ostali pa so prišli narav
nost iz srednje Sole. Tu se je 
Po mnenju tovarišice Jančar
jeve pojavilo vprašanje staro
sti. V šolo sprejemajo kandi
date e veliko maturo in to 50 
19-letni fantje in dekleta, ki 
Imajo po končani šoli 21 let. 
Čeprav so vsii navdušeni nad 
izbranim poklicem, takšni kot 
jih potrebuje njihov poklic, 
vendar so — morda — premla
di saj za nekatere vrste dela, 
ki jih čaka. Al; bodo tako mla
demu socialnemu delavcu ljud
je popolnoma zaupali? Večkrat 
bo moral svetovati in če bi naj 
ljudje prostovoljno prihajali K 
njemu po nasvet, bo gotovo 
pogrešal izkušnje, k; bi vlivale 
ljudem zaupanje vanj. Morda 
bi bilo prav, če bi pred spre
jemom v šolo opravljal neid 
praktikum pri starejšem soci
alnem delavcu ali da b; že 
prej nekoliko delal v socialni 
službi?

S tem vprašanjem bo tudi 
povezano to, ali ne bi kazalo 
tud; na fakultetah vzgajat; so
cialne delavce. Vendar je za- 
enkrat vse to drugorazredno 
vprašanje. Dejstvo je, da druž
ba čaka in potrebuje poklicne 
socialne delavce, ki jih dane* 
primanjkuje in da moramo tu
di temu poklicu in pa njihove
mu delu posvečati več pozor
nosti.

Cez teden dni, 17. in 18. maja 
bo v Ljubljani občni zbor Dru
štva socialnih delavcev, na ka
terem bo govora tud; o vpra
šanjih »Socialne službe v pod
jetjih«. Zaradi tega je ta občni 
zbor še posebno zanimiv z® 
sindikalne organizacije. k> s® 
se letos pričele .resno zavzema
ti za to, da se prične sistema
tično proučevati socialna služ
ba v gospodarskih organizaci' 
j ah in zaposlovati za to delo ® 
podjetjih posebne strokovfl® 
delavce, ki bodo vodili celoto® 
socialno službo. Le-ta bi nai 
obsegala vso dejavnost, ki )® 
v zvezi s problematiko človek* 
v njegov; gospodarski dejavno
st; in bi zaradi teg,a moral* 
biti enako obravnavana ko» 
tehnična ali komercialna služ' 
ba-

Zato . je potrebno zagotoviti 
dovolj kadrov za socialno služ
bo. Takoj bi naj pričeli postop
no uvajati službo socialnih de
lavcev v gospodarske organi' 
zarije, kjer je kot redko-kj* 
pestro torišče za njihovo dejav> 
nost. V sklop socialne služb* 
sodijo med drugimi tudi ' 
vprašanja: delovno razmeri *'
strokovno usposabljanje, vato 
nost pri delu, splošni pognl 
dela, posebna in redna prehr*' 
na delavcev, zdravniška Pre' 
ventiva, prevoz delavcev 
delo. skrb za socialno ogrožen* 
za delo manj zmožne in i°v?u 
lidne delavce, varstvo mlad1" 
žen in drugo. Torej področi* 
kjer tudi zdaj delo sindikalni" 
organizacij ni bilo majhno.

IZ TARIFNEGA PRAVIL' 
NIKA TOVARNE ISKB#
Novi tarifni pravilnik ^ 

varne »Iskre« v Kranju do* 
ča podrobno razdelitev d® 
dobička, ki je namenjen za 
večanje plač. Med drugi® 
d j pet odstotkov te vsote d*® 
v sklad za samopomoč!

Tisti del dobička, ki bo J* 
plačan delavcem in uslužbe® 
cem kot povečanje plače, * 
bo razdeljen tako:

Petdeset odstotkov bo 
jel vsak član kolektiva 
cer enako vsoto, toda edv’ 
no od dobe zaposlitve v ti) 
hovem podjetju. -

Drugo polovico pa s°r5j«i 
merno z zaslužkom po j 
nem pravilniku. .

rešit®*Vsekakor zanimiva
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Marjanca Jemec: Drevo

Komet 1956 H
V mesecu novembru preteklega leta sta astronoma Apan 

!n Rolan s teleskopom opazila, da hiti proti zemlji nov komet. 
Zaradi tega nebesnega pojava se ni nihče vznemirjal. Kometu 
so dali ime 1956 H. Astronomi sodijo, da je na svoji poti pre
sekal najprej Venerino pot, nato Merkurovo in nadaljeval 
pot proti soncu. Ko pa bo komet oddaljen od sonca 40 mili
jonov kilometrov, se bo obrnil nazaj in bo presekal najprej 
Merkurovo, nato Venerino in končno Zemljino pot.

Astronomom ni uspelo, da bi popolnoma točno ugotovili 
smer gibanja kometa. Sodijo pa, da bo zemlja prešla skozi 
njegov rep. Plini v kometovem repu so zelo razredčeni in nam 
zato niso nevarni. Tudi druga tako imenovana nevarnost — 
trčenje z jedrom kometa ne bi bila »nobena katastrofa«. 
Masa kometa je namreč tako redka, da vsak njegov posamezni 
delec tehta le nekaj desetin grama. Taka majhna telesca bi 
zaradi velikega trenja ob trčenju zažarela, delci bi se 
spremenili v paro.

Kometi so nekaj posebnega. Morda prav zaradi tega, ker 
so- se ljudje za njih že od nekdaj zanimali. Prvi komet so 
opazovali leta 2315 pred našim štetjem. Od takrat pa do 
danes so opazili že 1700 takih zvezd. Prav gotovo so večino 
teh opazovali v zadnjih stoletjih, ko je astronomija silno na
predovala in ko smo imeli na razpolago številne teleskope. 
Znani učenjak Kepler je v sedemnajstem stoletju preroško 
napovedal: »Kometov je prav toliko, kolikor je rib v vodi.

Naše znanje d kometih ni več tako skromno. Zdaj jih 
takole ločujemo: periodične, to je tiste, ki se večkrat po
javljajo in za katere lahko izračunamo, kdaj se bodo spet 
pojavil. Najbolj znani komet je Haleyev, ime je dobil po 
slavnem angleškemu astronomu Haleyu. Ta komet se pojavlja 
vsakih 76 let. Prebivalci zemljine krogle ga bodo torej lahko 
spet videli leta 1986. Vesti o tem kometu po potrjujejo, da se 
je ta pojavil do sedaj že tridesetkrat. Večji del kometov je 
neperiodičnih. Le-ti se pojavijo in spet izginejo. Po najno
vejših' znanstvenih odkritjih so tudi ti planeti' periodičhi, : 
torej se 'pojavljajo v določenih časovnih obdobjih. Presledki 
med posameznimi obdobji so tako veliki, da bi jih morali 
meriti kako drugače, kakor jih sicer, saj je zgodovina člo
veštva zdaleka prekratka.

Qb tem ne preveč skromnem znanju pa se nam vsiljuje 
vprašanje od kod prihajajo. Znanost nam ne more dati še 
točnega odgovora. Učenjaki predvidevajo, da so kometi nastali 
takrat, ko so se rodili ostali planeti, tudi zemlja. Polagoma 
jih je sonce začelo privlačevati, hkrati pa so se v posameznem 
kometu med seboj privlačevali sestavni delci (železo, kobalt, 
nikelj). Skozi stoletja so se kometi vse bolj in bolj približe
vali soncu. Začeli so žireti in tako se je stopilo železo in 
ostale kovine, iz katerih se kometi sestoje.

Zgodilo pa se je nekaj čudovitega, vendar popolnoma 
razumljivega. Sončni žarki imajo določeno odbojno silo, kadar 
pridejo v dotik z dovolj majhnimi delčki, na njih delujejo kot' 
močen vihar — ciklon. Ob dobrih pogojih je lahko odbojna 
sila desetkrat večja od sončne privlačne sile. Če imamo 
v mislih velikanski komet z neznatno maso — saj bi njegovi 
sestavni delci tehtali toliko kot kak newyorški nebotičnik — 
takrat šele razumemo, kakšna mora biti odbojna sila sončnih 
žarkov na razredčene sestavne dele kometa. Prav s to silo si 
lahko razložimo nastanek zagonetnega kometovega repa. In 
dokaz? Rep je vedno obrnjen v nasprotno smer od sonca. 
Repova svetloba pa prihaja od tega, ker njegovo materijo 
obsevajo ultravioletni sončni žarki. Da je masa kometa silno 
razredčena pa tole: Le malo megle in že je sonce zasenčeno. 
Toda skozi rep Haleyevega kometa bi lahko videli ne samo 
sonce, temveč tudi zvezde.

Komet, ki smo ga najbolje videli v zadnjih dneh meseca 
aprila, oziroma na praznik 1. maja, pa kakor vidite dragi 
bralci, nam ni prizadejal nič hudega.
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Pobuda Okrajnega odbora 
Ljudske tehnike Ljubljana,' da 
le v mesecu marcu sklical v 
Kamniku konferenco, je bila si
jajna. Konferenco so pozdravili 
zastopniki oblasti, Ljudske ar
made din kamniški mladinci, ki 
so želeli uspešno delo. Tudi če
stitk desetletnim požrtvovalnim 
člianom, ki so jih obdarili s pla
ketami in priznanji Glavnega 
odbora Ljudske tehnike FLRJ 
lin LRS, ni manjkalo. Ni pa bilo 
nikogar, ki bi ljudi, ki so žrtvo
vali veliko prostega časa za po
globitev tehnične vzgoje, po
zdravil v iimenu sindikatov in 
jim dal priznanje za delo in 
uspehe, saj so tudi ti uspehi, 
uspehi sindikalnih organizacij.

Imata morda ti dve organiza
ciji kaj skupnega?

■ Kvaiifliikiaciska struktura naših 
delavčev v podjetjih je znana. 
Večina delavcev je nekvalifici
ranih, polkvalificiramdh ali pa 
priučenih. Obnova podjetij in 
izpopolnjevanje tehničnih sred
stev nujno zahtevata kar največ 
kvalificiranih in visokokva
lificiranih kadrov, ki jih stro
kovne šole še dolgo ne bodo mo
gle diati. Prav zavoljo tega bo še 
nadalje treba poučiti precej ne
kvalificiranih delavcev, jih' izi 
popolnjevaiti in izobraževati na 
posameznih delovnih mestih. To 
delo, kii ni majhno opravijo pod
jetja s svojimi tehničnimi stro
kovnjaki, kvalificiranimi in vi
sokokvalificiranimi delavci na 
tečajih in seminarjih.

Ljudska tehnika pa s svojimi 
sekcijami zbira na tisoče mladih 
ljudi: pionirje, vajence, študente 
in kmečko iplačlimo. Zbira, izo
bražuje in vzgaja te mlade ljudi 
v tehnični dejavnosti, če hoče
mo doseči večjo proizvodnjo# 
moramo seveda mehanizirati

Uporaba izotopov v naši 
industriji

V zadnjih dneh meseca fe
bruarja je bilo v Beogradu po
svetovanje, katerega so se 
udeležili inženirji vseh večjih 
jugoslovanskih tovarn in nu
klearnih inštitutov, kjer so 
sklenili, da bodo v vseh in
dustrijskih podjetjih, kjer so 
za to dani pogoji, uvedli upo
rabo izotopov. Jugoslavija je 
na področju nuklearnega ra
ziskovanja dosegla že velike 
uspehe, medtem tega ni moč 
reči za praktično uporabo nuk
learne" energije v industriji. 
Kje je temu vzrok? Odgovor 
je preprost: vzrok je namreč 
v tem, ker nam primanjkuje 
naprav, laboratorijske opreme 
in strokovnih kadrov. Da bi 
pa ustvarili tehnične in mate
rialne pogoje za široko upora
bo atomske energije v indu
striji, so pripravili načrt za 
uporabo izotopov v industriji, 
hkrati pa predlagali ustanovi
tev treh centrov za industrij
sko defektosikopijo, ki bi or
ganizirali tudi tečaje in semi
narje ‘za usposabljanje stro
kovnjakov.

Naš prvi poskusni nuklear
ni reaktor pa bo začel obrato
vati prihodnje leto v Vinici.

Rešilna oprema
V najnovejših modelih rešilnih 

čolnov francoske mornarice je 
sledeča rešilna oprema: knjižica, 
v kateri je zbrano delo dr. Bom
barda, v kateri je napisano, kaj 
je treba storiti, če ostanemo na 
odprtem morju, dalje 52 igralnih _ 
kart in nekaj praška, ki ga vrže
mo v morje, da bi prisilili mor
skega'psa k begu.

obrate in podjetja, toda to ne 
bomo dosegli samo s popolnimi 
stroji, za to delo so nam potreb
ni ljudje, ki bodo kos tem stro
jem. Delavec, ki o.b vsakem gibu 
raizmiišlja, kako hi to ali ono 
storil, ni prilagojen delu s stroji. 
Mehanizacija gospodinjstev, pro
izvodnih in prometnih sredstev 
nenehno napreduje in to večkrat 
hitreje kot uspeva šolam, sekci
jam Ljudske tehnike in podjet
jem tehnično vzgajati in izobra
ževati delovne ljudi, Nastajajo 
nasprotja in posledice so obrat
ne im prometne nesreče, nespo
razumi v vodstvih podjetij in 
ustanov. Nasprotja so tem večja, 
čim manjše je sodelovanje vseh 
tistih organov organizacij :n 
ustanov, ki se ukvarjajo s teh
nično vzgojo mladine in ostalih 
državljanov. Prav bi bilo, da' bi 
s-e vsi ti sestali in drug drugega 
prepričali, dia je tehnična vzgoja 
le del splošne. Ko bodo to ugoto
vili, potem bodo prenehali z 
razpravljanjern, ali naj bo poli
tehnična vzgoja obvezen ali ne
obvezen predmet v osnovni ali 
tudi drugih šolah, ali so potreb
ne delavnice in orodja za učence 
osnovnih šol, ali za tiste, ki ho
dijo v rotro-ške vrtce, ali nam 
manjka tehničnih igrač ali ne, 
ali so te zaradi cen dostopne

tudi siromašne j šim družinam itd 
iitd. In naposled treba bo pois
kati vire in sredstva, da nado
knadimo, kar smo vsled brez
plodnega razpravljanja zamudili.

Ne bomo pa uspeli v tem 
brez sodelovanja sindikatov.
Podjetja imajo mnogo neiz

koriščenih virov in sredstev, 
so pa tudi neizčrpni potroš
niki človekovega dela, teh
nična vzgoja pa je najboljša 
zaščita proizvajalca in uprav- 
ljalca.

Ivan Berne

Z JESENIC

MESEC TEHNIKE
Program dela. ki ga je za me

sec dni tehnike izdelal občinski 
odbor Ljudske tehnike na Jese
nicah, bo zajel vse panoge teh
nike. V tej široki akciji bodo 
sodelovali član; avtomotodru- 
štva, fotoamaterji, brodarji, ra
dioamaterji, inženirji, tehniki, 
starši in vzgojitelji.

Tudi člani Ljudske tehnike na 
Jesenicah so 'sodelovali pri pro
slavi 1. maja. Tako so organi
zirali tekmovanje na skirojih za 
cicibane in pionirje. Najboljši 
tekmovalci so prejeli lepa prak
tična darila. V šolah so člani 
avtom ot-odruštiva priredili več 
predavanj o prometnih pred
pisih. V času. ko bo na Jese

nicah mesec dni tehnike, bodo 
fotoamaterji priredili več začet
niških in nadaljevamih tečajev. 
Brodarji pa bodo v okviru mla
dinskega festivala izvedli po 
Savi skozi Jesenice več kaja
kaških prireditev in propagand
nih tekmovanj.

član; Ljudske tehnike bodo 
prav tako svečano proslavili 
15-letnico jugoslovanskega voj
nega letalstva, obiskati bodo 
letališče alpskega letalskega 
centra v Lescah.

Vsi ljubitelji Ljudske tehnike 
v jeseniški občini bodo v svo
jem mesecu posvetili vso skrb 
tehnični vzgoji -mladine na vasi.

Že od lani pomaga rudarjem doline Hlubine v Ostravi voda. Z uspehom so rudarji na 
Češkoslovaškem uvedli hidromehanizaoljo v sloju, visokem 35 de 40 cm. S posebnim hi- - 
dromotorjem, ki je visok 28 cm, načnejo 110 m dolg premogov sloj in ga polagoma vsega 
izkoristijo. Hidromotor pod pritiskom 40 atmosfer briz ga vodo na premogovo steno, 
zdrobi premog in spravlja drc.bir na tresoče sito (tekoči trak), od koder ga spravljajo

dalje do vozičkov

PRVI VELIKI NUKLEARNI STROJ V JUGOSLAVIJI

CIKLOTRON
Še letos bomo v Jugoslaviji 

izdelali prvi veliki nuklearni 
stroj — ciklotron. Tega imajo 
že v mnogih' razvitih deželah, 
kjer nuklearno energijo v več
ji meri izkoriščajo v mirno
dobske namene.

Ciklotron, ki ga gradijo v 
inštitutu »Rud j er Boškovič« v 
Zagrebu, bo velikega pomena 
za pridobivanje izotopov, ki jih 
bomo rabili tudi v praktične 
namene. Pri gradnji tega ju
goslovanskega nuklearnega 
stroja bodo sodelovale domače 
tovarne, med njimi »Rade 
Končar*, Radioindustrija, To
varna parnih kotlov in »Ven
tilator« iz Zagreba.

Kako pravzaprav izgleda ci-

Moto dirke
Ko sem nekoč v družbi prijateljev 

skesano sklonil glavo in priznal, da v 
svojem življenju nisem bil še nikdar 
na motodirkah, so se prijatelji zakro- 
hotali:

»človek dvajsetega stoletja, kje pa 
živiš! Krog in krog tebe mehanizacija, 
ti pa vtiku ješ svoj kratkovidni nos v 
nekakšno literaturo. Medtem ko moj
stri motorjev tvegajo svoja življenja 
za napredek tehnike, uničuješ ti svoje 
oči s slabim papirjem!«

Priznam, ta očitek me je prizadel. 
Sklenil sem, da se poboljšam. Prilož
nost se mi je kmalu ponudila. V nede
ljo so bile napovedane motodirke.

Ko mi je. biljeter odtrgal kupon 
vstopnice, sprva nisem vedel ne kod ne 
kam, kajti motorji so tako zarjoveli, da 
sem se preplašil kot zajec, ki ga pre
ganja tisoč lovskih pušk. Zdelo se mi 
je, da je prišel sodni dan in bo treba 
stopiti na desnico med pravičnike ...

Opazil sem, da gledalce hrup ne 
moti in da ga sprejemajo kot nujnost. 
Polagoma sem se umiril in se pričel 
razgledovati po igrišču. Preril sem se 
v gručo gledalcev, ki so stali na ovinku 
arene.

Glas v zvočniku je napovedal start 
prve dirke. Zagrmelo je in zabobnelo 
in dirka se je pričela. Zagledal sem 
motoriste, ki so blazno drveli - mimo 
ovinka. Hip nato me je zagrnil prah in 
v levo oko mi je padel drobec, ki mi 
je vzel vid. Druga runda. Spet me je 
pokril prah. Počepnil sem in si mencal 
oko, v katerega mi je padel drobec. Z 
robcem sem ga skušal potegniti ven.

Oko mi je zateklo ln pričelo me je 
skeleti. Tretja runda. Oblak prahu. Na 
levo ne vidim nič. Na ■ desno kakor v 
nekakšni megli, četrta runda. Ovinek. 
Spet sem počepnil. Prah. Oko me boli 
vedno huje! Glas v zvočniku: »Odlična 
borba motorističnih asov!«

■ Sledi druga dirka! Prva runda! Z 
desnim očesom sem videl motoriste, 
kako so drveli proti ovinku. Oblak 
prahu in hip1 nato sem presunljivo 
kriknil. Drobec mi je zletel v desno 
oko. Zdaj nisem videl ničesar več. 
Druga runda. Tretja runda. Četrta in 
zadnja runda. Glas v zvočniku: »Kolo- 
salna borba mednarodnih mojstrov! 
Sledi zadnja in glavni dirka dneva. 
Gledalci, napnite oči, kajti- to bo višek 
današnje prireditve!«

Napenjal sem . oči, a videl nisem 
drugega kot temo in po licih so mi 
polzele solze.

Start. Grmenje motorjev. Prva run
da. Prah. Druga runda. Prah. Tretja 
runda. Prah. Četrta runda. Prah... 
prah ... prah ... Nisem ga videl, le 
čutil sem ga, kako mi je legal na lase 
in obraz.

Glas v zvočniku: »To je bila najve
ličastnejša dirka, ki bo ostala gledal
cem v živem spominu in upam, da 
nocoj niso bili razočarani!«

Konec dirk. Ljudje odhajajo. Mučim 
se, da bi spregledal. Reka gledalcev 
me potiska proti izhodu. Slep sem. 
Tehnika je res nekaj veličastnega. Za
letavam se v hrbte in hodim po tujih 
nogah.

Nenadoma pretrese mojo glavo hu

da bolečina. Butnil sem v leseno ogra
jo. Vendar ima to dobre posledice, kaj
ti na levo oko spet vidim. Tudi z 
desnim počasi in previdno škilim v 
svet dvajsetega stoletja, v katerem 
kraljuje tehnika.

Ko potrkam na vrata lastnega sta
novanja, me napodi lastna žena z 
osornim glasom:

»Beračev ne sprejemamo!«

klotron? Šestdeset ton težak 
magnet je eden izmed najvaž
nejših delov nove naprave. 
Zgrajen je iz jekla, okrog nje
govih polov pa je navita ba
krena žica, ki je težka 10.000 
kilogramov. Magnetov! ogrom
ni poli so.podobni širokim je
klenim ploščam. Med poli so 
votle elektrode, ki so vgrajene 
v jeklene zaboje. Sredi med 
poli in elektrodami se nahaja 
»vir«, iz katerega prihajajo 
drobni delčki. Takoj ko ti delč
ki zapustijo vir, pridejo pod 
voliv električnega polja. Med 
temi deli ciklotrona je nape
tost zelo visoka (150.000 vol
tov).

Električno polje pospešuje 
gibanje delcev, polagoma vse 
hitreje in hitreje. V določenem 
trenutku spremeni smer elek
trično polje. Poslej se delci še 
hitreje gibljejo. Dosežejo hi
trost 10.000 kilometrov v se
kundi. To je približno sedmi 
del svetlobne hitrosti. Ogrom

na hitrost daje delcem energijo 
16 milijonov elektrovoltov. V 
trenutku, ko delci dosežejo to 
hitrost, dobijo veliko rušilno 
moč. Zdaj lahko začnejo z 
»bombardiranjem« raznih ele
mentov, v katerih izovejo nu
klearne spremembe. Te pa so 
zelo pomembne. Saj jih lahko 
izkoristimo za pridobivanje 
nekaterih radioaktivnih izoto
pov.

Ciklotron bo obratoval v po
polnoma zaprti dvorani. Ob 
vhodu v dvorano bodo beton
ska vrata, težka do 160 ton. 
Odpirali jih bodo s pomočjo 
električne energije. Kadar pa 
bo ciklotron v pogonu, ne bo 
v dvorani nobenega človeka. 
Zato bodo nad njo zgradili 
poseben prostor, kjer bodo vse 
merilne plošče.

Naša nova nuklearna napra
va je po velikosti četrta v 
Evropi. Ciklotron bo v znatni 
meri prispeval k razvoju nase 
nuklearne energije.

STROJ ZA IZPLAKOVANJE 
KONZERVNIH ŠKATEL

»Toda, ženka, saj to sem vendar jaz, 
tvoj mož!«

»Kaj to si ti? Za božjo voljo! Kakšen 
pa si! Saj si pravi zamorec? Kje si 
bil?«

»Na motodirkah! Zakuri kotel v ko
palnici!« Kljun

Še sedaj imam v beležnici 
zapiske s seje delavskega sveta 
neke tovarne ribjih konzerv. 
Včeraj sem jih speit vzel v ro
ke in jih še enkrat prebral. No, 
na tisti seji so člani delavske
ga sveta -razpravljali o delitvi 
piremij. Takrat sem šele prvi
krat videl, kako izgleda taka 
tovarna. Na seji so se namreč 
pogovarjali 0 težini dela na po
sameznih delovnih mestih, pa sl 
nisem m-ogel kaj, da se -ne bi 
na lastne oči prepričal, koliko

Radiooddajiiik v tableti
Ameriško podjetja za proiz

vodnjo elektronskih naprav RCA 
je izdelalo majhen radijski od
dajnik, ki ga je moč spraviti v 
majhno tableto. Sodijo, da bodo 
z njim lahko točneje ugotavljali 
vse nevšečnosti' v človekovem 
prebavnem črevesju.

Fluomi bonboni
Neki nemški inženir proizvaja 

fluorne bonbone, ki jih otroci 
lahko jedo, ne da bi se bali, da 
si bodo pokvarili zobe. Fluor je 
namreč zelo uspešno sredstvo 
proti zobnim obo'enjem.

je bilo resnice v nezadovoljstvu 
nekaterih delavcev. Ko sem sl 
ogledoval tovarno, sem se usta
vil pred delavko, ki je na roko 
izplakovala konzervne škatle. 
Vprašal sem jo, če ni preveč 
zamudno takole Izpla-kovati 
ko-nzervne škatle, pa mi je kar 
bitno odgovorila, da ni kriva, 
če nimajo takega stroja, ki bi 
zamenjal njene roke.

Tega dogodka sem se spom
nil, ko sem bral, da so v Biro
ju _za napredek ribarstv-a in in
dustrije izdelali stroj za izpla
kovanje konzervnih škatel. 
Stroj so najprej montirali v 
podjetju »Adria«, -naročile in 
dobile pa so ga tudi že ostale 
tovarne. S strojem oči=t;:io v 
eni url 6000 škatel. To delo je 
preje opravljalo 50 delavcev.

Ta stroj stane 1.200.000 din in 
ga je m-o-č uporabljati tudi v 
ostali predelovalni industriji

Gasilni žerjav
V Frankfurtu so izdelali nov 

gasilni žerjav z nosilnostjo 15 
ton. Žerjav z lahkoto dvigne 
omnibus, ki je težak 9 ton. Pri 
gradnji žerjava so sodelovali 
strokovnjaki za gasilstvo.

Električni hišni zvo
nec in transiormator

Ker Je za električni hišni 
zvonec potreben tok nizke 
napetosti, spada v celotno 
opremo tudi transformator. 
V njem se napetost tako 
znatno zmanjša (od 220 na 
3 do 8 voltov). Kadar 
vključimo zvonec na trans
formator, moramo točne 
vedeti, kako ga bomo pri
ključili. Na naši skici vidi
mo tri žice, ki so poteg
njene iz transformatorja (s 
trt, pet ln osem voltov). 
Ce bi zvezali skrajni levi 
del transformatorja in de
sni del zvonca bi dobili 
električno energijo treh 
voltov. Medtem, ko bi po
vezali skrajni desni in 
srednji del bi dobili nape
tost petih voltov. Ce pa 
zvežemo skrajni levi in 
skrajni desni del, potem
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bomo dobili napetost osmih 
voltov.

Transformator vedno ču
vajmo pred vlago, posebno 
takrat, kadar belimo stano
vanje, kajti ob takih pri
ložnostih lahko pride do 
kratkega stika.

Kako očistimo 
odtočno cev

Umazana voda se lz raz
nih stanovanjskih ln osta
lih zgradb izliva v navpič
no cev in od tod v kanali
zacijsko omrežje. Večkrat 
pa se nam zgodi, da se za
radi umazanije, ki je v 
vodi, zamašila odtočna cev. 
Ob takih priložnostih lahko 
nastanejo neljube posledi
ce. Kako se Jim bomo izo
gnili? Takoj ko bomo ugo
tovili, kje se je cev zama
šila, bomo začeli s čišče
njem skozi naj bližjo re
zervno odprtino. Poskušali 
bomo najprej z jekleno ži
co, če pa to ne gre, bomo 
vzeli dolgo gumijasto cev, 
jo nataknili na naj bližjo

rezervno odprtino globoko 
v notranjost odtočne verti
kalne cevi. Nato bomo od
prtino obložili in zamašili 
s krpami in odprli vodo
vodno pipo. Pod pritiskom 
vode se bo cev skoro go
tovo odmašila. V slučaju, 
da naše delo ne bo rodilo 
uspeha, bomo morati po
klicati na pomoč vodovod
nega inštalaterja.

Brez kolenčastih 
delov

Včasih se nam pripeti, da 
smo ob postavljanju ver
tikalnih cevi naleteli na 
leseno gredo. Le-ta nam je 
onemogočila, da bi cev 
pritrdili tesno k zidu. Da 
pa bi se izognili kolenča
stim delom, bomo v gredi 
izsekati odgovarjajoč žleb, 
v katerega bomo potem 
položiti cev. Take žlebove 
Je treba zapreti, večkrat 
pa moramo žleb utrditi s 
tako Imenovano šelno. ki 
smo Jo napraviti lz ploče
vine in Jo pritrdili z debli 
na bruno.

Kako prilagodimo 
sprejemnik določeni 
napetosti električ

nega omrežja
V različnih krajih so 

različne napetosti električ
ne energije, od 110 do 230 
Voltov. Prav zaradi tega 
moramo tudi naš radloapa- 
rat prilagoditi napetosti 
električnega omrežja. Ko 
se selimo, se nam lahko 
zgodi, da smo prišli v kraj,

’ kjer je večja ati manjša 
napetost električnega toka. 
Zato bomo tej napetosti 
primerno uravnali naš 
sprejemnik. To bomo sto
rili takole. Previdno bomo 
odprti zadnji del radioapa- 

, rata (pokrov) poiskati gumb 
za uravnavanje, ga Izvlekli 
iz svojega ležišča ln ga 
obračali vse do tedaj, do
kler ne bo številka točno 
pod črtico na ogrodju spre
jemnika, nato pa bomo 
spravili gumb spet v svoje 
ležišče tn zaprli sprejemnik 
s pokrovom.



Na sliki Cankarjeva rojstna hiša

(Odlomek)

Ta zgodba, ki vam jo pripovedujem, se je 
pričela ob tistem času, ko je dopolnil Šimen 
petdeseto leto svojega življenja. V mestu pa 
•e ljudje hitreje starajo nego na polju. Ko
maj je človeku trideset let, se mu hrbet krivi, 
mu upadajo lica. Tudi meni se je tako zgo
dilo. Črni mestni prah pije kri kakor vodo.

Petdeset let je bilo Simnu, pa je bil be
težen starec. Kovač je bil, svojih polnih 
trideset let je služil enemu gospodarju; stal 
je na enem prostoru od začetka do konca, 
tako da se je zemlja že za ped globoko use
dla pod njegovimi nogami. Ko je doslužil 
trideset let, so mu roke odpovedale, niso več 
Vzdignile kladiva. In gospodar mu je rekel:

»Zvesto si mi služil, oj Šimen, dolgih tri
deset let. Zdaj pa so ti roke odpovedale, oj 
Šimen; na tla položi kladivo in pojdi zbogom, 
kamor ti srce veleva!«

Tako je rekel gospodar. Zakaj postava de
lavcem je taka: drugim boš točil vino mla
dosti, pelin starosti boš sam popil.

Šimen se ni prerekal ne z Bogom ne z 
ljudmi. Dejal je: »V posteljo pojdem, poča
kam smrti.« Tako je storil, ampak smrti ni 
bilo. Lačen je bil, truden in bolan. Pa je 
pomislil: »Velikokrat že so rekli, da je pra
vica na svetu; pojdimo torej ter spoznajmo, 
kje je pravica in kaj da je!«

Res se je Šimen napotil ter se je močno 
čudil, ko je spoznaval pravico. Kadar je iz- 
pregovoril besedo o pravici, so se mu smejali 
v obraz. Pa je preudaril: »Izpremenili so se 
časi; tista stvar, ki smo ji rekli pravica, afl 
je umrla, ali pa so jo drugače krstili. Ker 
skoraj bi dejal: če psu privoščijo kost, kako 
da ne bi starcu suhe skorje?«

Dolgo ni premišljeval. Zakaj prišel je go
spodar tiste hiše, kjer je Šimen gostaril. Pri
čel je in je rekel:

»Trideset let si domoval v tej izbi, oj Ši- 
men, in zmerom si bil zvest. Zakaj ne plačaš 
gostaščine?«

Šimen se je začudil.
»Kako bi, ko ni dela? Star sem, dajte, da 

y miru umrjem!«
»Ne boš, oj Šimen, zastonj umiral!« Pojdi, 

kamor ti srce veleva!«
Šimen je povezal svojo culo in je šel. 

Zmerom bolj se je čudil, majal je z glavo in 
jde rekel, da pravica ni živa stvar, ki jo člo
vek lahko zgrabi in vpraša, kadar je treba, 
temveč da je izmišljena in abotna povest za 
otroke.

Prerekal pa se ni z Bogom in ne z ljudmi, 
temveč je sklenil v svojem srcu:

»Če v izbi ne, če ne v postelji, pa umrjem 
kraj ceste. Bliže bom grobu in duša bo že 
našla svojo pot!«

Res je legel kraj ceste in si je položil culo 
pod glavo, da bi v miru zaspal. Ampak pri
šli so ljudje in so rekli:

»Glej ga, razbojnika, ob belem dnevu bi 
kraj ceste umiral!«

Vzdihnil je Šimen in vstal.

»Saj sem rekel, oj ljudje, da bi rajši v izbi 
trmrl!«

Še poslušali ga niso; gnali so ga pred 
sodnika. In tam so ga obtožili, da je hotel 
umirati kraj ceste.

»Čemu pa se potepaš, čemu pa ne delaš?« 
se je razsrdil sodnik.

»Saj bi!« se je branil Šimen. »Ampak ro
ke nočejo, ne vzdignejo več kladiva!«

Od kod da je doma, ga je vprašal sodnik.
Ob tej besedi se je Šimnu čudno storilo. 

Molčal je in premišljeval, pri srcu pa mu je 
bilo nadvse grenko.

»Od kod, da si?« je vprašal sodnik.
»Daleč je, daleč; zdavnaj je, zdavnaj!« je, 

rekel Šimen. »Koliko je — oj, petintrideset 
let in dalj, da niso videle tistih krajev moje 
oči__oj, ne spoznale bi jih več!«

»Kaj bi tisto!« je rekel sodnik in je bil 
jezen. Ker oči sodnikove so take, da gledajo 
na papir, ne v srce. »Kaj bi tisto! Na odgovor 
te kličem, ne k molitvi! Povej, od kod da si, 
zato da te poženemo tja, ker se brez posla 
potepaš po tujih krajih!«

Šimen se je čudil.
»Na Prisojah sem rojen, pravi pismo; ali 

spomin ne vidi več tistega kraja, ne spoznal 
bi ga več, še v sanjah ne ...«

Nič ga niso več izpraševali; prijeli so ga 
in so ga gnali kakor tatu. Šimen je prigovar
jal biričem, poizkušal je, da bi jih izmodril.

»Saj nič drugega ne maram, nego da v 
miru umrjem kraj ceste. Čemu bi me zdaj še 
po svetu vlačili, ko je pot dolga in vožnja 
draga?«

Biriči ga niso poslušali, temveč so ga za
klenili v tesno, nepriljudno izbo z visokim 
omreženim okencem.

»Čuden je svet dandanašnji!« je pomislil 
Šimen, ko je bil sam. »Ko sem bil še mlad 
in močan, dvajset dolgih let sem koprnel, da 
bi videl tiste kraje, kjer sta umrla oče in 
mati. Bog jima daj nebesa. Dvajset let sem 
koprnel, dokler ni umrlo nazadnje še kopr- 
nenje samo. In zdaj, glej, ko sem star in slab, 
ko bi rad v miru zaspal, me gonijo, kamor mi 
srce več ne veleva. Preveč je moja pamet 
trudna, da bi razbistrila to modrost!«

Ko se je vzdramil in se je komaj danilo, 
so odprli duri in so ga poklicali. Šimen je 
vstal, vzel culo in je šel brez godrnjanja, 
kamor so ukazali.

»če nočejo, da bi kraj ceste umiral, pa naj 
mi posteljejo, kjer se jim zdi!«

Tako je preudaril in se ni prepiral z ni
komer.

Gonili so ga križem po ulicah, naposled 
pa so ga potisnili v železni voz. Šimen je za
vzdihnil in še je pokrižal.

»če je ukaz tak, da potujemo, pa potujmo! 
Morda bo dal Bog, da se duša spotoma na
veliča teh starih kosti!«

Ali Bog ni dal. Železni voz je vozil počasi, 
kakor polomljen koleselj. Vsako uro se je 
ustavil in je stal pod milim nebom po cele 
tri do štiri ure. Zakaj take ljudi, ki so dru
gim v spotiko in nadlego, ne nalagajo na 
gosposke vozove, temveč med vreče, sodove 
in razbojnike. Časih je š'i,men odvezal culo 
in si je privoščil kos kruha in skrbno od
merjen grižljaj slanine; kakor je hranil, je 
bila cula zmerom bolj ohlapna in beraška, 
šimen pa si ni delal skrbi. »Treba je, da 
človek kosi, kadar je čas kosila, in da ve
čerja, kadar je čas večerje; vse drugo se bo 
že naredilo, kakor je božja volja!«

Gledal je skozi okno in videl temne gore 
in zelene doline, pusto skalovje, bogate nji
ve, gozdove in pašnike, samotne romarske 
cerkve, vasi in mesta; vse se je- čudežno vr

stilo in izpreminjalo pred njegovimi očmi; 
pokrajina je bila zmerom drugačna, ali zme
rom mu je bila tuja.

»Daleč je pač še do tistih krajev, ki pra
vijo, da so moja domovina. Če ne z očmi, 
spoznal bi jih morda vsaj s spominom. Bo 
že Bog dal, da se biriči ne zmotijo in da me 
odlože tam, kjer je treba!«

Ko se je vozil tretjo noč, se mu je storilo 
bridko pri srcu in zato je spoznal, da so že 
blizu tisti kraji.

»Kako je pač tam?« je premišljeval. »Kak
šni kraji so in kakšni ljudje? Ali bom še 
spoznal rodno kočo, ali bom razumel govo
rico ljudi? Kako me bodo pozdravili, ko me 
ne poznajo ne po obrazu ne po imenu, kakor 
jih jaz ne poznam?«

Tako je premišljeval, klonil je glavo glo
boko do kolen in je zadremal. Komaj je še 
dobro zadremal, ga je vzdramil birič; zunaj 
se je danilo.

»Kaj boš na vekomaj spal? Voz stoji že 
pol ure, ti pa smrčiš! Vstani in pojdi, zakaj 
doma si!«

Šimen je vzel culo, stopil je z voza in se 
ozrl naokoli.

»Kaj to je moja domovina, pravite?«

Mladi človek čaka ob robu ceste, v roki 
drži obdrsan kovček, drugo je stisnil v pest 
in izprožil palec,

s katerim vedno malo tjzne, kadar šine 
mimo avtomobil, zabobni kamion; veter, ki 
ga povzročajo avtomobili mu kuštra lase, me
če pesek v obraz.

Glava plava, želodec skrčen od lakote,
nove rane v raztrganih čevljih, preznoje

no perilo pod obnošeno obleko, pazljivo skr- 
tačeno z roko; v nosu še preostali hlevski" 
vonj živih mrličev brez poguma natlačenih v 
prenočišče, vonj zaporniškega karbola, na 
obrazih rdečica sramu zaradi pogledov žan- 
darjev in železničarjev, ki se zabadajo vanj 
(oni jedo tri obroke dnevno, oblačijo dobre 
obleke, imajo žene, s katerimi spijo, otroke, 
s katerimi se igrajo po večerji; delajo za 
mogočne ljudi, ponašajo se z zanesljivostjo 
sile, ki stoji za njimi). Ven, marš! Veš kaj te 
čaka, izgini! Nočeš, he? Misliš, da si lahko 
to dovoliš, ha?

Udarec v čeljust, s palico v glavo, roke 
ujete in zvezane na hrbtu, oster udarec s ši
rokim kolenom v križ,

in potem ven iz mesta, z ranjenimi no
gami, postajanje ob robu ceste, vitre cvileče 
avtomobilske vrvice, kjer se vonj olja, svinca 
in bencina meša s tihim vonjem trave z 
zemlje.

^Lačne oči trudno iščejo oči šoferja, vze
mite me s seboj. Sto milj po cesti, kamor 
koli.

Nad glavo, v sinjini brni letalo. Oči sle
dijo srebrnemu Douglasu, ki zablisne v son-

Tudi spomin ni več spoznal teh lepih kra
jev. Zeleni, valoviti holmi, v daljavi temni 
gozdovi, bele vasi ob položnih rebrih.

Stopil je k njemu droben, sključen, če
meren starec, ki je držal v roki debelo gor
jačo.

»Kaj si ti tisti?« je vprašal Šimna. »Tisti, 
ki ga bomo redili?«

»Ne vem, če sem tisti,« je rekel Šimen. 
»Ampak če iščete Šimna, iz Prisojnice, sem 
jaz tisti Šimen!«

Z zlovoljnim očesom ga je premeril starec 
od glave do nog.

»Jaz sem pa občinski pisar in birič iz Pri
sojnice. Le z menoj, da bomo spoznali, kdo 
da si in čemu nam delaš sitnosti, ko imamo 
drugih preveč!«

Sredi njiv in travnikov je stala železniška 
postaja. Berač in Šimen sta se napotila v 
dolino.

»Kaj je še daleč do Prisojnice?« je vpra
šal Šimen, ker ni poznal kraja in pa tudi zato, 
da bi se malo porazgovoril.

»Glej ga!« je skoraj srdit odvrnil birič. 
»Na občinske stroške se vozari sem, jedel bi 
občinski kruh, pa še poti ne ve!«

cu, nato izgine iz vida, vrtajoč v sinjino svo
jo gladko pot.

Potniki, ki potujejo preko kontinenta do
bro sedijo; ljudje z denarnicami, visokimi 
plačami, vratarji s spoštovanjem dvigajo ro
ke k ščitu kape, telefonistke jiijfi poželijo do
bro jutro. Včeraj so še dobro jedli in pili s 
prijatelji v Newarku in se potem povzpeli v 
letalo. Motorji brnijo. Letalo se vzdiguje v 
gosti megli. Luči izginjajo. Ura gledanja pre
ko srebrnih kril, na osamljeni mesec, hiteč 
skozi gosto peno na Zahod. V Ohiu se blešči 
niz signalov.

V Clevelandu se letalo spušča v gladki 
spirali, veriga luči na jezeru se vrti v krogu. 
Potem spet brnenje motorjev; sanjavo po
grezanje v mehke naslonjače, a naokoli sve
tla noč.

Chicago. Žarometi. Spet padec iz hladnega 
v topli, prašni zrak, ki diši po zažgani pre
rijski travi.

Iz Mississipija se vzpenja iz mraka svita
nje nad daljnimi površinami. Krpe belih

oblakov plovejo preko bregov, farm, ledin, 
silosov, kakor jeklo se blešči neka reka. Oči 
signalnih svetilk rdeče gledajo v dan. Potoki 
ustvarjajo žile na izjedenih gričih.

Omaha. Veliki kumulusi od bakrenaste vse 
do rumenkaste in srebrnobele barve vlečejo 
rjave dežne tančice nad razžarjeno ravnico. 
Rdeča in rumena izruvana zemlja, drobne 
sence rogate živine.

Cheyenne: Hladen zrak diši po sveži travi.
Zgoščeni oblaki se cefrajo in razdeljujejo 

v krpice iznad gričkov slamnate barve. Hri
bovje, modro kakor indigo štrli v daljavi. 
Letalo prebije ogromen oblak in zdrsne skozi

»Kako bi vedel pot, ljuba duša!« ga je 
tolažil Šimen. »Pač je res, da sem bil rojen 
v teh krajih, vsaj pismo priča, ampak videl 
jih nisem blizu do štiridesetih let!«

»Kaj?« je planil birič. »Štirideset let? — 
Štirideset let se je potepal, sam Bog vedi kod, 
in zdaj, ko je nadložen, prihaja, da bi ga 
pitali! — Ali te ni nič sram?«

»Čemu bi me bilo sram?« je odgovoril Ši
men ves miren in brez srda. »Umreti sem 
kanil v postelji, pa so me pregnali; legel sem 
kraj ceste, pa so me vzdignili; prosil jih ni
sem, pa so me naložili na voz. Če je kaj ško
de in sramote, njim očitaj oboje, ne mehi!«

»Gospoda piše postave, zato jih piše zase!« 
je rekel birič in umolknil.

Od sončnega jutra obžarjena se je zasve
tila v dolini bela vas. Šimen je zasenčil oči z 
dlanjo; bleščalo se mu je od sonca in od 
lepote in zazdelo se mu je nenadoma, da je 
nekoč, kakor v davnih, že pozabljenih sanjah, 
videl ta kraj.

Birič je iztegnil roko in je pokazal v do
lino.

»Tam doli je Prisojnica!« —
Tako se je pričela ta zgodba.

mešani zrak nad zelenimi in rdečimi kotli* 
nami v sončni odblesk nad Salt Lakeom.

Potnik, ki potuje preko kontinenta, misli 
na pogodbe, dobiček, potovanja, mogočno ce
lino med Atlantikom in Pacifikom, moč šte
vilk, ki prinašajo dolarje, natrpana mesta, 
gole gričke, indijansko stezo (ki je postala 
cesta), makadamizirano kopje, mogočno as
faltno cesto, vlake, letala, zgodovino bilijon- 
dolarskega zaslužka.

A v premešanem zraku nad pustinjskim 
krajem proti Los Vegasu letalo pada in pot
niku postaja mučno, v papirnato Vrečko iz
bruha narezek in gobe, ki jih je pojedel v 
New Yorku. Nič za to. Novec žvenklja v 
žepu, denar šumi v denarnici, čeki, brez šte
vila restavracij je v L. A.

Medtem čaka mladi človek ob robu ceste, 
letalo je odletelo; palec mu vztrepeče, kadar 
šine mimo avtomobil. Oči iščejo stik s šofer
jevimi očmi. V glavi vrtoglavica,' želodec 
skrčen, želje se plazijo po njegovi koži kakor 
mravlje;

odhod v šolo, knjige so obljubljale prilož* 
nost, oglasi so obljubljali vzpon, ustvari sl 
dom, bodi boljši kot tvoj sosed, radio je 
šepetal o deklicah, prikazni platinastih deklic 
so se smehljale s smehljajem obljube s film
skega platna, milijonski dobitki napisani na 
ploščah v uradih, plače tečejo za delovne 
ljudi, direktorjeva pisalna miza s tremi te
lefoni,

čaka z zmedeno glavo, v želodcu glad, 
otrple roke brez dela, ob robu ceste ob dr* 
venju vozil

sto milj po cesti navzdol.
John Don Pasos

Im [aikar, kandidat la delavski lisli
Pred 50 leti so pri državnozborskih vo

litvah dne 14. maja 1907 prvič stopili na 
volišče tudi delavci tedanje Avstrije.

Vse doslej so smeli na volišče le ti
sti, ki so izpolnjevali posebne pogoje in 
bili uvrščeni v posamezne volilne kate
gorije, nazvane kurije.

V I. kuriji so bili člani trgovskih zbor
nic (545 volilnih upravičencev je volilo 
21 poslancev);

v II. kuriji so bili veleposestniki (4768 
veleposestnikov z vsega avstrijskega oze
mlja je volilo 85 poslancev);

v III. kuriji so bili mestni volivci, 
192.000 po številu je volilo 116 poslancev;

v IV. kuriji so bili volivci kmečkih ob
čin, tako im. »pe-taikarji«, ki so dobili to 
ime zaradi tega, ker so plačevali najmanj 
po 5 goldinarjev direktnega davka; kar je 
bil predpogoj za vpis v to volilno skupi
no. Vseh volilnih upravičencev v tej sku
pini petakarjev je bilo 1,088.457, ki so vo
lili 131 poslancev.

Najmočnejši takratni družbeni razred 
delavcev in malih kmetov pa ni imel ni
kakršnih pravic. Toda z vse večjo odloč
nostjo jih je zahteval in zahteval tudi 
svojo volilno upravičenost.

Avstrijska vlada se je dolgo branila 
ugoditi tej zahtevi združenega avstrijske
ga proletariata. Končno pa je zmagalo de
lavstvo. Borbe so bile dolgotrajne in ostre. 
Najznačilnejša demonstracija je bila 28. 
novembra 1905, ko je odšlo na dunajske 
ulice več deset tisoč delavcev. Take de
monstracije so bile tudi v Ljubljani, kjer 
je manifestiralo za volilno pravico 12.000 
ljubljanskih delavcev, v Trstu 40.000, v 
Idriji 2000, v Trbovljah 3000 in podobno 
tudi v drugih .vaših delavskih središčih.

Čeprav se je avstrijska vlada upirala 
na vse kriplje zahtevi po splošni in enaki

volilni pravici, je v tej neenaki borbi zma
gal prebujajoči se proletariat.

Dne 24. januarja leta 1907 je bil v du
najskem državnem zboru sprejet zakon o 
volitvah po zahtevah delavskega stanu in 
prve volitve so bile določene že za tisto 
pomlad, za torek 14. maja 1907.

Takoj po sprejemu novega volilnega 
zakona in razpisa volitev so vse avstrijske 
politične stranke pričele s pripravami na 
majske volitve.

Pripravam na volitve je posvetila po
seben zbor tudi tedanja Jugoslovanska so
cialno demokratična stranka (JSDS), ka
tere predstavniki so se zbrali v Trstu. Na 
zboru so sodelovali med drugim glavni 
tajnik JSDS Ivan Mlinar, idejni voditelj 
slovenskega proletariata Etbin Kristan, 
Ivan Regent iz Trsta in mnogi drugi. Tega 
tržaškega socialističnega zbora se je ude
ležil tudi poseben odposlanec Srbske de
lavske stranke in začetnik socializma med 
Srbi Dimitrije Tucovič iz Beograda.

Tedanja delavska stranka je manife
stirala željo po sodelovanju ročnih in 
duševnih delavcev s tem, da so sprejeli 
za kandidate tri slovenske kulturne de
lavce, dr. Dermoto in pisatelja Etbina Kri
stana, ki sta že vse do tedaj sodelovala 
v socialističnem gibanju ter pisatelja Iva
na Cankarja, ki je bil znan kot somišlje
nik socialističnih načel. Vsa tista leta pa 
je živel Cankar na Dunaju, kjer se je pre
življal kot novinar in književnik.

Sklep tržaškega kongresa JSDS, da se 
postavi na delavsko kandidatno listo tudi 
pisatelja Ivana Cankarja, je bil sprejet z 
viharnim aplavzom. Cankarju so ta sklep 
sporočili brzojavno na Dunaj, nekaj dni 
kasneje pa sta odpotovala k Cankarju na 
Dunaj Etbin Kristan in predstavnik zagor
skih rudarjev Melhijor Čobal. Ivan Can
kar je sprejel ponujeno kandidaturo so

cialistične stranke, vendar se je sprva 
odločil za koroško volilno okrožje. Eden 
izmed slovenskih volilnih okolišev je bil 
namreč v Velikovcu na Slovenskem Ko
roškem. Etbin Kristan in Miha Čobal pa' 
sta mu obrazložila prošnjo zasavskih so
cialistov, da bi sprejel Ivan Cankar kan
didaturo v osmem volilnem okrožju na 
tedanjem Kranjskem, ki je obsegala Za
gorje z Litijo, ter oba sodna okraja Višnjo 
goro in Radeče pri Zidanem mostu. Can
kar se je čutil ob tem sporočilu počašče
nega, da so mu ponudili kandidaturo baš 
zasavski rudarji, ker je Cankar vedel, da 
je bil v tej dolini proletariat od vseh osta
lih slovenskih pokrajin najbolj zaveden in 
organizacijsko urejen in povezan.

Ivan Cankar je Etbinu Kristanu, ki je 
urejeval takratno socialistično glasilo 
»Rdeči prapor — Delavec« obljubil svoje 
sodelovanje. In res je potem napisal v 
»Rdečem praporu« vrsto volilnih satir in 
dopisov.

Ivan Cankar je določil odhod z Dunaja 
v Ljubljano za konec marca. Dospel je 30. 
marca 1907. Ze naslednji dan, 31. marca 
se je odpeljal s svojimi političnimi prija
telji v Zagorje, kjer se je sestal okrajni 
volilni odbor in kjer so Cankarjevo kan
didaturo soglasno sprejeli in potrdili. Te
daj se je Cankar še tesneje povezal z za
savskimi delavci in podeželskimi -ljudmi 
in dobil novih pobud tudi za nadaljnje 
literarno delo. Prav ti obiski v Zagorju 
so rodili še v istem letu njegovo najboljšo 
povest Hlapca Jerneja.

Ivan Cankar se je pred pol stoletja 
mladeniško svež in v največjem zagonu 
poprijel dela in na velikem zboru dne 
1. aprila 1907 v ljubljanskem Mestnem do
mu povedal tudi svoja vodilna načela za 
politično prebujenje slovenskega delav
stva. Jože Zupančič
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BIBICIČ Josip: Miškolin. Maribor, Obzorja 1957. str. 59. 
Ljubka zgodbica o Miškolinu, ki je že pred vojno v izdaji Mla
dinske Matice razveseljevala mladino, je ponovno izšla v zelo 
lepi opremi.

RINSER Luise: Sredi življenja. Maribor, Obzorja 1956. str. 300. 
Ljubezenska zgodba opisana v romanu se dogaja v času Hitler
jeve vladavine in »je verjetno najbolj dognana in najbogatejša 
knjiga današnjega nemškega leposlovja«, piše švicarski tednik 
»Die Weltvoche«.

GERMAN Jurij Pavlovič: Život je pred nama. Subotica, 
Minerva 1957. str. 624. Pripovednik in dramatik Jurij German je 
eden najplodovitejših sodobnih sovjetskih piscev. V tem romanu 
prikazuje žensko in njeno usodo v času revolucije, psihološko 
prepričljivo, toplo in zanimivo.

DA VIDOVIČ Radivoj: Uvod u političku ekonomiju I. Beo
grad, Kultura 1957. str. 92. Predavanja objavljena v tej knjigi 
so v prvi vrsti namenjena slušateljem I. letnika Ekonomske 
fakultete, pristopna pa so vsakemu, ki želi spoznati osnove 
politične ekonomije.

BASIC Rade-S. Orahovac: Anegdote iz oslobodllačkog rata. 
Sarajevo, »Narodna prosvjeta« 1957. str. 141. V knjigi je zbranih 
preko 100 karakterističnih, zanimivih in duhovitih anekdot 
iz NOB.

PROKIČ Bogoljub-M. Novakovič: Organizacija rada 1 uprav
ljanje u školama za obavezno opšte obrazovanje. Beograd, NOLIT 
1957. str. 251. Zelo koristen in obširen priročnik za prosvetni 
kader obravnava: ustanavljanje šol za obvezno šolanje, material
ne pogoje, vzdrževanje in ureditev šol, organizacijsko-admini- 
strativna vprašanja, uslužbenske odnose, šolsko upravljanje in- 
sodelovanje s starši in nadaljevanje šolanja v srednjih in 
strokovnih šolah. /

NEKAJ MISLI OB NOVOSADSKEM POSVETOVANJU 0 IZOBRAŽEVANJU KMEČKEGA PREBIVALSTVA
V

Živa p o tr eb a
Posvetovanju v Sarajevu o 

izobraževanju deiavcev in po
svetovanju v Ljubljani o »pro
svetnem domu« je sledilo na 
pobudo Sveta ljudsko prosvet
nih zvez 27. im 28. aprila v No
vem Sadu še tretje posvetova
nje o izobraževanju kmečkega 
prebivalstva.

P0 ugodnem naključju je no
vosadsko posvetovanje sovpadlo 
z razpravo Ljudske skupščine o 
nalogah kmetijstva v prihodnjih 
letih in jo uspelo dopolnilo. 
Ljudska skupščina je sprejela 
sklepe o povečanju kmetijske 
proizvodnje in o sodelovanju 
med zadrugami in zasebnimi 
proizvajalci, novosadsko posve
tovanje pa je dalo vrsto pobud 
in priporočil, kako s prizadeva
nji družbenih organizacij in šol 
pospeševati proizvodnost in utr
jevati socialistične postojanke 
na vasi. V Novem Sadu so se 
zbrali zastopniki kmetijskega 
zadružništva, zvez prosvetnih 
društev, svetov za šorstvo, pe
dagogi teoretiki in praktiki, 
učitelji, agronomi, ljudski po
slanci in člani Sveta ljudsko- 
prosvetnih zvez iz vseh repub
lik, da se pomenijo o namenih, 
nalogah, možnostih, sredstvih in 
poteh izobraževanja in družbe
ne vzgoje kmečkega prebival
stva, mladine in odraslih. Teze 
o vseh teh vprašanj ih so spro
žile bogato, strokovno In poli
tično. kvalitetno razpravo, v ka
tero je posegla najmanj polo
vica udeležencev, nekateri več
krat.

Zastopniki vseh republik s0 
poudarili, da se izobraževanje 
kmečkega prebivalstva ne da in 
ne sme končati e koncem ob
veznega šolanja. Visok odstotek 
nepismenih (zlasti v Makedoni
ji in v Bosni, razvioj kmetijske
ga zadružništva, vse večje sode
lovanje državljanov v družbe
nem upravljanju, mehanizacija 
kmetijstva, uporaba umetnih 
gnojil, melioracije, duhovna za
ostalost, slabe higienske razme
re, vse -to in še marsikaj nare
kuje vse tooij raznolike, vztraj
nejše in 'bolj sistematične na
pore za izobrazbo vasi na stop
njo, ki jo terjajo od nje naloge, 
postavljene pred naše kmetij
ske proizvajalce, in naš čas 
sploh. To je seveda težka in za
motana naloga In se bomo mo
rali odslej z njo ukvarjati več 
in bolje kakor sme .se doisiej.

Novosadsko, posvetovanje je 
pokazalo, da je v dosedanjih 
naporih proti vaški zaostalosti 
že zraslo določeno število pro
svetnih ‘ delavcev, ki so našli 
poti do kmečkega prebivalstva 
in se dokopali do znatnih iz
kušenj. Uspehi prvih kmetijsko- 
gospodarskih šol v Sloveniji so 
sprožili sorazmerno večje uspe
he v Vojvodini in zlasti na Hr
vaškem; in kakor kaže, se 'bo 
redno izobraževanje kmečke 
mladine med 15. in 18. letom 
prej ali slej razširilo po vsej 
državi in se razmahnilo v gi
banje, ne le v šolanje, proti 
vaški zaostalosti, proti zaviral
nim vplivom klena in špekulan
tov na račun današnjih težav in 
z® napredek, za rešitev iz ma- 
foposestnlškega capljanja na 
mestu.

Vsemu posvetovanju je daiia 
ton na začetku pov"edana misel, 
da je poglavitna naloga izobra
ževanja vasi, pokazati kmečke
mu prebivalstvu 'Perspektivo, 
mu pomagati k spoznanju, k za
vesti. da je prihodnost vseh 
številnih malih, posestnikov v 
naši deželi le v zadružništvu, 
da se bomo le s skupnimi sred
stvi in s skupnimi napori rešili

poplav, suš, da bomo s skupnimi 
prizadevanji laže napravili naše 
kmetijstvo sodobno in rešili vas 
kulturne zaostalosti, da se bo
mo le z združenimi na'P°ri konč
no otresli bremen, ki nas vse 
bolj težijo in ovirajo zaradi ve
likega uvoza živil.

Uspeli primeri izobraževanja 
kmečkega prebivalstva v Slove
niji, v Vojvodini, v Istri in dru
god na Hrvatskem pa tudi po
nekod v Srbiji kažejo, da si 
vaško prebivalstvo želi izobraz
be, da rado sprejema tehnični 
napredek in vse, kar mu koristi, 
kar mu prinaša večji pridelek 
ga rešuje prenapornega dela in 
mu omogoča uspešnejše sodelo
vanje v družbenem življenju. 
Se prav posebno kaže graditi 
na naprednih interesih žen, ki 
najbolj čutijo bremena zaosta
losti, in na zanimanju mladine

za sodobne tehnične pridobitve.
Ob razpravi o metodah podol

skega izobraževanja se je dobro 
čutilo, da so v prizadevanjih za 
družbeno vzgojo minili časi' 
»vlivanja« in neustvarjalnega 
prenašanja direktiv, da mineva
jo tudi časi suhoparnega šola
nja, da postaja izobraževanje 
doraščajočih in odraslih očitno 
hitreje življenjsko kakor izobra
ževanje otrok.

Prosvetni delavci vse bolj 
proučujejo in upoštevajo okoli
ščine in potrebe sredin, ki jim 
posredujejo znanje. Bolj. kakor 
na kateremkoli podobnem po
svetovanju doslej sp bile tokrat 
poudarjene izkušnje psihologije 
ter sodobnih izobraževalnih in 
vzgojnih metod, več kakor kdaj
koli doslej se je razpravljalo, 
kako si pridobiti zaupanje kmeč
kega prebivalstva, o vzgojnem

10. maja 1876 je bil Pod klancem na Vrhniki rojen naš naj
večji slovenski pisatelj Ivan Cankar. V svojih delih je glob
lje kot kdo kdajkoli prej ali kasneje posegel v življenje 
slovenskega ljudstva. Neizprosno je šibal lažno rodoljubar- 
stvo, hinavščino, omejenost in malomeščansko filistrstvo ter 

se bojeval zoper nasilje za svobodo delovnih ljudi.

postopku in zaporedju, ki ne 
bosta uspešna, če bi se spopa
dali z verskimi predsodki in z 
maloposestniškim individualiz
mom frontalno, preden si prido
bimo zaupanje, in, brez zveze * 
gospodarskim dogajanjem in na
predkom.

Novosadsko posvetovanje je 
obravnavalo še. vrsto drugih 
vprašanj: postavilo je ponovno 
zahtevo po zakonu o ljudskih 
knjižnicah; poudarilo, da kaže 
najprej dobro organizirati pred
vsem občinske knjižnice (tudi 
kot matice potujočih knjižnic) 
in v večji meri kot doslej skr
beti za čitalnice; mnogo zani
manja so vzbudil; uspehi in na
čin širjenja " knjig Prešernove 
družbe in Kmečke knjige in 
mogoče bodo tudi v drugih re
publikah ustanovili podobne za
ložbe, saj bi lahko dosegi; ša 
večje naklade kot pri nas; spre. 
jet je bil predlog, da je treba 
z dolgoročnimi krediti dograditi 
in opremiti nedokončane za
družne domove, prostore, po
stavljene za prosveto, pa vrniti 
namenu; Svfet ljudskoprosvetnih 
zvez naj doseže, da -bo mogoče 
v krajih, kjer so dani pogoji, 
ustanoviti obvezne nadaljevalne 
šole za .kmečko mladino od 15. 
do 18. leta; republiška prosvet
na vojstva pa naj bolj ko do
slej skrbijo za vzgojo učiteljev 
obvezni šoli odrasle mladine i,n 
odraslih; nadalje kaže načrtno 
širit; ozkotračne ftimske apara
ture, ker bi njihov repertoar bil 
lahko boljši od širokotračnega, 
manj odvisen od vsebinskih sla
bosti inozemske produkcije; in 
naposled je bila poleg vrsta 
drugih miši; izražena še misel, 
da 'bi mogla k izobrazbi in 
vzgoji podeželja v večji meri ko 
doslej prispevati tudi vojska.

Odmore med razpravami sq 
udeleženci izkoristili za »po
drobnejšo" izmenjavo izkušenj«, 
utrjena so bila dosedanja in 
sklenjena nova koristna poznan
stva. Novosadsko posvetovanje 
je pokazalo, da postaja naša 
prosvetna in kulturnovzgojna 
fronta v boju in naporih za iste 
socialistične cilje — kljub po
dedovanemu mozaiku pokrajin 
raznih preteklosti od Pule do 
Kikinde in od Maribora do Oh
rida' — vse bolj izkušena in 
en.otna. In še eno: v pogojih so
cialistične. demokracije So tvor
ni tudi izobraženci narodnih 
manjšin, saj je bil na primer 
eden od predsedujočih vojvo
dinski Slovak, a eden od naj
vidnejših diskutantov »s terena« 
Madžar iz Bačke Topole.

J. Liska

V LJUBLJANI SO ODPRLI OBNOVLJENO DVORANO DOMA SINDIKATOV

Po poteh delavsko-prosvetnih društev
V soboto 4. maja je bila v 

dvorani Doma sindikatov vx 
Ljubljani prisrčna slovesnost. 
Svet Zveze Svobod in prosvet
nih društev in. Republiški svet 
Zveze sindikatov sta odprla 
obnovljeno dvorano v Domu 
sindikatov An jo stavila na 
razpolago Delavskemu odru, 
da bi služila tistim svetlim 
namenom, za kar so bile Svo
bode ustanovljene, Delavsko 
prosvetno društvo »Svoboda« 
Center-Kranj je doletela čast, 
da je oib tej priliki nastopilo 
z igro »Straža na Renu«. Reči 
moramo, da je vse prisojne, 
med katerimi so bili tudi to
variši Boriš Kraigher, Ivan 
Regent, Boris Ziherl, Tomo

Brejc, Dušan Bravničar in 
drugi politični ter kulturni 
delavci s svojimi tovarišicami, 
njihova igra prijetno presene
tila.

Novo urejena dvorana je iz
redno lepa, morda med naj- 
lepšimi v Ljubljani. Tako je 
tudi prav. S tem so delavci 
dobili primerne prostore, kjer 
se bo razvijalo skrbno pri
pravljeno idejno politično in 
kulturno prosvetno delovanje 
delavskih društev in organi
zacij. Uprava delavskega odra 
bo pripravila redne mesečne 
programe, Iki jih bodo izvajali 
preko vse jeseni, time in po
mladi. Vsak teden bosta ena 
ali dve predstavi ali koncert,

dalje redni družbeno politični 
razgovori ob ponedeljkih, če
trtkovi kulturni razgovori in 
enkrgt ali dvakrat tedensko 
predvajanje kulturnih filmov. 
Ti načrti postajajo stvarnost 
ne samo za Ljubljano temveč 
za vso Slovenijo. Dvorana je 
namreč namenjena vsem na
šim prosvetnim društvom, v 
kolikor so dela, s katerimi že
le nastopiti, na dostojni .idejni 
kot izvajalni višini. To zahte
vo postavlja upravni odbor 
dvorane, da bi prostori resnič
no služili tistim, vzorom, ki so 
jiih zasledovala pred vojno de
lavsko - prosvetna društva in 
katerih dediči so današnja 
prosvetna društva.

Vzhodno od raja. Lahko rečemo, da je to film kakršnega 
redko gledamo v naših kinematografih. V svetu je na mah za
slovel, ne zaradi kake eksotičnosti, temveč zaradi vsestranske 
dovršenosti, zaradi harmonične celote, ki jo dajeta filmu režija 
in igra. Zgodba, prirejena po delu znanega ameriškega pisca 
Steinbecka, je polna človeške topline in tako jasna in vsestransko 
utemeljena, da te vsega prevzame in pretrese. Govori o življenju 
mladega fanta, ki ni bil nikdar deležen tiste človeške ljubezni, 
ki je potrebna za razvoj človeka. Zato se fant odtuji svetu, 
dobiva manjvrednostne komplekse, ostane pa nepokvarjen, iskren 
In pošten. Edini njegov greh je hrepenenje po ljubezni staršev, 
ki pa si je ne more kupiti niti z denarjem. V tej, psihološko in 
razvojno tako prepričljivi zgodbi, je skrita tragika tolikih mladih 
ljudi; hkrati pa je to huda obtožba formalne morale. Zgodbo, ki 
je že sama umetnina, pa je upodobil na platnu Elia Kazan, eden 
prvih režiserjev Holywooda. Poglavje zase pa je igra Jamesa 
Deana. Ni slaba igra soigralcev, nasprotno, toda včasih se ti 
zazdi, da so ti zgolj nekake silhuete v' primeri v njegovo igro 
NjegoVa igra, ki je zahtevala od njega vso intuitivnost in 
skrajnih duševnih naporov, sodi med najboljše filmske upo
dobitve. Zatorej, dveh ur resničnega umetniškega užitka, ki ga 
nudi film, nikakor ne gre zamuditi.

- Pekel pod ničlo. Ta film je kar blizu naslova. Američani se 
zavedajo, da so limonadno-kriminalne zgodbice res že preveč 
enolične in so zato prenesli dogajanje iz običajnih salonov in 
podzemlja na Južni tečaj: med kitolovce in večni led. Edino kar 
je v tem filmu zanimivega so prizori z lova na kite. Nobene 
škode-ne bo, če filma ne boš videl.

Plavolasa lepotica. Angleži slove navzlic svoji resnosti, kot 
producenti solidnih filmskih komedij. Toda to pot se jim to ni 
posrečilo in tudi plavolasa lepotica mi mogla iz filma napraviti 
nekaj česar bi rekli, da je dober film.

1. maja je bila svojemu namenu predana lepo opremljena dvorana 
Doma sindikatov. Na sliki zgoraj vidimo igralce kranjske Svobode- 
Center, katerim so gledalci (slika spodaj) ob zaključku predstave S 
navdušenim ploskanjem dali priznanje za njihovo nadvse lepo otvorit

veno predstavo

ZAPISKI
o novorealističnem 
filmu

Potem ko je preko naših platen šla vrsta 
fllrtiov, ki so nosili naslove kakor »Tatovi 
koles«, »Sciuseia«, »Čudež v Milanu«, »Pod rim
skim soncem«, »Ni miru med oljkami«, »Mlin 
na Padu«, »Rim ob enajstih« itd. in potem ko 
se nekako nismo mnogo zmenili za ta dela, ki 
označujejo vrhunstva ustvaritve povojne film
ske umetnosti, predvsem pa italijanskega ne- 
orealizma, se je zgodilo nekaj izredno zanimi
vega. V nekaterih časopisnih in radijskih kriti
kah sem na vsem lepem srečal ob filmih, ki 
nosijo naslove, kakor »Kruh, ljubezen in fan
tazija, »Kruh, ljubezen in ljubosumnost«, »V 
znamenju Venere« itd. poizkuse uporabljati 
principe novorealističnega ustvarjanja za me
rilo filmov, ki so v najboljšem primeru le bledi 
odsevi novorealizma, večinoma pa premišljeno 
zlagane vnanje variacije na novorealistične 
teme.

Torej novorealizem. Ko so poznanega novo
realističnega režiserja Zampo vprašali, kako bi 
on definiral pojm novorealizma, je odgovoril: 
»Novorealizma ne moremo imeti niti za gibanje 
ne za umetniško šolo. Novorealizem je filmski 
Izraz tiste iskrenosti, ki se je prebudila kot 
reakcija na obdobje fašizma v Italiji, na ob
dobje ,ko so bili ljudje prisiljeni skrivati svoje 
misli, prisiljeni lagati — skratka: deformirati 
Stvarnost. Njegova moč se razodeva posebno 
v iskrenem obravnavanju družbenih proble
mov v Italiji.« Kdorkoli pozna nekoliko novo- 
realistični filmski opus, predvsem pa tisti, ki 
vedo za njegov silen odmev v svetu, bodo težko 
\’erjeli Zampovemu mnenju, da novorealizem 
ni ne umetniško gibanje ne posebna filmska 
Šola. Toda upoštevati moramo položaj italijan
skega filma v celotnem njegovem razvoju, da 
bi doumeli globoko resnico, ki jo je hotel 
Zampa podčrtati, kajti Zampova misel je zako
reninjena v usodi italijanskega filma nasploh, 
ki je tesno povezana z družbenim in političnim

vstop Italije v drugo svetovno vojno je prebudil 
in iztreznil mnoge izobraženi*: in ustvarjalce 
iz njihovega sanjarjenja, v katerega so se za
tekli k°t v najbolj udobno pasivno rezistenco 
proti fašizmu. Sele v tej dob; lahko zapazimo 
v italijanskem umetniškem ustvarjanju prve, 
boječe in tipajoče poizkuse utreti malemu itali
janskemu človeku z vsemi njegovimi problemi, 
težnjami in skrbmi pot tako v književnost kot 
v film. To je čas, ko so se začeli oglašati reži
serji Castellani, Chiarini, Lattuada in Camerini, 
ki so pozneje izpovedali svojo veliko besedo 
v novorealizmu, katerega je po Viscontijevem 
drznem dejanju iz leta 1942 v filmu »Obsede
nost« leto pozneje naznanjal Vittoria de Sica 
film »Otroci nas gledajo«. Zlom fašizma je šele 
sprostil dotlej zadržane sile. Zdaj ni šlo več 
samo za utrjevanje svobode, temveč tudi za 
boj proti socialni nepravičnosti, ki je svoboda 
ni odstranila. Razredna nasprotja so se kaj 
hitro jasno izoblikovala in v tem vzdušju se je 
rodila nova italijanska filmska smer — novo* 
realizem.

In čeprav je novorealizem danes vendarle 
čisto jasno izoblikovana umetniška smer, ki jo 
štejemo v filmski realizem, je vendarle imel 
Zampa prav. Novorealizem je bil v končnih 
konsekvencah vendarle reakcija pozitivnih in 
večinoma progresivnih sil - na vse anomalije 
vladajočega buržoaznega razreda. V tej svoji 
težnji protesta je idejna, etična m moralna vse
bina in kvaliteta novorealističnega filma in 
prav iskrenost v uveljavljanju teh principov 
prelomnica, na kateri se razhajajo novoreali- 
stični filmi od epigonov in zlaganih novoreali- 
stičnih teženj, ki so doživele svoj tako rekoč 
cinični vrh v filmu »Nebo nad močvirjem«, ki 
ga je denarno omogočil Vatikan. Konflikt med 
razredi, spopad posameznikov z vladajočo dru- 
bo in anomalijami, ki jih rodi buržoazno-me- 
ščanski sistem — to je vsebina, idejna in etična, 
pa tudi dramatična osnova novorealističnega 
filma. Mislim, da je to že tako jasno začrtana 
ločnica, da ni nobenega dvoma, kaj moremo 
imenovati novrorealižem, kaj pa njegovo nega
cijo. če kje, si moramo pri nas biti o teh 
stvareh na čistem.

Če sem zapisal v naslovu, fla je novoreali
zem filmska umetnost ljubezni do človeka (tako 
ga je označil eden izmed njegovih največjih 
mojstrov Vittorio de Sica), sem mislil prav na 
eni strani na silnice, ki so novorealizem obli
kovale, na drugi strani pa na etično, moral
no in idejno vsebino novorealistične filmske 
ustvarjalnosti.

Mislim, da ni treba podrobno naštevati imen, 
ki so se uveljavila v novorealizmu. Luigi 
Zampa, Vittorio de Sica, Cesare Zavattini, Re
nato Castellani, Pietro Germi, Blasetti, Giu
seppe De Santis, Vergano, Visconti, Alberto 
Lattuada, Carlo Lizzani, Federico Fellini, Miche- 
angelo Antoniom in končno deloma tudi Roberto 
Rossellini -- to so imena, ki dovolj govore vsa
komur, ki malce ljubi film ali se zanj zanima.

Nesporna je resnica, da je novorealizem pri
dobil do kraja kompromitiranemu italijanskemu 
filmu pred svetom velik ugled. Znani ameriški 
progresivni in neodvisni -režiser Robert Aldrich 
(dolgo časa Chaplinov asistent) je na primer 
povedal, da Fellinijevo »Cesto« že pet mesecev 
nepretrgoma predvajajo v največjem hollywo- 
odskem kinematografu. De Sicov »Umberto D« 
je globoko pretresel ne samo Ameriko in 
Evropo, temveč vse kontinente. In tako bi lahko 
našteval primere še dalje. Po takšnem sijajnem 
uspehu in blesteči manifestaciji novorealizma 
pred svetom bi človek pričakoval, da je Italija 
s svojimi filmskimi hišaihi na široko odprla 
novorealistom vse možnosti nemotenega ustvar
janja. Toda v pogovoru na predlanskem festi
valu v Cannesu nam je Vittorio de Sica pravil, 
da je bil prisiljen iz ekonomskih razlogov spre-

De Santis: Rim ob enajstih

H
Eirs
E
p
Ep
m■ p p p p
I
I
I
p
i$
m
pppe
I
slit
*

1
m

*
#§

P
|1
P
Pfi
PPPfl
11
8l
S

II

s
razvojem Italije. Za ta razvoj pa je značilno, 
da je fevdalno usmerjeni vladajoči razred, ki 
6e je z vsemi sredstvi, celo s fašizmom, boril 
xTedno proti demokratizaciji, vzel hitro v svoje 
roke tudi kulturno politiko in se preko nje zelo 
naglo polastil filma. V njem so se težnje vla
dajočega razreda manifestirale v laži-zgodovin- 
skih filmskih kolosih, ki so sicer polagoma 
Začeli ljudi utrujati in so pripeljali celo tako 
daleč, da so začeli gledalci dosledno odklanjati 
domači film ter se vdajati ameriškim filmskim 
sanjarjenjem. Fašizem je še bolj osamil izobra
žence od množic. En del izobražencev je faši
zem uspel dobiti v svojo službo, ostali, večji 
del, pa je prisilil k molku in k temu, da se je 
odpovedal samostojnim političnim stališčem ter 
se večinoma abstiniral od antifašističnega boja 
italijanskih progresivnih (v glavnem delavskih) 
krogov. Najboljše režiserje tega obdobja itali
janskega filma, Blasetti in Camerini, sta smela 
v tem vzdušju ustvarjati le »dobre malome
ščanske filme«, ker so le-ti bili ljubi skrajno 
konservativnemu režimu. Samo zaradi proti- 
slovijr v katere je od časa do časa zapadel 
fašizem, je uspelo v »trenutkih slabosti« ustva
riti pomembnejša dela, kakor je bil na primer 
Blasettijev film »1860«. Toda fašizem je postajal 
Vse btrlj nestrpen in nič več se ni bil priprav- ' 
ljen zadovoljevati z »ljubkimi, mandolinskimi 
filmi«. Zahteval je filme Idej in poveličevanja 
fašizma, o katerem je bilo treba govoriti tudi 
v najbolj osladno sentimentalnih filmih. Sele

Jeti tako rekoč ničvredne filmske vloge samo 
zaradi tega, da bi zaslužil toliko, da poplača 
svoje dolgove, ki se mu vlečejo od filma 
»Neapeljsko zlato« (ki ga je posnel s svojim 
denarjem!) In sl prislužil denar, s katerim bi 
lahko realiziral svojo »Streho«. Lattuada, ta 
žgoči in neizprosni kritik socialnih krivic da
našnjega vladajočega sistema, je bil nekaj let 
brez dela. Mlademu Lizzaniju dve leti niso 
hoteli dati dovoljenja za javno predvajanje 
žgoče obsodbe fašizma v »Kroniki siromašnih 
ljubimcev«, ki je prejel pred tremi leti na festi
valu v Cannesu prvo nagrado ... in ... našte
vanje bi šlo predaleč... Končna resnica, ki so 
jo novorealisti javno povedali pred svetom, je 
takšna, da se danes tako onclalno vodstvo 
italijanskega filma kot posamezne filmske pro
izvodnje sistematično trudijo, da novorealistom 
onemogočijo delo, a vsa gonja proti novore
alizmu je dosegla vrh v izjavi enega izmed 
vodilnih ljudi v italijanski filmski organizaciji, 
ki je označil novorealistične filme za »najbolj 
sramoten madež italijanske filmske umetnosti«. 
Ce mi je uspelo vsaj nekoliko nakazati, kje so 
moralne, etične in idejne korenine novore
alizma v Italiji, se tudi tako groznim izpadom 
sistema, ki se ob novorealističnih filmih čuti 
ogroženega, ne bo čudil.. . Kljub temu pa 
ostane neizprosna resnica, da je v svetovnem 
merilu novorealizem ena izmed najbolj svetlih 
točk v zgodovini sedme umetnosti.

VITKO MUSEK
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M VSEfo CELINAH JE PROLETARIAT SVEČANO 
PROSLAVIL SVOJ PRAZNIK

Tudi letos so delavci v številnih deželah svečano proslavili 
prvi maj. V povorkah in na zborovanjih so manifestirali svojo 
privrženost boju za pravično družbeno ureditev, za mir in pri
jateljstvo med narodi. Zlasti glasno je proletariat na letošnjih 
prvomajskih proslavah poudarjal, da je oboroževalna histerija 
škodljiva človeštvu, in zahteval, naj se velesile začno razorože- 
vati ter prepovejo poizkuse z jedrskim orožjem,

PROSLAVE V SOCIALISTIČNIH DEŽELAH
V vseh socialističnih deželah so na prvega majnika dan 

organizirali tradicionalne povorke, v katerih so sodelovali delov
ni kolektivi in vojaki, športniki, zadružniki in pionirji. Govorniki 
so govorili o uspehih socialistične graditve, o boju za mir in 
prijateljske odnose med narodi.

Vsa Kitajska je proslavila praznik dela. V''Pekingu je nad 
pol milijona ljudi šlo mimo tribune, na kateri so bili predsednik 
Mao Ce Tung in drugi visoki državniki in delavski voditelji. 
V Moskvi je bila na Rdečem trgu tradicionalna prvomajska 
parada. Pred začetkom parade je govoril obrambni minister 
maršal Žukov, ki je med drugim dejal, da dosega Sovjetska 
zveza v izpolnjevanju šestega petletnega plana velike uspehe na 
industrijskem področju, v kmetijstvu, kulturi in znanosti. Žukov 
je tudi poudaril, da sovjetska vlada podpira načelo koeksistence 
in miroljubne zunanje politike ter da je pripravljena storiti vse, 
da bi zmanjšali svetovno napetost. Na častni tribuni sta bila 
med številnimi delegacijami tudi člana jugoslovanske sindikalne 
delegacije Josip Cazi in Jovan Popovič. V Varšavi je bilo v 
paradi več deset tisoč delavcev, mladincev, kmetov, članov 
športnih in kulturnih društev. Prvi sekretar Združ.ene delavske 
partije Poljske, Vladislav Gomulka je' govoril o uspehih in pro
blemih socialistične graditve na Poljskem. V Pragi je na prvo
majski paradi govoril prvi sekretar KP Češkoslovaške Novotny, 
ki je zlasti poudaril pomen krepitve prijateljstva med sociali
stičnimi deželami. V Sofiji je bilo v povorki 200.000 ljudi. Govoril 
je predsednik bolgarskih sindikatov Todor Prahov. Na tribuni 
sta bila med številnimi delegacijami tudi predstavnika jugoslo
vanskega delavskega gibanja Janko Rudolf in čvijetin Mijatovič. 
Tudi v Hanoju je bila velika prvomajska manifestacija, na kateri 
je govoril predsednik Demokratične republike Vietnama Ho Ši 
Minh. V Bukarešti je v paradi sodelovalo več sto tisoč ljudi. 
Govoril je predsednik romunskih sindikatov Aeorgij Apostol. 
Med 17 tujimi sindikalnimi delegacijami je bila tudi jugoslovan
ska. V Budimpešti pa je na velikem zborovanju govoril pred
sednik madžarske vlade Kadar, ki je dejal, da »so bili od oktobr
skih dogodkov doseženi na Madžarskem veliki uspehi v krepitvi 
oblasti in normalizaciji gospodarskega ter družbenega življenja 
države«. Omenil je tudi odnose z Jugoslavijo in poudaril, da 
povezujejo madžarsko ljudstvo »z narodi in voditelji Jugoslavije 
razen skupnih želja po dobrih odnosih tudi skupni cilji v 
izgradnji socializma«.

PREBUJENA AZUA JE SPREGOVORILA
Letos so svečano proslavili prvi maj tudi v skoro vseh azij

skih deželah. Na prvomajskih proslavah, ki so bile v vsej 
Japonski, je nad 3 milijone delavcev protestiralo proti poizkusnim 
atomskim eksplozijam. Na proslavi v Tokiu je bilo kakih pol 
milijona ljudi. Prvomajska zborovanja so bila v 700 japonskih 
mestih. Pri prvomajskih manifestacijah, ki so jih organizirali 
burmanski sindikati, je sodelovalo 70.000 delavcev, študentov in 
kmetov. Na zborovanjih so govorili predsednik vlade U Nu, člani 
vlade in sindikalni voditelji. Na Gandijevem trgu v New Delhiju 
je bilo delavsko zborovanje, na katerem so govorili voditelji 
največjih indijskih sindikalnih organizacij. V Manili, glavnem 
mestu Filipinov, je proslavilo prvi maj nad 700.000 ljudi. Med
narodni praznik proletariata so proslavili tudi indonezijski 
delavci. Na ulicah Djakarte in ostalih mest so plapolale delavske 
in nacionalne zastave.' Govorniki so pozivali vse delovne ljudi, 
naj se združijo in enotno upro tujemu vmešavanju v notranje 
zadeve Indonezije. V Bangkoku, glavnem mestu Siama, je zboro
valo več deset tisoč delavcev, ki so med drugim zahtevali, naj 
Siam izstopi iz SEATO pakta in normalizira odnose s Kitajsko. 
Na Ceylonu, kjer so proglasili prvi m»j za državni praznik, so 
bile v vseh mestih velike proslave, Na zborovanju v Colombu je 
govoril predsednik socialistične koalicijske vlade Bandaranaike.

PRVIČ V ZGODOVINI
Proletariat Maroka je letos prvič v svoji zgodovini svečano 

proslavil prvi maj. V Casablanci so sindikati organizirali veliko 
povorko, v kateri so bili delavci, mladinci in športniki. Na tribuni 
so bili razen maroškega sultana in članov vlade tudi tuji 
diplomati in številni predstavniki tujih sindikalnih organizacij, 
med njimi zastopnik jugoslovanskega sindikalnega gibanja.

V Tunisu so organizirali prvomajske proslave v znamenju 
solidarnosti delavcev in boja za popolno neodvisnost ter gospo
darsko izgradnjo dežele. Na skupnem zborovanju dveh največjih 
sindikalnih, zvez, ki se bosta v kratkem združili, je govoril 
predsednik vlade Habib Burgiba.

Prvomajske proslave so bile tudi v Mehiki in Argentini, v 
Boliviji, Čilu, Izraelu, Braziliji in nekaterih afriških deželah.

Borci alžirske osvobodilne armade

PRVOMAJSKI PROGLASI MEDNARODNIH SINDIKALNIH ZVEZ'

Tudi letos so mednarodne 
sindikalne organizacije poslale 
svojim članom in delavcem 
vsega sveta prvomajske pro
glase, v katerih so zapisale 
svoje osnovne težnje, svoje po
glede na dogajanja v svetu, 
svoje programe za bližnjo pri
hodnost. Na% žalost pa moramo 
ugotoviti, da sta obe največji 
in ^najvplivnejši mednarodni 
sindikalni organizaciji — Sve
tovna sindikalna federacija in 
Mednarodna konfederacija
svobodnih sindikatov — še 
vedno zelo enostransko in pre
več površno ocenili mednarod
ni položaj in razmere v sindi
kalnem gibanju, da je v njiho
vih proglasih še dokaj starega 
in preživelega.

Letošnji prvomajski proglas 
Mednarodne konfederacije
svobodnih sindikatov je še bolj 
»protikomunistično«, blokov
sko pobarvan kot lanskoletni. 
Nekateri vplivni voditelji te 
federacije so izkoristili okto
brske dogodke na Madžarskem 
in Poljskem za nove žolčne na
pade na »mednarodni komuni
zem«, na Sovjetsko zvezo, nje
no »agresijo«, na vse vzhodno
evropske države. Trditve, da so 
se »razmajali temelji Sovjet
ske zveze — največ j e države 
modernega sveta — in držav 
pod njeno nadvlado«, da je 
»Kremelj še' vedno glavna ne
varnost svetovnemu miru«, da 
so »komunistični tirani pretr
peli težke udarce« ne pričajo 
samo o pomanjkanju želje za 
odpravo pregraj v mednarod
nem delavskem gibanju, tem
več tudi odkrito podpirajo tež
nje tistih sil na svetu, ki na
sprotujejo pomirjevanju in 
aktivni koeksistenci med na
rodi. Takšna stališča najvpliv
nejših voditeljev tako imeno
vanih svobodnih sindikatov 
nikakor ne odgovarjajo miro
ljubnim težnjam mednarodne
ga proletariata pa tudi dejav
nosti številnih sindikatov, ki so 
včlanjeni v to mednarodno 
zvezo in ki se iskreno prizade1 
vajo, da bi nad prepadi zgra
dili mostove. '

Zanimivo je, da Mednarod
na konfederacija v svojem 
proglasu le površno omenja 
ekonomske in socialne zahteve 
delavskega razreda, čeprav se 
številni sindikati, ki so včla

njeni vanjo, odločno bore za 
zooijšanje razmer, v katerih 
delavci žive. Ugotavlja le, da 
so delavci dosegli »pomembne 
ekonomske in sociame prido
bitve« in da je »še veliko tega, 
kar bi bilo treba napraviti«.

V prvomajskem proglasu 
Svetovne sindikalne federacije 
so ekonomske in socialne za
hteve nekoliko bolj podrobno 
obdelane, vendar tudi ne toli
ko, kot bi bilo potrebno, glede 
na številne mezdne akcije pro
letariata po vsem svetu. Pro
glas te federacije govori v 
glavnem o potrebi po enotno
sti delavskega razreda vsega 
sveta, ne govori pa o tem, 
kaj storiti, da bi postopno 
ustvarili enotnost, ne predlaga 
konkretnih oblik za skupne 
nastope, ostaja pri splošnih 
ugotovitvah o potrebi »solidar
nosti in enotnosti v boju ra 
gospodarski in.socialni napre
dek, za obrambo miru« itd.

Ne moremo se znebiti vtisa-, 
da je v obeh prvomajskih, pro
glasih precej slabosti in praz
nin, da o-b-a, nista dovolj oce
nila objektivnih možnosti za 
uspešnejše in vsestransko de
lovanje sindikatov v sedanjih 
pogojih ter novih pojmov in 
teženj v mednarodnem delav
skem gibanju. Vendar je v 
obeh tudii nekaj stičnih točk,

kot so na primer zehteve za 
zboljšanje življenjske ravni, 
skrajšanje delovnega ča-sa, pri
znanje pravice do samoodloč
be itd., ki odkrivajo možnosti 
za zbliževanje in sodelovanje 
obeh mednarodnih sindikalnih
zvez.

e Avstrijski volivci so pre
teklo nedeljo izvolili za pred
sednika republike Avstrije 
kandidata Socialistične stran
ke dosedanjega podpredsedni
ka vlade dr. Adolfa Scharfa. 
Glasovalo je 4,502.268 držav
ljanov ali 95.2 odstotkov vseh 
volilnih upravičencev. Neve
ljavnih glasov je hilo 81.823. 
Dr. Scharf je dobil 2,259.975 
glasov (51,12 odstotkov), nje
gov nasprotnik dr. Denk, kan
didat Ljudske stranke pa 2 
milijona 160.551 glasov, (48,88 
odstotkov).

6 Organ Madžarske delav
ske socialistične partije »Nep- 
sabadsag« piše, da ima Partija 
sedaj 300.000 organiziranih čla
nov. List ugotavlja, da se ka
kih 400.000 članov bivše Par- 

1 ti j e madžarskih delovnih lju
di ni hotelo včlaniti v novo 
partijo.

0 Pretekli ponedeljek je 
začelo stavkati 100.000 italijan
skih poštnih in brzojavnih de
lavcev, ker prometno mini
strstvo ni sprejelo mezdnih 
zahtev njihovega sindikata. 
Stavka je trajala trd dni in 
je skoro popolnoma ohromila 
poštni in brzojavni promet v 
Italiji.

6 V Londonu je bil pred 
nedavnim sestanek Biroja so
cialistične internacionale, na 
katerem so razpravljali o pri
pravah za kongres, ki ho ju
lija na Dunaju.

0 Od 5. do 13. julija bo v 
Tunisu peti kongres Medna
rodne konfederacije svobod
nih sindikatov, na katerem bo
do razpravljali o krepitvi sve
tovnega miru. mednarodni so
lidarnosti delavcev v boju za 
svobodo ter o ekonomskih in 
socialnih nalogah delavskih 
sindikatov.

® V svojem prvomajskem 
proglasu je Zveza zahodno- 
cemških sindikatov pozvala 
vse nemške delavce ter vse 
dežele, naj se zavzamejo za 
čimprejšnjo združitev Nemči
je. i

0 Direkcija socialnodemo
kratske stranke Italije je 
sklenila, da ho razpustila so
cialnodemokratsko organizaci
jo v Cremoni. Clremonska so
cialnodemokratska organizaci
ja je namreč pred dnevi skle
nila, da se bo povezala s so
cialisti in komunisti in tako 
pomagala ustanoviti levičar
sko večino v občinskem sve
tu. Direkcija italijanskih so
cialnih demokratov pa meni, 
da je sodelovanje s komunisti 
nedopustno in da ustanovitev 
levičarske večine v Cremoni 
kompromitira sodelovanje so
cialnih demokratov z demo
kristjani.

0 Vrhovno sodišče Ljudske 
republike Madžarske je obso
dilo nekdanjega Rakosijevega 
ministra Mihajla Farkaša na 
16 let zapora. Farkaš je bil 
obsojen zaradi grobih nepra
vilnosti in kršitve zakonov v 
času Rakosijeve vladavine.

0 V Neaplju je prišlo do 
spopada med policijo in de
monstranti, ki so zahtevali 
prepoved proizvodnje in upo
rabe jadrskega orožja. Med 
spopadom je bilo ranjenih 14 
policajev in 24 demonstrantov. 
Demonstracije so organizirale 
delavske stranke.
0 Pred prvim majem so v 

Franciji stavkali rudarji 55 
rudnikov železa v vzhodnih 
krajih države. Stavko, ki je 
trajala tri dni, so organizirale 
vse štiri sindikalne organiza
cije. Stavkajoči so zahtevali 
zvišanje mezd.

IZ GOVORA VLADISLAVA G0MULKE NA PRVOMAJSKEM ZBOROVANJU

v• v

Poljski proletariat je letos radostno z zaupanjem 
v prihodnost proslavljal 1. maj. Pot, ki jo je prehodil 
v zadnjih mesecih m bila lahka. In vendar so nanjo 
stopili milijoni, trdno prepričani, da si le ob pogojih 
popolne neodvisnosti in razvite socialistične demo
kracije lahko ustvarijo boljšo bodočnost.

V Varšavi j"e bilo veliko pr
vomajsko zborovanje, na kate
rem je govoril prvi sekretar 
CK Poljske združene delavske 
partije, Vladislav Gomulka. 
Med,drugim je dejal, da je 
ideja proletarskega intemacio- 
nalizma, ideja enotnosti delov
nih ljudi vsega sveta, še vedno 
živa in da je nihče ne more 
uničiti. Pripomnil pa je, da se 
morajo proletarci vseh dežel

še bolj združili, kajti le združe
ni bodo lahko razbili okove 
imperializma in omogočili, da 
bo vsak narod gospodar na 
svoji zemlji, da bo vsak narod 
lahko svobodno vladal v svoji 
domovina, da nihče ne bo pre
ganjan zaradi svoje nacional
ne ali rasne pripadnosti. »Pno- 
letrci vseh dežel se morajo 
združiti«, je dejal Gomulka, 
»da bi na vsem svetu preneha-

Italija.,,

lo izkoriščanje človeka po člo
veku, da bi uresničili stoletne 
ideale, ki se lahko uveljavijo 
le v socializmu, idealu družbe
ne pravičnosti,

»Poljska je dežela, ki gradi 
socializem,« je nadaljeval Go
mulka. »Se vedno imamo pre
malo tovarn, zaostalo tehniko 
in kmetijstvo, premalo stano
vanj, premajhne so naše plače 
in naše življenje je še vedno 
težko. Za odpravo teh pomanj
kljivosti in težav ni nikakega 
čarobnega sredstva. Samo .ena 
pot je, po kateri lahko ljudstvo 
napreduje k boljši prihodnosti 
— to je pot nadaljnje industria
lizacije naše dežele. Moramo pa 
imeti družbeno disciplino, no
tranji in zunanji mir. Iz mese
ca v mesec, iz leta v leto mo
ramo dvigovati proizvodnjo, 
zniževati njene stroške, pove
čevati proizvodnost dela, da bi 
lahko pridobili sredstva za in
vesticije in za postopno dviga
nje življenjske ravni delovnih 
ljudi. Poljska bo rastla in se 
krepila toliko hitreje, kolikor 
bolj bodo njeni prebivalci dvi
govali raven svojega znanja in 
kulture, kajti o tempu našega 
napredka odloča človek, nje
gov družbena zavest, njegova 
ustvarjalna misel. Našo seda
njost in prihodnost moramo 
zgraditi na temeljih, ki nam 
jih je dal 8. plenum naše par
tije. To so demokratične svo
boščine za delovne ljudi, to je 
široka družbena in javna kon
trola delovanja vlade in dr
žavnih oblasti to je organizi
ranje delavskega samoupravlja 
nja, uveljavljanja delavske de
mokracije, to je organizirani« 
kmečkega samoupravljanja.
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OB ROBU DOGODKOV V JORDANU

Nemiri, ki pretresajo Jordan — mlado 
arabsko državo, stisnjeno med Saudsko 
Arabijo, Irakom, Sirijo in Izraelom — ni
so samo posledica neurejenih domačih raz
mer. Danes je že povsem jasno, da so 
jordansko kašo skuhale tiste mračne med
narodne sile, ki izkoriščajo neurejene raz
mere na Srednjem vzhodu za utrjevanje 
svojih starih in pridobivanje novih pozi
cij. Jordan je postal simbol spopada dveh 
politik: arabske in zahodne. Prva, ki jo 
podpira jor.dansko ljudstvo in za katero 
se je do 10. aprila zavzemala tudi jordan
ska vlada, pomeni osvoboditev Jordana, 
njegov neodvisni razvoj v skupnosti svo
bodnih arabskih narodov. Druga pa sku
ša ohraniti imperialistične pozicije v tem 
delu sveta, tokrat v nekoliko drugačni 
obliki: britansko-francoske bagdadske in
trige je zamenjala Eisenhotverjeva dok
trina, ideološko jasnejša, politično širša 
in ekonomsko močnejša blokovska poli
tika, ki je že občutno poslabšala razmere 
na Srednjem vzhodu in izzvala nevarne 
dogodke v Jordanu.
Kraljevina Jordan je majhna dežela na 

Arabskem polotoku. Meri komaj 90.000 kva
dratnih kilometrov in ima 1,400.000 prebival
cev, od tega pol milijoha beguncev iz Pale
stine. Glavno mesto je Aman (150.000 prebi
valcev).

Dežela je izredno revna. Obdelovalne zem
lje je le 8600 kvadratnih kilometrov, grmičja 
6150 kilometrov, ostalo pa je pustinja in pu
ščava. Industrije ni, kmetijstvo je zaostalo. 

Jordan je bil do 1918. leta del Otomanske

ga cesarstva. Po prvi svetovni vojni je Win- 
ston Churchill podelil britanskemu vazalu 
Emirju Abdulahu (dedu sedanje kralja Hu
seina) pokrajino onstran reke Jordana, ve
liko 60.000 kvadratnih kilometrov. Tako je 
nastal emirat Transjordanija — britanski 
protektorat. Leta 1948 so priključili k Trans- 
jordaniji del Palestine (30.000 kvadratnih ki
lometrov) in ustanovili kraljevino Jordan. 
Istega leta so pogodbo o protektoratu zame
njali s paktom med Veliko Britanijo in Jor
danom, ki je zagotovil Britancem vojaške 
baze v Jordanu, nemoteno kontrolo nad jor
dansko vojsko (britanski oficir John Bagot 
Glubb je ostal komandant Arabske legije) in 
nad jordanskimi financami. Britanija je ob
ljubila, da bo pošiljala Jordanu 12,500.000 
funtov letno.

Leta 1951 so kralja Abdulaha ubili. Na
sledil ga je njegov sin Talaal, ki pa je preveč 
odkrito pokazal protibritansko razpoloženje, 
zato so ga proglasili za norca in zaprli v umo
bolnico. Kralj je postal Abdulahov vnuk Hu
sein.

V zadnjih petih letih, odkar vlada v Jor
danu kralj Husein, so se v tej majhni, toda 
strateško pomembni deželi, močno okrepile 
nacionalne, protibrltanske in prntiimperiali- 
stične sile, ki so preprečile vključitev Jorda
na v Bagdadski pakt in prisilile Zahodu na
klonjenega kralja Huseina, da je lani odstavil 
Glubb-pašo ter začel bolj upoštevati težnje 
nacionalnih elementov.

Lansko jesen so bile v Jordanu parlamen
tarne volitve, na katerih so zmagale tiste 
stranke, ki se zavzemajo ^ politiko v skladu

z ljudskimi težnjami in interesi arabskega 
sveta. Narodna socialistična stranka je dobila 
11 mest v parlamentu, ki ima 40 sedežev, 
Socialistična stranka arabskega preporoda 3, 
Ljudski blok (komunisti) 3, Arabska ustavna 
stranka 3,. Muslimanski bratje 2, Stranka 
osvoboditve 3, ostalih 15 mest pa so si raz
delili nestrankarski poslanci. Vlado je sesta
vil Nabulsi, voditelj Narodne socialistične 
stranke. V vladi je bilo 6 ministrov njegove 
stranke, 3 so bili neodvisni, 1 arabski socia
list in 1 član Ljudskega bloka.

Narodni socialistični stranki pripisujejo 
levičarske težnje: ima protikolonialistični
program, zavzema se za sodelovanje z Egip
tom in Sirijo, za federacijo Egipta, Sirije in 
Jordana, za dvig življenjske ravni delovnih 
ljudi, ki žive v revščini in brezpravju.

Napredne nacionalne sile v vseh arabskih 
deželah so podprle program Nabulsijeve vla
de. Februarja letos so predstavniki Egipta, 
Sirije in Saudske Arabije na sestanku v Kai
ru sklenili, da bodo tudi gospodarsko in fi
nančno podprli, Jordan (pošiljali bi mu letno 
za 12 milijonov funtov pomoči), kar bi omo
gočilo Nabulsiju, da razveljavi britansko-jor- 
danski pakt. Nabulsi je res razveljavil po
godbo z Veliko Britanijo in le-ta je obljubila, 
da bo v nekaj mesecih umaknila svoje čete 
iz Amana in Akabe.

Vlada predsednika Nabulsija je začela 
(Uresničevati nekatere napredne reforme, pod
prla je egiptovska in sirijska prizadevanja za 
arabsko enotnost in neodvisnost, ostro je 
nastopila proti blokom, zlasti proti Bagdad
skemu paktu in končno tudi proti Eisenho- 
verjevi doktrini, ki jo .je odklonila kot blo
kovsko in imperialistično.

V ZDA, Veliki "Britaniji in Franciji se se
veda niso strinjali s takšno dejavnostjo jor
danske vlade. Z njo sc niso strinjali tudi v 
traku, kjer vladajo britanski agenti, niti na 
dvoru kralja Huseina. Vsi ti domači in tuji

reakcionarji so skupno pripravili načrt za 
strmoglavljenje Nabulsijeve vlade. Kralj Hu
sein je podprt od nekaterih nekdaj probri- 
tanskih, sedaj pa proameriških elementov 
začel hvaliti Eisenhow6rjevo doktrino. Na
bulsiju je poslal pismo, v katerem je pisal o 
»komunistični nevarnosti« in grozil: »Nikoli 
ne bom dovolil, da bi komunizem prodrl v 
Jordan, in prosim svojo vlado, da takoj pod- 
vzame ostre ukrepe za zajezitev komunistič
ne infiltracije.« Kakih deset dni kasneje je 
Nabulsi odgovoril: »Ne vidim nikakršne ko
munistične nevarnosti niti pri nas niti v 
Siriji in Egiptu.« In dalje: »Kaj ima Eisenho- 
wer z nami? Kdo ga poziva, naj nam bo za
ščitnik? Tukaj ni nobenega vacuuma. Arab
ski narodi sami na najboljši način izpolnju
jejo ta vaeuum... Politika Jordana ne more 
biti povezana z imperializmom.«

Tako se je zaostril spor med vlado in kra
ljem, ki pa je pravzaprav spor med nacional
nimi arabskimi silami in zahodnimi imperia
listi ter njihovimi lakaji, med katerimi gra 
kralj Husein vidno vlogo.

V marcu in prve dni aprila so se odnosi 
med kraljem in vlado še poslabšali. Dne 10. 
aprila je kralj Husein zahteval, naj Nabulsi 
poda ostavko. Nabulsi je to storil. Začela se 
je vladna kriza. Množice so prihrumele na 
ulice in protestirale proti kralju in njegovim 
zaščitnikom. Prišlo je do oboroženih spopa
dov. Imperialistični tisk je hvalil kraljevo 
odločitev. »New York Herald Tribune« je pi
sal. da Husein s podporo Zahoda rešuje svojo 
deželo »izpod oblasti množice«, da jo »rešuje 
za svobodni svet«. V Londonu, Parizu, New 
Torku in Bagdadu so se veselili, da je raz
bito prijateljsko sodelovanje med Jordanom, 
Sirijo in Egiptom, da sta Sirija in Egipt osam
ljena in da se bosta morala ukloniti njihovim 
zahtevam.

V Jordanu pa je vrelo. Kralj se je zbal 
ogorčenja množic in nekoliko popustil. Po

treh brezuspešnih poskusih je vlado sestavil 
neodvisni poslanec Husein Kalidi, Nabulsi pa 
je bil v njegovi vladi zunanji minister. Cez 
nekaj dni pa so levičarske stranke napove
dale splošno stavko, Nabulsi je odstopil, in 
Kalidijeva vlada je padla. Novo vlado je 
sestavil stari reakcionar Ibrahim Hašem. 
Kralj je proglasil izredno stanje, razpustil 
napredne stranke in sindikate. Vrhovno oblast 
so prevzeli reakcionarni "oficirji. Ustanovili 
so nagla sodišča in zaprli nad tisoč vodite
ljev levičarskih strank ter oficirjev.

Medtem se je ameriška šesta flota, ena 
najmočnejših pomorskih enot na svetu, pri
bližala Jordanu. »New Tork Times« je tedaj 
pisal, da je šesta flota »izvor moči za kralja 
Huseina, ki sedaj ve, da je pomoč blizu, če 
mu bo potrebna.«

S tem je Eisenhowerjeva doktrina, o ka
teri govore, da varuje mir in stabilnost na 
Srednjem vzhodu, pokazala svoje pravo oblič
je. Njen namen je jasen: onemogočiti neodvis
no politiko arabskih držav, prisiliti jih, da se 
vključijo v zahodni blok, preprečiti krepitev 
sil miru in aktivne koeksistence na Srednjem 
vzhodu.

Dejstvo pa je, da so arabske dežele v zad
njih letih močno okrepile svojo neodvisnost, 
da so sile aktivne koeksistence močne v vsem 
arabskem svetu. Dogodki v Jordanu dokazu
jejo, da Arabci niso pripravljeni zamenjati 
enega gospodarja z drugim. Kralj Husein je 
zaenkrat uspel, toda njegova zmaga je krat
kotrajna. Jordansko ljudstvo nasprotuje kra
ljevi politiki in sovraži imperialiste. Ni se 
uklonilo, še vedno stavka, demonstrira in pro
testira proti »doktrini«, ki jo Amerikanci s 
pomočjo svoje armade uvažajo na Srednji 
vzhod.

Jordanska kriza je razkrila imperialistične 
namene ameriške srednjevzhodne politike, in 
ne motijo se tisti, ki dogodke v Jordanu oce
njujejo kot krizo Eisenhowerjeve doktrine.
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